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روزنامه

در  فنی  و  ریاضی  رشته  دوم  رتبه  با کسب  قمی  جوانی  یزدیان،  رسول  محمد 
کنکورسراسری افتخاری برای این استان بدست آورد و نشان داد که با توکل به خدا 
و همتی مضاعف و برنامه ریزی درست می توان، قله های افتخار را برای این مرز و بوم 

رقم زد.
کسب این افتخار برای جوان قمی عاملی برای گفت وگویی  با وی شد و یزدیان نیز به 

بیان دلایل موفقیت خود در این عرصه علمی در کشور پرداخت.
وی توکل به خدا، کار و تلاش، برنامه ریزی و حفظ آرامش را از رموز موفقیت خود در کسب 

مقام دوم رشته ریاضی و فیزیک در کنکور سراسری ذکر کرد. وی گفت: دانش آموزان 
از لحاظ مشاوره و برنامه ریزی باید با یک یا دو نفر ارتباط داشته باشند تا حرف های 

ضد و نقیض چند نفر باعث انحراف از هدف و مسیر اصلی نشود. 
یزدیان با بیان اینکه برنامه ریزی برای کنکور سراسری را از تیرماه سال 93 آغاز 
کردم، گفت: به طور میانگین روزانه هفت ساعت مطالعه داشتم و هر چه به زمان 
کنکور نزدیک می شدم ساعات مطالعه را افزایش می دادم، به طوریکه در ماه آخر، 

روزانه 13 تا 14 ساعت درس می خواندم....

گفت و گو با جوان افتخارآفرین قمی رتبه دوم کنکور ریاضی:

روزانه 13 تا 14 ساعت درس می خواندم

شغلی که »عالی پور« در جلسه ستاد تسهیلات زائران از آن رونمایی کرد

مسافرفروشی رانندگان در قم!

متأسفانه شاهد هستیم وصله های ناجوری بر قامت فضای معنوی مسجد مقدس جمکران، روح و روان هر زائر و مسافری 
را می آزارد. وصله های ناجوری که امروز دیگر تقریباً به مسجد چسبیده اند! کوره های آجرپزی اطراف مسجد مقدس جمکران 
که نه تنها برای این مکان مقدس، بلکه برای کل استان قم امروز مشکلات زیست محیطی ایجاد کرده اند تا جایی که در مطالعات 
صورت گرفته در خصوص منشاءیابی ریز گردها، از این مناطق به عنوان یکی از منابع مهم تولید این معضل زیست محیطی 

نام برده شده است..

کارگاه های آجرپزی صنعتی چسبیده به مسجد !

وصله های ناجور 
بر فضای معنوی جمکران

عدم تسویه حساب منظم، بیمارستانها  را با مشکل مواجه کرده است

گلایه رئیس بیمارستان شهید بهشتی قم 
از شرکت های بیمه

نقل و انتقال غیر مجاز زائران عراقی به قم توسط برخی از تاکسی ون ها

طلب 1/5 میلیارد تومانی ماهیانه این مرکز  از شرکت های بیمه
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آخرین اخبار از » در حاشیه« مهران مدیری
با حضور رئیس مجلس و وزیر کشور:

استاندار جدید قم معرفی شد

یک منبع آگاه در گفت و گو با فارس:

حکم شیخ استخاره با اصلاحاتی تأیید شد
8
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مراسم تقدیر از تلاش های حجت الاسلام والمسلمین صالحی منش استاندار 
سابق قم و معارفه سید مهدی صادقی به عنوان استاندار جدید قم عصر دیروزدر 

در تالار معصومیه برگزار شد.

رئیس مجلس:
امیدوارم آقای صادقی هشت سال استاندار قم بماند

رئیس مجلس شورای اسلامی در این مراسم گفت: امیدواریم که این جلسه منشأ خیر و 
اثر باشد که استاندار قم دیگر تغییر نکرده و استانداری که برای قم انتخاب شده هفت، هشت 

سال در این مسئولیت باقی بماند.
علی لاریجانی با تقدیر از خدمات صورت گرفته از سوی حجت الاسلام والمسلمین 
صالحی منش، خاطرنشان کرد: آقای صادقی که از سوی وزیر کشور به عنوان استاندار جدید 
انتخاب شده است دارای کارنامه درخشانی است و انتظار است که با استفاده از ظرفیت های 
موجود عقب ماندگی ها را جبران کند. رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه استاندار 
جدید باید ارزیابی تحقیقی و دقیق از شرایط استان قم داشته باشد اظهار کرد: این تحلیل و 
تحقیق به شما کمک خواهد کرد که بتوانید راهبرد درستی نسبت به مسائل استان داشته 

باشید.
موتور تولید صنعت و معدن استان قم باید به حرکت در آید

وی با اشاره به اینکه قم استانی است که مرکز تشیع به شمار می رود و حوزه علمیه و مراجع 
تقلید در این شهر حضور دارند افزود: نظرات مراجع تقلید و حوزه برای اعتلای قم سازنده 
بوده است و کسب نظر ایشان برای تشخیص راه صحیح بسیار مفید است و وقتی که خدمت 
ایشان شرفیاب می شوم می بینم که دلسوزی و خیرخواهی در نظرات ایشان موج می زند و این 

پشتوانه کار شما خواهد بود. 
لاریجانی با بیان اینکه باید از نظرات مراجع تقلید در بخش های مختلف بهره برداری کرد، 
اظهار کرد: قم به دلیل نزدیکی به شهر تهران و واقع شدن در چهار راه مواصلاتی مزیت های 
بسیاری دارد و با توجه به جمعیت یک میلیون و 200 هزار نفری قم باید در بخش های صنعت 

و معدن قم سرمایه گذاری کنیم. 
وی با اشاره به اینکه به دلیل رکود شاهد افت در فعالیت بخش صنعت هستیم ادامه داد: 
توصیه من به استاندار قم این است که موتور تولید صنعت و معدن استان قم را به حرکت 

درآورید.
تغییر الگوی کشت جدی تر در قم پیگیری شود

رئیس مجلس شورای اسلامی حمایت از بخش کشاورزی و دامپروری را مورد تأکید قرار 
داد و اضافه کرد: باید در قم تغییر الگوی کشت به شکل جدی دنبال شود و البته مسئولان 

جهادکشاورزی این مقوله را به صورت جدی دنبال می کنند. 
وی با اشاره به اختصاص بودجه مطلوب برای آبیاری تحت فشار و ضرورت بهره مندی از 
این بودجه گفت: توجه به استفاده از سیستم های گلخانه ای از نکات مورد تاکید است و باید 
همه ظرفیت ها در خدمت تولید قرار گیرد و قطعا دغدغه شما به عنوان مسئول اجرایی دولت 

در قم موتور محرکی برای ادارات و دلگرمی برای تولید کنندگان باشد.
لاریجانی بر ضرورت بهره مندی از نظرات نمایندگان مردم قم در مجلس تأکید کرد و 
توضیح داد: افراد بسیار علاقمند به سرمایه گذاری در قم هستند و قم دارای مزیت هایی است 

که باید از این مزیت ها در بخش های صنعت، توریستی، فرش و... استفاده شود. 
وی با اشاره به اینکه شرایط کنونی گشایی در امر صادرات فرش ایجاد کرده است افزود: 
باید به صادرات فرش استان قم کمک کرد چرا که می تواند زمینه فعالیت افراد بسیاری را 

فراهم کند.
مدیران استان با استاندار جدید بیشترین همکاری را داشته باشند

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی، ایجاد وفاق بین مسئولان در امر خدمت به 
مردم را مورد تاکید قرار داد و گفت: در شرایط کنونی بعد از جمع بندی مذاکرات باید فضا برای 

کار فراهم باشد و یکی از مهم ترین امور در این مسیر اراده ما است.
لاریجانی در ادامه تأکید کرد: مدیران استانی باید زمان را به خوبی دریابند و با استاندار 
جدید بیشترین همکاری و تعامل را داشته باشند؛ امروز باید در میان مناطق کشور مسابقه 
برای توسعه وجود داشته باشدوی با اشاره به مشکلات بخش های مختلف به ویژه در حوزه 
فرهنگی به دلیل کمبود منابع اضافه کرد: باید برای حل مشکلات همدلی و همزبانی را 
سرلوحه خود قرار دهیم؛ اگر از این فرصت استفاده نکرده و فضای مودت، دوستی و گذشت را 

فراهم نکنیم نمی توانیم از ظرفیت کشور برای پیشرفت استفاده کنیم.
حرف های نسنجیده برخی سران آمریکایی شایسته آنها نیست

لاریجانی در بخش دیگری از سیخنان خود با بیان اینکه می توان دو رویکرد نسبت به 
جمع بندی مذاکرات داشته باشیم گفت: یک راه این است که اشکالات را پیدا کرده و آن را 
منشا اختلاف قرار دهیم و این اقدام نفعی برای کشور ندارد؛ رهبری فرمودند مسئله هسته ای 

نباید مانع دو دستگی شود.
وی گفت: رویکرد دیگر این است که این اقدام را دستاورد ملی قلمداد کرده و مایه حرکت 
آینده کشور قرار دهیم، اگر دید دوم باشد می توان از آن به عنوان پله ای برای پرش و ایجاد 

حرکت در آینده کشور مهیا کرد.

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه دولت در این زمینه می تواند نقش بسیار مهمی 
داشته باشد افزود: این دستاورد باید زمینه ای برای رونق تولید کشور شود و نه اینکه با افزایش 

نقدینگی تورم دامن زده شود.
وی ادامه داد: باید از این فرصت برای ارتقا توانمندی ها در حوزه دفاع، اقتصاد، علوم و... 
استفاده کرد تا مردم ثمره آن را ببینند و اگر چنین شود مردم نیز حمایت خواهند داشت و 

همه کسانی که در جمهوری اسلامی کار می کنند باید در این مسیر همدل باشند.
لاریجانی اظهار کرد: اگر امروز می بینیم که رژیم صهیونیستی به فغان افتاده و نگران است 
توافق هسته ای موجب پیشرفت ایران شود و اینکه برخی کشورهای منطقه نگران هستند به 
دلیل این است که می ترسند که ایران توانمندی های خود را در مسیر پیشرفت افزایش دهد. 
وی با بیان اینکه حرف های نسنجیده برخی سران آمریکایی شایسته آنها نیست افزود: 
کشوری که داعیه مدیریت جهان را دارد نباید خود را در خدمت رژیم جعلی خفه کند. رئیس 
مجلس شورای اسلامی با اشاره به اینکه ایران اسلامی در مسیر هسته ای راهبرد را به درستی 
انتخاب کرد و با دقت نظر شرایط را به پیش برد اظهار کرد: آنچه که در این گفت وگوها دنبال 
شد تصویب دانش هسته ای مورد توجه قرار گرفت و تحریم های ظالمانه نیز کنار زده شد که 
فضا برای فعالیت اقتصادی فراهم شود و تا حدی قابل قبولی نیز این دو مهم محقق شود و 
البته در مقام اجرا نیز باید به همین دقت دنبال شود چرا که موجودات موذی بین المللی که 

جیغ بنفش می کشند به شدت فعال هستند. 
وی با اشاره به افتخار وزیر کشور یکی از کشورهای به ظاهر اسلامی برای پایین آوردن 
قیمت نفت برای وارد آمدن فشار به ایران گفت: ما باید هشدار باشیم چرا که آنها به دنبال این 
هستند که در مقام اجرا نیز در مسیر سنگ اندازی کنند و تحقق این مهم نیازمند همدلی در 

سطح ملی و استانی است.
لاریجانی در پایان تأکید کرد: مدیران استانی باید زمان را به خوبی دریابند و با استاندار 
جدید بیشترین همکاری و تعامل را داشته باشند؛ امروز باید در میان مناطق کشور مسابقه 

برای توسعه وجود داشته باشد.

آیت ا... سعیدی:
مراجع عظام تقلید توقعی جز خدمت از مسئولان ندارند

امام جمعه قم نیز دراین مراسم با بیان اینکه مراجع عظام تقلید توقعی جز خدمت از 
مسئولان ندارند، گفت: از وزیر کشور تشکر می کنم که همیشه تلاش می کند برای استان قم 

خدمتگزاران خوبی معرفی کنند.
آیت الله سید محمد سعیدی اظهار کرد: خداوند را شاکریم به برکت امام خمینی )ره( 
که مروج قرآن و عترت بودند و برکت خون شهیدان در این کشور نظامی شکل گرفت که 
بر محور کلمه الله مردم اجتماع کردند و بعد از سی و اندی سال ما از ثمرات این نهضت 

بهره مند هستیم.
وی افزود: از ابتدای انقلاب اسلامی تا امروز با وجود چالش ها و تهدیدها این نظام با 
آبرومندی روی پای خود ایستاد و امام راحل این انقلاب را به شکلی دقیق هدایت کرد و پس 
از ایشان نیز مقام معظم رهبری سکان هدایت نظام را بر عهده گرفتند و با وجود تلاطم ها این 

کشتی با صلابت به مسیر خود ادامه داده است.
امام جمعه قم با بیان اینکه باید استاندار جدید از تجربیات افرادی که پس از انقلاب در 
قم خدمت کرده اند بهره بگیرد گفت: قم نیازها و اقتضائاتی دارد که باید به آنها توجه شده و 

امیدواریم که استاندار قم این اقتضائات را در نظر بگیرند.
وی با اشاره به اینکه همتی نیز در دوران سرپرستی کوتاه خود نیز منشا خیر بود بیان کرد: 
همه مسئولان نظام به گونه ای قمی هستند؛ رئیس جمهور فرزند حوزه است، دکتر لاریجانی 
و رئیس قوه قضاییه فرزند حوزه و فرزند مرجع عظیم الشان آیت الله میرزا هاشم آملی لاریجانی 
هستند و انتظار است که نسبت به قم با توجه به ظرفیت هایی که وجود دارد نگاه ویژه ای شود.

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( با بیان اینکه مراجع عظام تقلید توقعی جز 
خدمت از مسئولان ندارند اضافه کرد: از وزیر کشور تشکر می کنم که همیشه تلاش می کند 
  برای استان قم خدمتگزاران خوبی معرفی کند و امیدواریم همگان در پرتو عنایات حضرت 

ولیعصر )عج( بتوانند در مسیر خدمت به مردم قم موفق باشند.

وزیر کشور:
کمک می کنیم قم در مسیر توسعه قرار گیرد

وزیر کشور نیز در این مراسم  با بیان اینکه باید پیوندهای خود را در عرصه دیپلماتیک 
همراه با مسائل اقتصادی دنبال کنیم، گفت: ما در داخل ظرفیت های بسیار زیادی داریم و 

مناطق و استان های مختلف کشور قدرت اداره خود را دارند.
 عبدالرضا رحمانی فضلی  با تقدیر از زحمات حجت الاسلام والمسلمین صالحی منش اظهار 

کرد: استاندار جدید قم فردی دارای فکر، ایده و برنامه است.
وی با اشاره به جمع بندی مذاکرات هسته ای بیان کرد: خدا را شاکریم که چنین توفیقی 
نصیب نظام شد؛ البته ما در برابر مشکلات سر خم نمی کنیم، اما تجربه مدیریتی در سطح 

بین الملل در مواجهه با قدرت های جهانی بود و ما از این تجربه سربلند بیرون آمدیم.
وزیر کشور با بیان اینکه آنها اعتراف کردند که ایران تهدید نیست بلکه فرصت است، 

اضافه کرد: آنها همچنین اعتراف کردند که 12 سال دروغ می گفتند و به صورت ضمنی 
اعتراف کردند که ایران اسلامی قدرت اداره خود در همه شرایط را داشته و یکی از قدرت های 

تأثیرگذار در منطقه است.
این مسئول بیان کرد: برای اینکه بخواهیم استفاده خوبی از این شرایط داشته باشیم عامل 
قدرت که موجب اقتدار نظام بوده است را همواره حفظ کنیم؛ این عوامل شامل اعتقادات 
دینی، رهبری نظام و وحدت ملی است و ما باید به حفظ ارزش های دینی و وحدت ملی 

توجه ویژه ای داشته باشیم.
رحمانی فضلی با اشاره به ضعف ساختارهای اقتصادی کشور از قبل انقلاب و ضعف 

نظام های حاکم بر روابط اداری، تبیین کرد: باید در این نظام ها تغییرات اساسی ایجاد کنیم.
وی یادآور شد: امروز فرصتی فراهم شده که نظام اقتصادی خود را تقویت کرده و بنیان های 

اقتصادی کشور را تثبیت کنیم و اقتصاد در شرایط کنونی یکی از اولویت های کشور است.
وزیر کشور با بیان اینکه باید به اقتصاد مقاومتی ایمان بیاوریم، عنوان کرد: ما به لحاظ 
اعتقادی و استراتژیکی نمی توانیم نسبت به مسائل منطقه بی تفاوت باشیم و در این حوزه باید 
با روش های جدید و نوین تأثیرگذاری خود را افزایش دهیم، چراکه موجب تقویت اقتدار ملی 

و منطقه ای شده و موجب نجات ملت های مسلمان منطقه می شود.
وی با بیان اینکه باید پیوندهای خود را در عرصه دیپلماتیک همراه با مسائل اقتصادی دنبال 
کنیم، توضیح داد: ما در داخل ظرفیت های بسیار زیادی داریم و مناطق مختلف کشور قدرت 
اداره خود را دارند و به عنوان وزیر کشور می گویم می توان پنج استان را ظرف پنج سال خودکفا 

کرد و بعد دیگر استان ها را نیز خودکفا کرد.
رحمانی فضلی تصریح کرد: نمی توان با نظام برنامه ریزی متمرکز بخشی و کلان کشور را 
اداره کرد و این الگو را در دهه 40 ایجاد شده است و نظام برنامه ریزی و بودجه ریزی کشور 
برای سال 52 است. به همین استان قم اگر اختیار لازم داده شود می تواند ظرف پنج سال 

خودکفا شود.
وی در پایان با بیان اینکه استان قم دارای ظرفیت های فراوان است و مراجع تقلید نیز 
مشوق و بسیج کننده مردم هستند، تأکید کرد: با کمک همه مسئولان و نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی می توان مسیرهای پیشرفت را هموار کرد و ما نیز در وزارت کشور کمک 

خواهیم کرد که استان قم در مسیر توسعه حرکت کند.
سرپرست استانداری قم:

باید نگاه ویژه و استراتژیک به قم داشته باشیم
 فریدون همتی نیز در این مراسم با اشاره به اینکه مدت یک ماه مسئولیت سرپرستی 
استانداری قم را عهده دار بوده است، بیان کرد: در طول این مدت تلاش کردیم از رهنمودهای 
مراجع تقلید بهره مند شویم و سعی کردیم تلاش شبانه روزی در امر خدمت رسانی به مردم 

استان داشته باشیم.
همتی با اشاره به مطالعات خود در خصوص شرایط استان قم اظهار کرد: شهر مقدس قم 
به عنوان یک جهان شهر باید مورد توجه قرار گیرد چرا که در این شهر 13 هزار طلبه از 109 

ملیت در این شهر مشغول فراگیری علوم دینی هستند.
سرپرست استانداری قم با اشاره به اینکه قم شهر علم و اجتهاد است، گفت: این شهر در 
مسیر تردد 17 استان قرار داشته و به بازار استان های همجوار با جمعیتی بالغ بر 20 میلیون 

نفر نزدیک است.
وی با اشاره به استعدادهای فراوان در این منطقه از نظر گردشگری با پارامترهای متنوع 
یادآور شد: قم دارای ویژگی های ممتاز متعددی است و باید نگاه ویژه و استراتژیک به قم 

داشته باشیم.
همتی با اشاره به حضور 20 میلیون زائر ایرانی و 1.5 میلیون زائر خارجی در این شهر 
گفت: به وزیر کشور گفتم که باید قم را شهری با جمعیت سه میلیون نفر دید؛ قم به لحاظ 

ملی، بین المللی و استانی باید مورد توجه قرار گیرد.
مشاور عالی وزیر کشور با اشاره به وجود جامعه المصطفی العالمیه خاطرنشان کرد: قم را 

می توان مرکز صدور انقلاب اسلامی دانست و باید از این فرصت استفاده کرد.
وی در پایان از مراجع تقلید، ائمه جمعه، نمایندگان مجلس و وزیر کشور به دلیل 
حمایت های صورت گرفته تقدیر کرد و یادآور شد: باید بدون توجه به زمان وقتی که مسئولیتی 
را عهده دار می شویم در طبق اخلاص بگذاریم و امیدواریم که مقام عظمای ولایت و مردم از 

عملکرد ما راضی باشند.
همتی در پایان موفقیت دولت را در جمع بندی مذاکرات تبریک گفت و از همراهی های 

مجلس شورای اسلامی در این عرصه تقدیر کرد.

حجت الاسلام صالحی منش:
با همدلی وهمزبانی واقعی می توانیم 

شاهد پیشرفت وتوسعه قم باشیم
استاندار سابق قم گفت: در طول مدت خدمتم در قم 400 میلیارد تومان از محل اعتبارات 

سفر مقام معظم رهبری به استان قم اختصاص داده شده است.
حجت الاسلام والمسلمین محمدصادق صالحی منش، به ارائه گزارشی از برنامه ها و 
فعالیت های خود در طول 18 ماه تصدی مسئولیت استانداری قم اظهار کرد: افتتاح آزاد راه قم 

گرمسار، تصویب سند برنامه آمایش استان قم، طرح امنیتی حرم حضرت معصومه، تصویب 
پهنه صنعتی نیزار، اخذ مجوز از بانک توسعه اسلامی برای توسعه شبکه فاضلاب و... از اقدامات 

صورت گرفته بوده است. 
وی با اشاره به اینکه در طول این مدت 400 میلیارد تومان از محل اعتبارات سفر مقام 
معظم رهبری به استان قم اختصاص داده شده است گفت: احداث کتابخانه و صحن شرقی 
حرم مطهر حضرت معصومه، اختصاص 25 میلیارد تومان به سد کوچری، بهره برداری از 
ساختمان جدید اداری قم، احداث 700 واحد مسکن مددجویان کمیته امداد، احداث 300 
واحد مسکن مددجویان بهزیستی، احداث بیمارستان امجدی و آیت الله خوانساری، جذب 
1500 میلیارد تومان سرمایه گذاری در بخش سلفچگان و... از دیگر اقداماتی بوده است که 

در این مدت انجام شده است.
استاندار سابق قم احداث تصفیه خانه فوری اضطراری فاضلاب، اختصاص 14 هزار وام 
ازدواج، آبرسانی به فاز دو سلفچگان، کلنگ زنی مجموعه ورزشی پیامبر اعظم، احیای بافت 
تاریخی گذر خان، تکمیل مخازن آب منطقه پردیسان به میزان 60 هزار مترمکعب و... را 
از دیگر اقدامات صورت گرفته در مدت یک سال و نیم گذشته عنوان کرد و افزود: شورای 
تامین استان برگزاری جلسات را به صورت منظم دنبال کرد و مسئله امنیتی خاصی در این 

استان نداشتیم.
وی گفت: از زمانی که به عنوان یک مسئول سکان هدایت و اداره امور را بر عهده گرفتم 
با پیروی از امام و مقام معظم رهبری کار مردم را یک خدمت قلمداد کردم و تلاش کردیم از 

این فرصت نهایت بهره برداری را داشته باشیم.
صالحی منش بیان کرد: خودم را خادم و کوچک نظام می دانم و افتخار پیدا کردم در 
این مدت خدمتگزار مردم، مراجع و روحانیت باشم و امیدواریم که بتوانم در سنگر دیگری 

خدمت کنیم.
وی از زحمات رئیس مجلس شورای اسلامی، رئیس قوه قضاییه، سرپرست استانداری قم، 
اعضای هیئت دولت به ویژه وزیر کشور تقدیر کرد و افزود: مراجع تقلید در طول این مدت 
کمال لطف  و محبت را نسبت به بنده و دولت داشتند و ارتباط خوبی بین مرجعیت و دولت 
و روحانیت و دولت در قم به وجود آمد و امیدواریم که آقای صادقی در سمت استانداری قم 

موفق باشد.
استاندار قم اظهار کرد: اگر بخواهید استان قم پیشرفت داشته باشد کسی که به عنوان 
مسئول و استاندار می آید مورد تایید دولت است و معنا ندارد که گفته شود که این شخص 
با ما هست یا با ما نیست؛ این فرد می خواهد برای مردم قم کار کند و این فرصت را شما باید 

در اختیار او قرار دهید.
وی اضافه کرد: اگر همدلی و همزبانی به معنای واقعی نه اینکه روی کاغذ و شعار باشد 

می توان شاهد پیشرفت، عمران و آبادانی شهر مقدس قم بود.

استاندار قم:
خط مشی اعتدال را در استان قم دنبال می کنیم

استاندار قم نیز در این مراسم گفت: در استان قم خط مشی اعتدال را در زمینه های 
سیاسی، اقتصادی، اداری و... مدنظر قرار داده و در همه سطوح نسبت به مسئله همدلی توجه 

خواهیم داشت.
سیدمهدی صادقی اشاره به سوابق کاری خود در بخش های مختلف نظام اظهار کرد: 
باید در استان قم به فکر کار و خدمت باشیم و اگر تجربه ای اندوخته ایم در استان قم به کار 

خواهیم گرفت.
وی با اشاره به اینکه همدلی و همزبانی در همه زمان ها و مکان ها باید جاری و ساری باشد 
گفت: اگر همدلی و همزبانی نباشد کاری صورت نخواهد گرفت؛ از همه ظرفیت های استان در 

مسیر پیشبرد اهداف عالی استفاده خواهد شد.
استاندار قم با بیان اینکه نیازمند همکاری همگان در سطوح مختلف هستیم اضافه کرد: 
امیدواریم در مسیر آبادانی استان قم از همه ظرفیت ها استفاده کرده و زمینه را برای پیشرفت 

این استان فراهم کنیم.
وی با اشاره به سخنان رئیس جمهور در جلسه هیئت دولت در خصوص استان قم اضافه 
کرد: توجه به مقوله آب قم، معماری شهری، تقویت ارتباط با مراجع عظام تقلید، تقویت ارتباط 

دانشگاه ها با حوزه های علمیه و... از نکات مورد تاکید رئیس جمهور در این جلسه بود.
صادقی با اشاره به اینکه رئیس جمهور در این جلسه بر توجه به مقوله اعتدال در استان 
تاکید کرد گفت: در استان قم خط مشی اعتدال را در زمینه های سیاسی، اقتصادی، اداری و... 

مد نظر قرار داده و در همه سطوح نسبت به مسئله همدلی توجه خواهیم داشت.
وزیر کشور با بیان اینکه باید پیوندهای خود را در عرصه دیپلماتیک همراه با مسائل 
اقتصادی دنبال کنیم، گفت: ما در داخل ظرفیت های بسیار زیادی داریم و مناطق و استان های 

مختلف کشور قدرت اداره خود را دارند.
در این مراسم از تلاش های حجت الاسلام والمسلمین محمدصادق صالحی منش 
استاندار سابق قم تقدیر به عمل آمد و با حضور رئیس مجلس شورای اسلامی، وزیر کشور 
و آیت الله سعیدی و آیت الله حسینی بوشهری سید مهدی صادقی به عنوان استاندار قم 

معرفی شد.

با حضور رئیس مجلس و وزیر کشور:

صادقی: خط مشی اعتدال را در استان قم دنبال می کنیم

استاندار قم معرفی شد
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اخبار
آیت ا... مکارم شیرازی:

طلاب ساده زیستی را فراموش نکنند
 آیت الله مکارم شیرازی ، در توصیه به طلبه ها گفت: حفظ سنت ها در حوزه 

ها هرگز نباید فراموش شود. 
این مرجع تقلید ظهر چهارشنبه در دیدار با طلاب و روحانیون استان فارس اظهارداشت 
: از طرف دیگر امروز بمباران اخلاقی و فرهنگی از جانب غربی ها برای مسلمین وجود دارد 
که تنها راه مقابله با آن دوری از ابزار فساد و تقویت مبانی اخلاقی در جامعه است. وی افزود: 
طلاب، ساده زیستی، توجه به مباحث دینی، بحث کردن و ... را هرگز فراموش نکنند که 
اینان باعث پیشرفت و موفقیت است. مکارم شیرازی تصریح کرد: از برکت نظام جمهوری 
اسلامی، امروز شاهد پیشرفت های متعدد در حوزه های علمیه هستیم، اما نباید به این 
میزان اکتفا کرد چرا که امروز جامعه ما نیازمند داشتن روحانی آگاه، صاحب نظر، بیان و 

قلم و موقعیت شناس است و ما باید متناسب با نیاز، پرورش روحانی را مدنظر قرار دهیم.

با حضور سردار مهدوی نژاد؛

چهارمین یادواره شهداي شعبانیه در قم 
برگزار شد

چهارمین یادواره شهداي شعبانیه عصر سه شنبه با حضور مردم شهید پرور 
استان قم در گلزار شهدای علی بن جعفر)ع( برگزار شد .

به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، چهارمین یادواره شهداي شعبانیه عصر سه شنبه، 
سی ام تیرماه سال جاری با حضور سردار مهدوی نژاد فرمانده سپاه امام علی بن ابی طالب)ع(، 
حجت الاسلام والمسلمین سید حسن اکبری مسئول نمایندگی ولی فقیه در سپاه استان قم، 
بسیجیان سلحشور و مردم شهید پرور استان قم در سال امام خامنه ای گلزار شهدای علی 
بن جعفر)ع( برگزار شد. رئیس هیئت مدیره موسسه روایت سیره شهدا در این مراسم طی 
سخنانی با اشاره به ولایت و نقش آن در شهادت گفت: ارتباط با ولایت به دو شاخصه ي ارتباط 
حداقلي و حداکثري تقسیم مي شود.وي افزود: ارتباط حداقلي همانند این عمل مي کند که 
انسان را از قعر به فرش مي رساند و به این معنا که انسان گناهاني چون: دروغ و غیبت را انجام 
مي دهد اما با وجود اینها عزاداري و رسومات دیني خود را هم به جا مي آورد و ماندن انسان 
در فرش به لطف همین رسومات دیني و مذهبي او مي باشد. حجت الاسلام و المسلمین 
ماندگاري، خاطر نشان کرد: ولایت حداکثري مي تواند انسان را از فرش به عرش برساند و 
این همان چیزي است که شهدا آنرا به خوبي درک کردند و به واسطه ي آن خود را به درجه 
رفیع شهادت و به عرش رساندند.این مقام مسئول بیان کرد: شهدایي چون شهید موسوي 
نژاد، شهید صحرایي و شهداي عزیز شعبانیه همانند ما فرش نشین بودند ولي با درک متقابل از 
ولایت خداوند متعال و رسول گرامي ایشان توانستند خود را از فرش به عرش برسانند.وي ادامه 
داد: اگر امروزه هر از چند گاهي شهداي شعبانیه، شهداي دست بسته ي غواص تشییع مي 
کنند همه ي اینها به خاطر ایجاد تلنگري درون ما است تا به این باور و خودآگاهي برسیم که 
براي شهادت هیچ گاه دیر نیست و هنوز هم مي توان به این درجه رفیع رسید.حجت الاسلام 
ماندگاري گفت: شهدا پروژه ي قابل تکرارند و طبق آیات قرآن و کلام خداوند و احادیث 
خط شهادت کور شدني نیست.در ادامه مراسم حسین کاجي از رزمندگان هشت سال دفاع 
مقدس، با خاطره گویي از دوران دفاع مقدس و یادي از شهداي شعبانیه گفت: امروزه این 
شش شهید بزرگوار فرمول شهادت را براي ما اینگونه یادآوري مي کنند که اگر انسان تلاش و 
اخلاص را در وجود خود ایجاد کند قطعا به درجه ي شهادت خواهد رسید.در پایان هم هادي 

خادم الحسیني، مدیحه اي را در وصف شهدا ذکر کرد.

مسئول تشکل های دینی اداره کل تبلیغات اسلامی قم:

بانک اطلاعاتی تشکل های دینی قم 
تهیه می شود

مسئول تشکل های دینی اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم از تهیه بانک 
اطلاعاتی تشکل های دینی در این استان خبر داد.

حجت الاسلام مراد حیدری در گفتگو با خبرنگاران اظهار کرد: فرایند تمدید و صدور 
مجوز جدید برای هیئت های مذهبی استان قم به منظور تهیه بانک اطلاعاتی آغاز شد. وی 
ساماندهی تشکل های دینی استان قم و دستیابی به اطلاعات دقیق برای سیاستگذاری 
و برنامه ریزی بهتر فرهنگی را مهم ترین هدف اداره کل تبلیغات اسلامی استان قم از 
تمدید و صدور مجوز جدید برای هیئت های مذهبی بیان کرد. به گفته وی، مکانیزه شدن 
سرویس دهی به تشکل های دینی، تسهیل در دسترسی مسئولان و اعضای هیئت امنا 
به پرونده هیئت ها، دسترسی آسان مسئولان هیئت های مذهبی به پرونده ثبت شده از 
طریق کد و رمز، از جمله مزایای اجرای این طرح است. حجت الاسلام حیدری با اشاره به 
مشکلاتی که در صدور معرفی نامه یا تائیدیه هیئت های مذهبی به سایر نهادهای استان 
وجود داشت، اظهار کرد: با راه اندازی سامانه بانک اطلاعاتی تشکل های دینی، این مشکل 
برطرف می شود. مسئول تشکل های با بیان اینکه تاکنون مسئولان 300 هیئت مذهبی 
برای دریافت و تکمیل فرم جدید اقدام کرده اند، 15 مرداد 94 را آخرین فرصت برای 

دریافت و تکمیل این فرم اعلام کرد.

تولیت مسجد مقدس جمکران:

شهرداری قم رتبه نخست همکاری 
با مسجد جمکران را دارد

تولیت مسجد مقدس جمکران گفت: شهرداری قم رتبه نخست همکاری با 
مسجد جمکران در مناسبت های مذهبی را دارد.

حجت الاسلام محمد حسن رحیمیان در دیدار شهردار قم اظهارداشت: در سال 81 
طبق آمار یک میلیون نفر در طول سال به مسجد مقدس جمکران مشرف شدند و این 
آمار در سال 92 به بیش از 15 میلیون نفر و در سال گذشته به بیش از 20 میلیون نفر 
افزایش یافت و امسال هم به صورت محسوس می بینیم رو به افزایش است.حجت الاسلام 
رحیمیان گفت: بر این اساس رسالت همه ما رسالت فوق العاده خطیر، مهم و سرنوشت 
سازی برای خودمان و نظام و انقلابمان و بلکه برای کل بشریت است.تولیت مسجد مقدس 
جمکران با تاکید بر اینکه شهر قم باید برای شهرهای دیگر الگو باشد، تاکید کرد: در قم 
اشکالات زیادی از جهات مختلف وجود دارد، باید مشخص شود که این شهر چه پیوست 
فرهنگی دارد و طبق آن پیوست برای جهات مختلف آن برنامه ریزی کرد.حجت الاسلام 
رحیمیان خاطرنشان کرد: ما از شهردار سابق و شورای شهر صمیمانه تشکر می کنیم، 
همراهی صمیمانه ای با مسجد داشتند. حتی در ایام نیمه شعبان که وضعیت شهرداری به 
لحاظ نبود شهردار وضعیت مساعدی نبود شهرداری رتبه نخست را در همکاری با مسجد 
و ارائه خدمات به زائران و نمازگزاران داشت و مطمئن هستیم با حضور دکتر سقائیان نژاد 

این همکاری ها افزون می شود.

اخبار
مشاور عالی وزیر کشور اعلام کرد :

رشد چشمگیر اعتبارات
 سفر مقام معظم رهبري به قم 

مشاور عالی وزیر کشور با اشاره به برگزاري جلسه بررسي اعتبارات سفر مقام 
معظم رهبري به قم از رشد قابل توجه اعتبارات سفر معظم له در سال 94 خبر 

داد.
فریدون همتی عصر روز سه شنبه با آقاي شمعي نماینده ویژه دفتر مقام معظم 
رهبري دیدار کرد.در این جلسه که به منظور بررسي اعتبارات پروژه هاي عمراني مصوب 
سفر سال 1389 رهبر معظم انقلاب به قم برگزار شد، توزیع اعتبارات سال 94 مورد 

بحث قرار گرفت.
وی با اشاره به برگزاري این جلسه، با بیان اینکه هدف این است که اکثر پروژه هاي 
عمراني مصوب سفر تا پایان سال مالي 94 به اتمام برسد گفت: انشاء ا... با تصمیمات اخذ 

شده شاهد اتمام اکثر این پروژه ها تا پایان سال مالي 1394 خواهیم بود.

فرماندار قم خبر داد:

نقل و انتقال غیر مجاز زائران عراقی به قم 
توسط برخی از تاکسی ون ها

 فرماندار قم، گفت: روند نظارت بر نقل و انتقال زائران غیر ایرانی به این شهر 
باید با حساسیت بیشتری صورتی گیرد.

 رضا سیار روز چهارشنبه در جلسه ستاد ساماندهی زائران غیر ایرانی در سالن جلسه 
های دفتر معاون امور زائرین استانداری، اظهار داشت: رویکرد شرکت های حمل و نقل 
برون شهری نسبت به کار نقل و انتقال زائران غیر ایرانی به قم و سایر استان های زیارتی 
کشور باید متفاوت باشد. وی با بیان اینکه بین زائرانی که از طریق فرودگاه امام خمینی)ره( 
و یا از طریق مرز مهران وارد قم می شوند، هیچ تفاوتی وجود ندارد، تصریح کرد: حساسیت 
شرکت های حمل و نقل برون شهری در خصوص انتقال این زائران از مکان های یاد شده 

به قم باید به یک اندازه باشد.
فرماندار قم با بیان اینکه ارکان شرکت های حمل و نقل برون شهری مجوزدار با 
مسوولان قم همکاری خوبی دارند، تصریح کرد: این شرکت ها باید هماهنگی های خود با 
نهادهای امنیتی و انتظامی استان در زمینه اجرای برنامه های مدیریتی، نظارتی و حفاظتی 

را گسترش دهند.
سیار با اشاره به معضل نقل و انتقال غیر مجاز زائران عراقی به قم از طریق برخی از 
تاکسی ون ها، تصریح کرد: عدم نظارت دقیق بر این تاکسی ها موجب شده تا رانندگان 
آنها به دلالانی برای هدایت زائران غیر ایرانی به سمت خانه ها و مراکز اقامتی غیر مجاز در 
استان تبدیل شوند. فرماندار قم با اذعان به اینکه کار انتقال زائران عراقی به قم به وسیله 
ها این تاکسی ون ها بعضا با مشکلاتی همراه است، تصریح کرد: نظارت بر چگونگی انتقال 
زائران غیر ایرانی به قم و سایر استان های کشور باید به حدی دقیق و حساب شده باشد، 

که آنها پس از پایان سفرشان کشور را با خاطره ای خوش ترک کنند.

طی سه ماهه نخست سال جاری صورت گرفت:

مصرف بیش از 534 میلیون متر مکعب گاز 
در استان قم

مدیرعامل  شرکت گاز استان قم گفت: مشترکین گاز طبیعی در بخشهای 
مختلف اعم ازنیروگاه سیکل ترکیبی، صنایع، خانگی، تجاری و بیش از 534 متر 

مکعب گاز در سه ماهه نخست سال جاری مصرف نموده اند.

مهندس فرجی اظهار داشت: از این میزان مصرف، مقدار 279 میلیون متر مکعب 
مربوط به نیروگاه سیکل ترکیبی و بیش از 45 میلیون متر مکعب مربوط به جایگاههای 
سوخت C.N.G با 8/5 درصد افزایش نسبت به سال گذشته بوده و نیز بیش از 49 میلیون 

متر مکعب مصرف مربوط به واحدهای صنعتی و مشترکین عمده می باشد.
وی مصرف واحدهای خانگی را در همین زمان 161 میلیون متر مکعب عنوان کرد و 
افزود: این میزان مصرف به رغم افزایش تعداد مشترکین نسبت به سال گذشته، حدود 6/6 

درصد کاهش را نشان می دهد.
مهندس فرجی تصریح کرد: در سه ماهه اول سال جاری تعداد 2879 مشترک جدید 
پذیرش و به آمار مشترکان این شرکت اضافه شده اند و در حال حاضر تعداد کل مشترکان 
این استان در بخشهای مختلف بالغ بر 354300 مورد می باشد که تعداد 322296 
مشترک در شهرها و تعداد 25380 مشترک در روستاها از نعمت گاز طبیعی بر خوردار 
هستند. مدیر عامل این شرکت گفت: هم اکنون تعداد خانوار بهره مند از گازطبیعی در 
شهرها 300646 و در روستاها 21189 خانوار می باشند که امیدواریم با اجرای گازرسانی 
به روستاهای بالای 20 خانوار باقی مانده، خانوارهای برخوردار از گاز در روستاها را تا پایان 

سال 96 به بیش از 99 درصد برسانیم.

مدیرکل پست استان قم خبرداد:

سرویس پست رسانه با 40 درصد تخفیف 
به ناشران قمی

مدیرکل پست قم از ارایه خدمات سرویس پست رسانه با 40 درصد تخفیف 
خدمات به ناشران در این استان خبر داد.

رحمان بیرانوند در گفت و گو با ایرنا با اشاره به اینکه پست رسانه یک سرویس جدید 
از خدمات پستی است گفت: اداره کل پست قم با امضای قرارداد میان اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی این تخفیف را برای ناشران استان جهت توزیع کتاب به سراسر کشور 

تعیین کرده است. 
وی افزود: در حال حاضر یک واحد پست در مجتمع ناشران مستقر شده است تا با 
تسهیل در رفت و آمد و از نزدیک خدمات پستی را ارایه کند. مدیرکل پست قم ادامه داد: 
همچنین این اداره کل با موسسات فرهنگی و حوزوی قرارداد امضا کرده است تا از این 
طریق بتواند در ارسال مرسولات فرهنگی اقدامات مطلوب انجام دهد. بیرانوند با اشاره به 
سرویس پست تبلیغ گفت: این سرویس نیز زیر شاخه پست رسانه است که مردم می توانند 
با امکانات موجود در شبکه پستی نسبت به تبلیغات گسترده در سطح شهر اقدام کنند. 
وی افزود: در این سرویس افراد می توانند تبلیغات را از طریق نصب پوستر و پلاکارد در 
کلیه دفاتر و مراکز پستی، توزیع بروشور، تراکت و پیامهای بازرگانی بصورت بدون نشانی در 
صندوق های شخصی، باجه های پستی و با استفاده از سیستم کدپستی ده رقمی )پست 

مستقیم(، توسط نیروهای پستی استان انجام دهند. 
بیرانوند بیان داشت: روزانه نیروهای پست و نامه رسانان برای توزیع مرسولات و قبوض 
ادارات به منازل شهروندان مراجعه می کنند لذا از این ظرفیت می توان برای تبلیغات 

استفاده کرد.
مدیرکل پست قم با اشاره به اینکه 159 واحد پستی فعال در استان قم مشغول به ارایه 
خدمات هستند گفت: از این تعداد 100 واحد پستی شهری و مابقی در توابع و روستاهای 
استان است که حدود 220 نیروی پستی خدمات ارایه می کنند. وی افزود: همچنین از بین 

واحدهای پستی، 120 واحد پستی به بخش خصوصی واگذار شده است

با اهداي اعضای امیرسام حسینی زاده صورت گرفت:

حیات دوباره کودک 6 ساله قمی 
به 6 بیمار نیازمند

اهدای عضو کودک 6 ساله مرگ مغزی در قم به 6 بیمار نیازمند حیات دوباره 
بخشید .

به گزارش خبرگزاری صدا و سیما، مدیر دفتر فراهم آوری و پیوند اعضای دانشگاه علوم 
پزشکی قم گفت: امیرسام حسینی زاده بیمار 6 ساله که بر اثر تصادف دچار مرگ مغزی 
شده بود پس از بستری در بیمارستان شهید بهشتی قم و تایید مرگ مغزی با رضایت 

والدین برای پیوند اعضا به تهران منتقل شد.
صمدی افزود: قلب، کبد، کلیه ها، قرنیه و پانکراس به 6 کودک نیازمند عضو که شرایط 
جسمی و سنی مشابه دارند پیوند می شود. حسینی زاده پدر امیر سام بیمار مرگ مغزی 

هدف از رضایت خود را نجات جان بیماران هم سال فرزندش عنوان کرد. 
امیر سام حسینی زاده بیمار مرگ مغزی تنها فرزند خانواده حسینی زاده دو هفته پیش 
در کیلومتر 15 اتوبان قم- تهران بر اثر تصادف از ناحیه سر به شدت مصدوم شده بود. از 
ابتدای امسال تاکنون این چهارمین بیماری است که در قم برای اهدای عضو به تهران 

منتقل می شود.

فاضلاب  و  آب  بهره برداری  معاون 
درصدی   30 پیشرفت  از  قم  استان 
احداث شبکه فاضلاب در استان قم از 
محل اعتبارات بانک توسعه اسلامی خبر 

داد. 
اینکه  به  اشاره  با   ، نظرزاده  مهدی 
مخاطرات  مهم ترین  از  یکی  فاضلاب ها 
زیست محیطی است، اظهار داشت: فاضلاب 
هم محیط زیست و هم منابع آبی را آلوده 

می کند.
فاضلاب  و  آب  بهره برداری  معاون 
باید  فاضلاب  اینکه  به  اشاره  با  قم  استان 
هم  به عنوان آلاینده منابع آب زیرزمینی و 
سطحی موردتوجه قرار بگیرد و هم آلاینده 

محیط زیست، افزود: فاضلاب در بحث بهداشت و سلامت 
جامعه هم تأثیر دارد.

در مناطق ۲ و 6 قم مشکلات فاضلاب 
مشهود است 

وی با اشاره به اینکه در مناطق 2 و 6 قم مشکلات 
این مناطق  فاضلاب مشهود است، خاطرنشان کرد: در 

فاضلاب ها از چاه خارج شده و به خیابان ها هدایت شده اند.
اینکه وقتی چاه های جذبی پر  به  اشاره  با  نظر زاده 
می شوند باید با تانکر تخلیه کنند، تصریح کرد: این تردد 

زیاد تانکرها در سطح شهر هم مشکل را بغرنج تر می کند.
و  نظارتی  سازمان های  اینکه  به  اشاره  با  زاده  نظر 
حاکمیتی مثل سازمان محیط زیست در بحث فاضلاب الزام 
دارند و بر لزوم اجرای شبکه   فاضلاب تأکید می کنند، گفت: 
یکی از مهم ترین وظایف شرکت آب و فاضلاب جمع آوری 

تصفیه فاضلاب است.
معاون بهره برداری آب و فاضلاب استان قم با اشاره 
است،  رفته  بالا  و سلامت  رفاه  دنیا سطح  در  اینکه  به 
خاطرنشان کرد: شبکه فاضلاب قبلاً جزء مطالبات اولیه 
مردم نبود اما در چندین سال اخیر در استان قم اکثر 
ایجاد  در جهت  بسیار جدی  مطالبات  بسیاری  مناطق 
شبکه فاضلاب از نمایندگان مجلس، شرکت آب و فاضلاب 

و شورای شهردارند.
وی با اشاره به اینکه که حتی شهرهای کوچک و برخی 
روستاها هم خواهان احداث شبکه های فاضلاب هستند، 
تأکید کرد: مردم درک کرده اند که فاضلاب یک مخاطره 
است و همچنین هم جزء وظایف شرکت آب و فاضلاب 
است هم جز مطالبات  و هم جز خواسته های شرکت های 

حاکمیتی است و از این نظر مشکلی وجود ندارد.
نظر زاده با اشاره به اینکه در دنیا ضرورت شبکه فاضلاب 
دیگر حل شده و اثبات شده است، اظهار داشت: دیگر در 
دنیا در مورد ضرورت اجرای این طرح بحث نمی شود و 
بیشتر راجع به روش اجرا بحث می شود که چگونه این 

کار را انجام دهند.
معاون بهره برداری آب و فاضلاب استان قم با اشاره 

به اینکه دستگاه هایی هم در سازمان های بین المللی مثل 
بانک جهانی و بانک توسعه ی اسلامی اصلا برای اجرای این 
کار وام می دهند، تأکید کرد: حدود 19 سال است که این 
طرح در استان قم اجراشده  و 70 میلیون یورو از اعتبارات 
اسلامی در شبکه   جمع آوری و  توسعه    بانک  تسهیلات 

تصفیه خانه فاضلاب در حال استفاده است.
پساب باید به کشاورز یا صنعتگر اهدا شود 

نظر زاده با اشاره به اینکه اختلاف نظر بین مسئولان 
و صاحب نظران در این است که وقتی شبکه های فاضلاب 
اجرا  شود تغذیه سفره های آب زیرزمینی کمتر می شود، 
اظهار داشت: یکی از مباحث این است که وقتی شبکه   
فاضلاب احداث می شود از تزریق مستقیم آب سطحی به 
منابع آب زیرزمینی جلوگیری می شود اما این مسئله هم 

راهکار خود را دارد.
معاون بهره برداری آب و فاضلاب استان قم با اشاره 
به اینکه باید این آب ها جمع  و تصفیه شود، افزود: دو راه 
برای حل این مشکل وجود دارد که اولین را ه این است که 
همین آب تصفیه شده که آب پاک تری است، به منابع آب 

زیرزمینی اضافه شود.
آب  این  با  که  است  این  راه حل  افزود:  دومین  وی 
تصفیه شده با منابع آبی دیگر که کشاورز یا صنعت در 

اختیار داشته است جایگزین شود.
یا  باید به کشاورز  اینکه پساب  با اشاره به  نظر زاده 
صنعتگر اهدا شود، تصریح کرد: کشاورز یا صنعت گر باید 
اگر قبلاً از آب چاه یا آب شبکه استفاده می کرده  دیگر از 
آن استفاده نکند و پساب اهداشده باید جایگزین آن شود.

معاون بهره برداری آب و فاضلاب استان قم با اشاره 
اصلًا  می شود  استفاده  شهری  شبکه  در  که  آبی  حجم 
قابل مقایسه با حجم آب مورداستفاده در مصارف کشاورزی 
نیست، خاطرنشان کرد: شبکه های فاضلاب بر سفره های 
آب زیرزمینی بی تأثیر نیست ولی انقدر که بزرگ شده است 

نگران کننده نیست.
90 درصد برداشت آب زیرزمینی 

برای کشاورزی است 
نظر زاده با اشاره به اینکه در قم بیش از 90 درصد 

کشاورزی  برای  زیرزمینی  آب  برداشت 
است، تأکید کرد: 6 درصد برداشت آب های 
زیرزمینی برای آب مصارف شرب و شهری 
قرار  مورداستفاده  برای صنعت  درصد  و 2 

می گیرد.
معاون بهره برداری آب و فاضلاب استان 
قم با اشاره به اینکه از این 6 درصد 30 درصد 
می شود  جمع آوری  فاضلاب  شبکه  توسط 
که حتی اگر بخواهد کل آن هم جمع آوری 
 شود، در مقایسه با 90 درصد کشاورزی عدد 

قابل مقایسه ای نیست.
شبکه های  اینکه  به  اشاره  با  زاده  نظر 
فاضلاب بسیار پرهزینه است، تصریح کرد: 
قم  استان  فاضلاب  شبکه  طرح  اجرای  در 
تنها ده درصد قیمت تمام شده در اجرای شبکه فاضلاب 

برمی گردد.
معاون آب و فاضلاب استان قم با اشاره به اینکه در 
مترمکعب  هر  هزینه  قم  استان  فاضلاب  شبکه  اجرای 
تمام  فاضلاب  و  آب  اداره  و  دولت  برای  تومان   1000
می شود، تأکید کرد: درحالی که کارمزد دفع فاضلابی که از 

مردم دریافت می شود، کمتر از 100 تومان است.
دولت  برای  طرح  این  اجرای  اینکه  به  اشاره  با  وی 
هیچ سودی ندارد، گفت: فقط برای کم کردن مخاطرات 
زیست محیطی و رضایت مردم و همچنین به دست آوردن 
بسیاری از اصولی که با خود به همراه می آورد مثل بهداشت 
و کاهش هزینه های درمان این طرح لازم است اجرایی 
شود. نظرزاده با اشاره به اینکه حدود 30 درصد مشترکان 
تحت پوشش شبکه فاضلاب قرارگرفته اند، تأکید کرد: با 
اعتباراتی که دریافت شده است امید است که امسال حجم 

بیشتری از مشترکان این خدمت را دریافت کنند.
اینکه  به  اشاره  با  قم  استان  فاضلاب  و  آب  معاون 
اعتبار  با تأمین  چون اجرای طرح بسیار پرهزینه است 
اعتبار  شود سریعاً  تأمین  اگر  افزود:  دارد،  ارتباط  بسیار 
برای احداث شبکه و تصفیه خانه اقدام می شود؛ از طریق 
وام های بین المللی 300 میلیارد تومان تأمین اعتبار شده 
 که چندین سال است شبکه خطوط انتقال و تصفیه خانه از 

طریق آن در حال اجراست.
وی با اشاره به اینکه شبکه فاضلاب در مناطق فرسوده 
چون در ارتفاع بسیار پایین حفر می شود مخاطراتی به 
همراه دارد، اظهار داشت: احداث شبکه فاضلاب در مناطق 
محروم استان قم همزمان با پروژه موسسه اسلامی خصوصاً 
مناطق 2 و 6 به جهت مشکلات زیست محیطی به وجود 
آمده در این مناطق همچون هدایت فاضلاب به خیابان ها، 
بیش از 3 سال است که از محل اعتبارات دفتر مقام معظم 
بافت  در  کرد:  اجراست.نظر زاده  تأکید  حال  در  رهبری 
فرسوده ما به سختی جلو می رویم، چون ترجیح می دهیم 
که بافت فرسود اصلاح شود و معبر بزرگ تر شود تا انجام 

شبکه فاضلاب راحت تر انجام شود.

رئیس مرکز آموزشی درمانی شهید بهشتی  قم 
گفت: پس از اجرای طرح تحول نظام سلامت نظم 
در چرخش مالی در بیمارستان ها از اهمیت زیادی 
برخوردار شده است و به دلیل این که خرید تجهیزات 
و وسایل مورد نیاز بیمار توسط خود بیمارستان انجام 
می گیرد، در صورت ناقص بودن این چرخه،  ضررو 

زیان بیشتری متوجه مردم خواهد شد.
دکتر وفایی منش ضمن اشاره به طلب بیمارستان شهید 
بهشتی از شرکت های بیمه افزود: متاسفانه شرکت های بیمه 
گذار پایه مانند تامین اجتماعی، خدمات درمانی، کمیته امداد 
و نیروهای مسلح هنوز صورت های مالی سال 93 خود را 
با بیمارستان تسویه نکرده اند و این امر باعث شده پرداخت 

حقوق پرسنل و پاسخگویی مردم با مشکل روبرو شود.
رئیس مرکز شهید بهشتی با تاکید بر این نکته که بیش 
از 10 درصد از پرونده های ارسالی به بیمه ها شامل کسورات 

می شود گفت: دلایلی همچون توقع بیمه گذار در شفاف 
سازی بیشتر هزینه کرد بیمارستان )که به دلیل حجم 
بالای پرداختی بیمه ها باید به آنها حق داد جهت مدیریت 
پرداخت ها این کار را انجام دهند(، مستند سازی غلط و 
نبود ناظر مستقیم برخی از بیمه ها در بیمارستان، باعث بروز 

کسورات می گردد.
طلب 1/5 میلیارد تومانی ماهیانه این مرکز 

 از شرکت های بیمه
دکتر وفایی منش تصریح کرد: با شروع طرح تحول نظام 
سلامت جهت هماهنگی بیشتر با شرکت های بیمه جلسات 
متعددی در داخل بیمارستان و ستاد دانشگاه علوم پزشکی 
قم برگزار شده است و مشکلات و مسائل موجود به صورت رو 
در رو مطرح و به منظور مرتفع کردن آنها تصمیماتی گرفته 
شده است که یکی از مهمترین آنها در نظر گرفتن ناظر 
برای برخی از شرکت های بیمه می باشد. رئیس بیمارستان 

ادامه داد: در بیمارستان کمیته ای ویژه، جهت بررسی بحث 
کسورات بیمه ها تشکیل شده است که وظیفه مطالعه دقیق 
پرونده ها و برطرف کردن نواقص آنها را بر عهده دارد و با 
این کار تا حدودی توانسته ایم میزان پرونده های برگشتی 
از طرف شرکت های بیمه را کاهش دهیم.دکتر وفایی منش 
گفت: حدود 95 درصد درآمد بیمارستان از پرداختی های 
شرکت های بیمه حاصل می شود که این مرکز بابت هر ماه 
مبلغی بالغ بر یک و نیم میلیارد تومان از این شرکت ها طلب 
دارد که مبلغ قابل توجهی است و عدم تحقق این درآمدها 
مشکلات عدیده ای همچون تاخیر در پرداخت حقوق و 
میزایای پرسنل را در پی داشته است. رئیس مرکز شهید 
بهشتی در پایان ابراز امیدواری کرد با تعاملات به وجود آمده 
با شرکت های بیمه گذار هر چه سریعتر مشکلات موجود 
برطرف و خدمت رسانی به مردم عزیز استان قم در این 

بیمارستان بدون هیچ کم و کاستی انجام گیرد.

زیربنایي  امور  کمیسیون  رئیس 
به  اشاره  با  قم  اسلامي  شهر  شوراي 
اینکه ضوابط شهرسازي و معماري در 
قم رعایت نمي شود، گفت: متأسفانه 
برخي این ضوابط را رد مي کنند و آن ها 
را دست و پاگیر مي دانند درحالي که اگر 
رعایت این قوانین اجرا نشود در آینده 

شهري نامنظم به وجود مي آید.
اینکه  بابیان  طلب  سعادت  مصطفی 
اقداماتي که در شوراي اسلامي شهر قم 
صورت مي گیرد تنها توسط یک یا دو نفر 
متأسفانه  اظهارداشت:  مي شود،  پیگیري 
دغدغه اي براي معماري و شهرسازي در قم 
وجود ندارد اما به دنبال این هستیم که در 
شورا مباحث مربوط به معماري را به صورت 

برنامه ریزي شده راه اندازي کنیم
بافت فرسوده عنوان مناسبي براي 

بافت شهري قم نیست
سعادت طلب درادامه با اشاره به اینکه 

مجموعه مدیریت شهري قم هنوز به ضرورت 
احیاي بافت فرسوده و تغییر عملکرد در نوع 
اظهار  است،  نرسیده  قم  معماري شهري 
داشت: تنها اقدامي که در قم صورت گرفته 
این که محدوده اي در قم را با خط کشي هاي 
جدا کرده ایم و به آن ها عنوان بافت فرسوده 

داده  شده است.
رئیس کمیسیون امور زیربنایي شوراي 
اسلامي  شهر قم تصریح کرد: عنوان بافت 
فرسوده عنوان مناسبي براي بافت شهري 
قم نیست زیرا محدوده زیادي را تحت این 
عنوان در نظر گرفته ایم در حالي که برخي 

اماکن تاریخي را نمي شود در این عنوان 
دسته بندي کرد.

جلسات آسیب شناسي مشکلات 
بافت فرسوده قم رهاشده است

وي با اشاره به اینکه بخش هاي اجتماع، 
باید  توریست مذهبي هرکدام  و  تاریخي 
توجه  مورد  این دسته بندي ها  در  به دقت 
باشند، گفت: تنها کاري که اخیراً در دست 
آن  برنامه ریزي  تنها  البته  و  است  اقدام 
انجام شده است بهسازي سیماي شهري در 

چهارراه تا سه راه بازار است.
رئیس کمیسیون امور زیربنایي شوراي 
اسلامي شهر قم با بیان اینکه کمیته هایي 
براي آسیب شناسي مشکلات بافت فرسوده 
قم تشکیل و جلسات کارشناسي برگزار 
است  سال  یک  جلسات  این  افزود:  شد، 
که  آسیب شناسي هایي  و  است  رهاشده 
چند سال براي آن وقت صرف شده است 

ناتمام ماند.

معاون بهره برداری آب و فاضلاب استان قم خبرداد:

پیشرفت 30 درصدی احداث شبکه فاضلاب در قم 

عدم تسویه حساب منظم بیمارستانها  را با مشکل مواجه کرده است:

گلایه رئیس بیمارستان شهید بهشتی قم از شرکت های بیمه

رئیس کمیسیون امور زیربنایي شوراي اسلامي  شهر قم:

ضوابط شهرسازي و معماري در قم رعایت نمي شود

سرپرست معاونت هماهنگی امور زائرین استانداری 
قم از ایجاد پایانه ویژه زائران خارجی در قم خبر داد و 
گفت: متاسفانه به دلیل آشنا نبودن مسافرین با زبان 
فارسی بعضی از رانندگان مسافر فروشی می کنند که 
این برای شهر مقدس قم جالب نیست و ما به دنبال 
این هستیم تا با راه اندازی این سامانه از شرایط زائران، 
محل اقامت و ... آنها باخبر شویم تا از اینگونه وقایع 

جلوگیری کنیم.
یونس عالی پور ظهر دیروز در جلسه ستاد تسهیلات 
زائران استانداری قم گفت: ارتقای زیرساخت های گردشگری 
زیارتی استان نیازمند برنامه ریزی و اجرای دقیق است و نظم 
بخشی در پایانه مسافری برای ساماندهی ورودی زائران غیر 

ایرانی با مدیریت واحد امکان پذیر است.
زائران غیرایرانی در قم از وضعیت خوبی

 برخوردار نیستند
وی بیان کرد: امور زائران غیرایرانی در قم ساماندهی نشده 
و از وضعیت خوبی برخوردار نیست در حالی که کشورهای 
دیگر یک مکانیسم مناسب برای رفاه مسافرین دارند و این 
مشکل در استان قم به علت نبود سامانه مناسب از مبدا یعنی 
کشور عراق است و به همین دلیل ما نمی توانیم امکانات 

مناسب در اختیار این زائران قرار دهیم.
سرپرست معاونت امور زائرین استانداری قم گفت: اگر از 
مبدا مکانیزم مشخصی وجود داشته باشد ما می توانیم در قم 
امکانات حمل و نقل و اقامتی و گردشگری مناسب در اختیار 

این مسافران قرار دهیم.
وی ادامه داد: استانداری تصمیم گرفته تا در قم مکانیزمی 
را راه اندازی کند که آمار دقیقی از مسافرین در اختیار ما 
قرار می دهد تا شرایط مناسبی برای زائران عراقی و خارجی 

فراهم کنیم.

وی افزود: متاسفانه به دلیل آشنا نبودن مسافرین با زبان 
فارسی بعضی از رانندگان مسافر فروشی می کنند که این 
برای شهر مقدس قم جالب نیست و ما به دنبال این هستیم 
تا با راه اندازی این سامانه از شرایط زائران، محل اقامت و ... آنها 

باخبر شویم تا از اینگونه وقایع جلوگیری کنیم.
پورعالی گفت: جلسات متعددی برگزار شده تا موانع و 
مشکلات را بررسی کنیم و به هدفی که داریم دسترسی 
پیدا کنیم و برای این منظور پایانه استقبال از زائران در پایانه 
تمام  بهره برداری خواهد رسید که  به  مرکزی شهرداری 
وسایل نقلیه موظف هستند مسافرین را در این مکان پیاده 
کنند تا بتوانیم امکانات رفاهی و نیازهای آنان را برطرف کنیم.

وی اظهار کرد: ما به دنبال آن هستیم تا از این ظرفیت 
موجود در قم برای صنعت قم گردشگری و حتی ایرانگردی 
استفاده کنیم که این اقدام هم برای مسافرین مفید خواهد 

بود و هم ایجاد درآمد و شغل را در پی خواهد داشت.
وی اضافه کرد: مسئولان شهری تمایل دارند مشکلات و 
نواقص موجود در پایانه های قم را برطرف کنند و به همین 
خاطر عزم جدی استانداری وجود دارد تا زائران خاطره خوبی 

از سفر به قم داشته باشند.
هدایت اتوبوس های حامل زائران عراقی 

به ترمینال قم ضروری است 
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
استان قم نیز در این جلسه گفت: هدایت اتوبوس های 
حامل زائران غیر ایرانی به ترمینال و پایانه های مسافربری 

قم ضروری است. 
عیسی رضایی اظهار داشت: تعدادی از اتوبوس هایی که 
کار نقل و انتقال زائران عراقی به قم، از طریق مرز مهران را 
انجام می دهند، مسافران خود را به جای پیاده کردن در 

ترمینال در محل خاصی در خیابان انقلاب پیاده می کنند.

وی با بیان اینکه بدون شک این اقدام مشکلاتی را به 
لحاظ اسکان زائران عراقی در اماکن اقامتی غیر مجاز پدید 
می آورد، تصریح کرد: پلیس راه و اداره اماکن نیروی انتظامی 
باید با کلیه اتوبوس هایی که این زائران را در محلی غیر از 

ترمینال پیاده می نمایند، برخورد کنند.
وی همچنین با بیان اینکه در حال حاضر بیش از 80 
درصد اتوبوس های وارد شده به قم از طریق مرز مهران 
افزود:  کنند،  می  پیاده  ترمینال  در  را  خود  مسافرهای 
خوشبختانه اقدام پلیس در جریمه و متوقف کردن اتوبوس 
های خاطی موجب شده، تا بیشتر رانندگان نسبت به پیاده 
کردن مسافران در ترمینال مسافربری قم اقدام کنند.رضایی 
با بیان اینکه در شرایط فعلی عمده ترین مشکل حمل و نقل 
زائران غیر ایرانی به استان مربوط به اتوبوس های وابسته به 
شرکت های مسافربری عراقی می شود، تصریح کرد: بیشتر 
اتوبوس هایی که اقدام به پیاده کردن زائران در محلی غیر از 

ترمینال می کنند، وابسته به این شرکت ها هستند.
30 درصد از زائران عراقی

 به وسیله اتوبوس وارد قم می شوند
وی با بیان اینکه اداره کل میراث فرهنگی با همکاری اداره 
اماکن نیروی انتظامی و شرکت مجری مسوولیت نظارت و 
رصد ورود زائران غیر ایرانی به قم را بر عهده دارد، افزود: از 
آغاز ماه مبارک رمضان تاکنون روزانه بین 20 تا 25 اتوبوس 
حامل زائران عراقی از طریق مرز مهران وارد قم شده است.

مدیرکل میراث فرهنگی قم همچنین با بیان اینکه تنها 30 
درصد از زائران عراقی به وسیله اتوبوس وارد قم می شوند، 
افزود: بیشتر زائران عراقی از طریق خطوط راه آهن وارد 
قم می شوند، لذا با توجه به اهمیت موضوع نظارت میراث 
فرهنگی بر ورود این زائران، باید علاوه بر ترمینال در راه آهن 

نیز محلی به عنوان دفتر در اختیار این اداره کل قرار بگیرد.

شغلی که »عالی پور« در جلسه ستاد تسهیلات زائران از آن رونمایی کرد

مسافرفروشی رانندگان در قم!

سرمقاله
نقش توافق هسته ای 

در همدلی و نشاط اجتماعی
براساس آیه شریفه »إنَِّ الَلهّهَ یأَمُرُکُم أنَ تؤَُدُّوا الأمَاناتِ 
إلِی أهَلهِا« سپردن امانت های سیاسی به افراد متخصص و 
دلسوز و انجام موفق امور محوله از سوی این افراد به ایجاد 

وحدت در جامعه و نشاط میان مردم منجر می شود. امانت یک حوزه وسیعی است و اقسام 
گوناگونی دارد که یکی از اقسام آن امور سیاسی و حکومتی است.

اگر جامعه ای امانت های سیاسی خود را به افراد متخصص، دلسوز و متعهد بسپارد این 
افراد می توانند امور و کارهای محوله را به شایستگی و براساس مصالح کشور و مردم به انجام 

برسانند و نتیجه چنین امری ایجاد وحدت در جامعه و نشاط  میان مردم است.
همانطور که پس از این اتفاق مشاهده کردیم مردم کشورمان خوشحال شدند و فضای 
همدلی در کشور از این پس بیش از پیش وجود خواهد داشت زیرا وحدت چیزی جز این 
نیست که دیدگاه آحاد افراد جامعه در یک موضوع  به هم نزدیک شود و این خود انسجام 

و همبستگی میان مردم را بالا می برد.
مذاکره یک تیم از ایران با 6 کشور که از تیم های پشتیبانی فراوانی برخوردار بودند و 
کسب نتیجه موفقیت آمیز، تأثیر مثبتی بر افزایش روحیه خودباوری در میان ملت ایران 
خواهد داشت، بنده به عنوان یک شهروند ایرانی وقتی مشاهده می کردم که آقای ظریف و 
همکاران ایشان چگونه با تیم های مذاکره کننده سایر کشورها بحث و گفت وگو می کردند 
و در مقابل زیاده خواهی های آنان ایستادگی و مقاومت به خرج می دادند احساس غرور 

می کردم.
همین که وزرای خارجه این کشورها چندین بار در حین مذاکرات به کشورهای خود 
رفت و آمد کردن، نشان دهنده قدرت ایران و تیم مذاکره کننده بود و این نشانگر همان عزتی 

است که خداوند به ملت ما اعطا کرده است، زیرا »فَإنَِّ العِزَّةَ لِلهّهِ جَمِیعًا«.
به نظر بنده توافق وین نقطه عطفی در تاریخ دیپلماسی کشور است، چرا که که معتقدم 
حضور مقتدارانه تیم مذاکره هسته ای و وزیر امور خارجه در جمع شش کشور ابرقدرت 
دنیا و به رسمیت شناختن حقوق هسته ای کشور، در نظر بین المللی نشانه اقتدار نظام 

اسلامی است.
با توجه به حمایتهای رهبرمعظم انقلاب از توافق و تیم مذاکره کننده هسته ای و 
حمایت سران قوا و مردم، این توافق باعث انسجام و اقتدار ملت ایران نیز شده است، لذا 
مخالفان این توافق باید توجه داششته باشند که همه باید همدلی مورد تاکید رهبر معظم 
انقلاب را مورد توجه قرار داده و مخالفت های خود را کش ندهیم چرا که این هم باعث 

تضعیف جایگاه افراد می شود و هم همدلی مورد نظر رهبر انقلاب را مخدوش می کند.
همه ما باید یک حرف بزنیم و از این حرکت ملی و عظیم سیاسی دولت جمهوری 
اسلامی ایران در مذاکره با 1+5 حمایت نموده تا بتوانیم پیش از پیش به موفقیت های 

بزرگتری دست پیدا کنیم.
* استاد حوزه و دانشگاه

آیت ا... محسن غرویان*



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,815,000یک مثقال طلا

880,700یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

8,590,000سکه بهار آزاد ی

8,620,000سکه امامی

4,600,000نیم سکه

2,600,000ربع  سکه

1,680,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20636,700,000 تیپ 5

 206SD37,110,000وی 8

GLX 405 30,750,000پژو 

SLX 405 31,000,000پژو 

ELX 40,900,000پژو پارس 

 38,۲00,000پژو پارس سال

E2 90 44,000,000تند ر 

LX 3۲,۲00,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,400,000سمند 

LX EF7 31,400,000سمند 

ELX 36,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 ۲1,000,000سایپا 111

 ۲0,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX ۲4,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلند ر

یک عضو شورای رقابت مطرح کرد؛

قیمتخودروهایداخلیکاهشمییابد
یک عضو ناظر ش�ورای رقابت با اشاره به تاثیر لغو تحریم ها بر قیمت خودرو 
گفت: روان شدن مرزهای کشور در پساتحریم، خود به خود باعث از بین رفتن 

رکود در بازار و به تبع آن کاهش قیمت خودروهای داخلی می شود.
این عضو ناظر شورای رقابت درباره وضعیت بازار خودرو پس از لغو تحریم ها عنوان کرد: 
رفع تحریم ها موجب سهول الوصول تر شدن واردات قطعات ارزبر شده و در نتیجه قیمت 
تمام شده تولید خودرو پایین می آید که همین امر باعث ایجاد تعادل در قیمت خودرو و 

روان شدن روند تولید و دسترسی آسان تر مردم به آن می شود.
وی ادامه داد: سیاست دولت مبنی بر این است که اجازه پایین  آمدن قیمت ارز را ندهد. 
همچنین دولت نمی خواهد با پایین آوردن قیمت ارز تعادل بین عرضه و تقاضا را بهم بزند.

این عضو ناظر ش��ورای رقابت درباره تصمیم شورا در رابطه با قیمت گذاری خودروهای 
داخلی گفت: قطعا شورای رقابت در دستورالعمل خود اجازه بالا بردن قیمت خودروهای 
داخلی را نمی دهد و ممکن است در آینده افزایش قیمت این محصول را مورد بازبینی 

قرار دهد.
مقابله شورای رقابت با دستورالعمل انحصاری واردات

وی با اشاره به دستورالعمل وزارت صنعت برای واردات خودرو درباره ی مساله رفع انحصار 
در آن گفت: در صورتی که وزارت صنعت نخواهد دستورالعمل را تغییر دهد، شورای رقابت 

در این باره تصمیم جدیدی خواهد گرفت و با آن مقابله خواهد کرد.
این عضو ش��ورا با اشاره به دعوت این ش��ورا از مسوولان وزارت صنعت بر ایجاد تغییر 
دستورالعمل واردات خودرو جهت رفع انحصار در آن اظهار کرد: اگر وزارت صنعت نخواهد 
دراین مورد تغییری ایجاد کند آن وقت شورای رقابت در این مورد تصمیم جدیدی خواهد 

گرفت تا با آن مقابله کند و به طور قطع دستورالعمل انحصاری را امضا نخواهد کرد. 

ایجاد نمایندگی انحصاری اپل در ایران موضوعی است که طی روزهای گذشته 
دوباره مطرح شده و حساسیت قابل توجهی در میان علاقمندان این برند داشته 
است. با این حال این سوال وجود دارد که راه اندازی نمایندگی رسمی محصولات 

اپل چه تاثیری برای کاربران ایرانی خواهد داشت؟
 پس از اعمال تحریم ها علیه ایران طی سال های گذشته همواره برخی شرکت های خارجی 
و به ویژه آمریکایی برای فعالیت در ایران دچار محدودیت های متعددی بوده اند. با این حال 
بازار 70 میلیونی ایران نیز جذابیت های خاص خود را برای این شرکت ها داشته و موجب 
می شود آنها نتوانند به راحتی عطای این بازار را به لقایش ببخشند. اما به تازگی به دنبال 
تغییراتی که پس از توافقات اخیر هسته ای صورت گرفته هر روزه شاهدیم که نام یکی از این 

شرکت ها به عنوان شرکتی که قصد فعالیت جدی تر در ایران دارد مطرح می شود.
 در این میان از جمله شرکت هایی که طی روزهای گذشته اخباری درباره آن مطرح شده، 
شرکت اپل است که عنوان شده این شرکت در تلاش است تا نمایندگی انحصاری خود را 

در ایران داشته باشد. 
روزنامه وال استریت ژورنال نیز به تازگی در گزارش های خود از مذاکرات شرکت هایی مانند 

اپل و جنرال الکتریک با کانال های مختلف توزیع محصولات خود در ایران خبر داده است.
 البته این اطلاعات در همین حد محدود مانده و نکته قطعی و مشخصی در این خصوص 
ارائه نشده اما به هر حال گمانه زنی ها برای ایجاد نمایندگی رسمی اپل در ایران ادامه دارد. این 
اتفاق در حالی رخ می دهد که پیش از این در موارد متعددی برخی شرکت های ایرانی اینگونه 
مدعی شده بودند که به عنوان نمایندگی اپل در ایران در حال فعالیت هستند؛ موضوعی که 

هیچگاه به طور رسمی تایید نشد.
 با این وجود همچنان دسترسی کاربران ایرانی به این برند مطرح مهیا بوده و محصولات 
اپل در بازار ایران به راحتی به فروش می رسد، اما با طرح این موضوع که قرار است این 
شرکت آمریکایی در ایران نمایندگی رسمی خود را داشته باشد، برخی گمان می کنند 
قیمت محصولات اپل در ایران کاهشی قابل توجه خواهد داشت؛ موضوعی که رییس انجمن 

فروشندگان سیم کارت، گوشی و تجهیزات جانبی آن را تکذیب می کند.
 افشار فروتن در گفت وگو با ایسنا در این باره اظهار می کند: "با تغییراتی که در مباحث 
تحریم ها ایجاد شده قطعا برخی شرکت ها به دنبال آن هستند که از این بازار پرجمعیت به 

عنوان بازار هدف استفاده کنند و شرکت اپل هم می تواند چنین هدفی داشته باشد."
 وی ادامه می دهد: "البته زمانی که مطرح می شود این شرکت ها به دنبال داشتن 
نمایندگی انحصاری در ایران هستند ممکن است برخی شرکت های ایرانی با انگیزه های 
مختلف در این حیطه ورود کنند اما نکته ای که همه ما می دانیم آن است که اکنون حتی 
گوشی های مختلفی که به شکل قاچاق وارد می شوند در نهایت سودشان به جیب شرکت 
تولیدکننده خواهد رسید و آنچه پس از این می تواند ورود نمایندگی رسمی این شرکت به 
ایران را توجیه پذیر کند بحث ایجاد مرکز خدمات پس از فروش است که در این حوزه هم 

بخش قابل توجهی از مباحث مالی به شرکت مربوطه برمی گردد."
 فروتن معتقد است که ایجاد نمایندگی اپل در ایران در نهایت منجر به افزایش قیمت 
محصولات ان خواهد شد: " در صورت ایجاد نمایندگی اپل و فعالیت آن در ایران، اگر 
حتی مواردی مانند تغییر نرخ ارز را هم در نظر نگیریم قطعا چنین روندی موجب افزایش 
قیمت محصول خواهد شد. زیرا اگر قرار باشد یک گوشی از طریق نمایندگی و مبادی 
رسمی وارد شود لازم است تعرفه های گمرکی و مالیات بر ارزش افزوده پرداخت شود 
که همین موضوع می تواند در نهایت باعث افزایش هزینه های محصول برای کاربر نهایی 

خواهد شد."
 وی می افزاید: "عده ای که همواره به دنبال اصالت گوشی هستند معمولا سعی دارند 
کالاهایی با گارانتی خریداری کنند که به هر حال مواردی مانند گارانتی یا ورود جنس از 
طریق مبادی رسمی هزینه های تمام شده آن را به شکل قابل توجهی بالا می برد، چراکه 
برای ورود قانونی یک گوشی حدود 10 درصد تعرفه گمرکی پرداخت می شود و در کنار آن 
بحث مالیات بر ارزش افزوده نیز وجود دارد. حال در نظر بگیریم به عنوان مثال شما بخواهید 
یک گوشی با قیمت دو میلیون تومان را با چنین شرایطی خریداری کنید. طبیعی است که 
حدود 300 تا 400 هزار تومان روی قیمت تمام شده این گوشی اضافه خواهد شد. حال 
اگر ما حتی نصف این مبلغ را هم در نظر بگیریم حداقل 100 تا 200 هزار تومان در یک 
گوشی دو میلیون تومانی اختلاف قیمت میان نمونه قاچاق و رسمی وجود خواهد داشت. بر 
همین اساس است که طی سال های گذشته ما همواره تلاش کردیم که تعرفه های گمرکی 
کاهش پیدا کرده و شرایطی فراهم شود که بحث علاقه مندی به تامین کالای قاچاق کاهش 

پیدا کند. "

 رییس انجمن فروشندگان سیم کارت، گوشی و لوازم جانبی درباره محسنات این اتفاق 
هم به بیشتر شدن اطمینان کاربران اشاره کرده و می افزاید: "اکنون نگرانی های بسیاری وجود 
دارد که آیا محصولی که خریداری می شود تقلبی، قاچاق، باز نشده و سالم است و بعدها 
امکان دسترسی به قطعات آن به راحتی وجود دارد یا خیر که با ایجاد نمایندگی انحصاری 

شرکتها این نوع نگرانی ها نیز برطرف خواهد شد."
 وی در پایان خاطرنشان می کند که تاکنون هیچگاه شرکت اپل در ایران نمایندگی خاص 

خود را نداشته و همواره ادعاهایی که در این زمینه صورت گرفته مستند نبوده است.
 بازار سیاه خدمات اپل در ایران

 سیدمهدی میرمهدی - رییس اتحادیه فناوران رایانه - نیز به بررسی این موضوع پرداخته 
و اظهار می کند:  "در اتحادیه ما که مسوولیت رسیدگی به مواردی به غیر از موبایل را بر عهده 
دارد، طی سال های گذشته همواره پرونده های مختلفی در این زمینه مورد بررسی قرار گرفته 
و شرکت های مختلفی که مدعی بوده اند نمایندگی اپل در ایران را بر عهده دارند مورد بررسی 
قرار گرفته اند، اما در تمام این موارد هیچگاه چنین ادعایی ثابت نشده است. به هر حال اگر 
قرار باشد شرکت اپل دارای نماینده در ایران باشد برای آن APPLE ID طراحی کرده 
و اسم آن نمایندگی را نیز در فهرست کشورهایی که محصولات خود را ارائه می کند ذکر 

می کند، اما در مورد ایران چنین اتفاقی تاکنون رخ نداده است."
 وی همچنین اظهار می کند: "حال با توجه به تغییراتی که به واسطه توافق های صورت 
گرفته ایجاد شده امیدواری هایی وجود دارد که این اتفاق رخ دهد تا مردم بتوانند از تمام 
خدمات این شرکت بهره مند شوند. البته تاکنون هیچ کسی مدرکی دال بر در اختیار داشتن 
نمایندگی رسمی اپل در ایران ارائه نکرده و مواردی هم که در این خصوص مطرح شده 
در حد ادعا باقی مانده است اما جای تاسف دارد که در ایران هیچگاه اصول بین المللی 
رعایت نشده و خدمات پس از فروش و مواردی مانند این به طور واقعی در اختیار کاربر 

قرار نمی گیرد." 
میرمهدی ادامه می دهد: "در اکثر نقاط دنیا مرسوم است وقتی شما از یک برند خاص 
خرید می کنید خدمات مختلف آن شامل حال شما خواهد شد اما در ایران برای جذب سود 
بیشتر معمولا این اتفاق رخ نمی دهد. در چنین شرایطی حتی اگر تحریم ها هم برداشته شود، 
بعید به نظر می رسد اتفاق متفاوتی رخ دهد چرا که حتی برداشته شدن تحریم ها هم تاثیری 
در کالاهای فناوری محور نخواهد داشت. طی این سالها  همواره این محصولات در ایران ارائه 
شده اما معمولا واردکنندگان آن علاقه داشته اند که در ارائه خدمات هم صرفه جویی کنند 

تا سود بیشتری داشته باشند." 
رییس اتحادیه فناوران رایانه می افزاید: "در چنین شرایطی تنها به این شرط ورود اپل 
به ایران برای کاربران مثمرثمر خواهد بود که خود این شرکت به طور مستقیم نسبت به 
راه اندازی نمایندگی اقدام کند، چرا که در غیر این صورت شرکت های ایرانی معمولا برای 
کسب سود بیشتر در ارائه خدمات کوتاهی خواهند کرد و به همین دلیل نباید انتظار نداشته 
باشیم خدماتی که در سایر کشورهای دنیا توسط این شرکت  ارائه می شود در ایران هم ارائه 

شود."
 وی ادامه می دهد: "اکنون متاسفانه حتی در پاساژ علاءالدین عده ای از فروشندگان از 
APPLE ID خود استفاده می کنند و چنانچه گوشی فردی دچار مشکل شود مبالغ بالایی 
را دریافت کرده تا مشکل را برطرف کنند لذا ما امیدواریم خود این شرکت های مادر خدماتی 
به ایران ورود کرده و خدمات خود را عرضه کنند، چرا که اگر قرار باشد کار به این شکل پیش 
رود قطعا قیمت تمام شده و خدمات ارائه شده برای کاربر بهتر خواهد بود اما اگر قرار باشد 

شرکت های ایرانی به این عرصه ورود کنند ممکن است اتفاق دیگری رخ دهد."
 میرمهدی در پایان متذکر می شود: "اکنون در کشورهای مختلف دنیا قیمت یک محصول 
شرکت اپل تقریبا یکسان است و اگر به طور مثال یک گوشی اپل در آمریکا 100 دلار قیمت 
داشته باشد در آفریقا هم حدود 100 دلار است اما متاسفانه در ایران چنین محصولی به 
بهانه هایی مانند تحریم ها به عنوان مثال بالغ بر 150 دلار به فروش می رسد و گارانتی آن 
مشکلات متعدد دارد. به همین دلیل قطعا ورود نمایندگی رسمی اپل به ایران می تواند برای 

کاربران از نظر قیمت و خدمات ارائه شده منافع متعددی را به دنبال داشته باشد." 

به بهانه مطرح شدن ورود رسمی برندهای آمریکایی به ایران؛

 گوشی های اپل ارزان می شوند؟

 در بهار امسال صورت گرفت؛

12/5میلیونتنکالااز
مرزهایزمینیوآبیصادرشد

طی بهار امسال 9 میلیون و 400 هزار تن کالاهای نفتی و غیرنفتی از مرزهای 
زمینی و آبی وارد و 1۲ میلیون و 496 هزار تن کالا از مرزهای کشور صادر 
شده که نسبت به مدت مشابه در سال گذشته میزان واردات 6 درصد کاهش 

داشته است.
فرامرز مداح مدیرکل دفتر فن آوری اطلاعات و ارتباطات این سازمان با اعلام این خبر 
اظهار کرد: از مجموع کالاهای صادر شده، میزان یک میلیون و 717 هزار تن کالا از 
طریق مرزهای جاده ای از کشور خارج و میزان 368 هزار تن از مرزهای جاده ای به 

کشور وارد شدند.
وی با اشاره به این که از مجموع واردات و صادرات سهم جاده 5 / 9 درصد و سهم 
دریا 5 / 90 درصد می باشد، اظهار داشت: از میان مرزهای جاده ای کشور، مرز بازرگان 
با سهم 55 درصدی فعال ترین مرز در زمینه واردات کالا به کشور به شمار می رود. 

پس از آن مرزهای آستارا و میرجاوه با 19 و 12 درصد در رده های بعدی قرار دارند.
وی افزود: عملکرد مرزهای جاده ای در زمینه صادرات کالا از کشور نشان می دهد طی 
3ماهه سال 94، مرز بازرگان با 23 درصد در رده نخست و پس از آن مرزهای دوغارون 

با 12 درصد و آستارا با 9 درصد قرار دارند.
مدیرکل دفتر فن آوری اطلاعات و ارتباطات سازمان راهداری با بیان این که سهم 
کامیون های ایرانی در صادرات کالا 59 درصد و در جابه جایی واردات کالا 40 درصد 
بوده است، افزود: از مجموع کالاهای صادر شده بیشترین میزان به کشورهای افغانستان 
و ترکیه و از مجموع کالاهای وارد شده بیشترین میزان از کشورهای ترکیه و آذربایجان 

بوده است.
مداح با اشاره به این که طی مدت مذکور، 70 هزار نفر مسافر توسط 8 هزار دستگاه 
وسیله نقلیه مسافری وارد کشور شدند، افزود: در جابه جایی این مسافران سهم اتوبوس 
45 درصد، مینی بوس 8 درصد و سواری 47 درصد است. همچنین تعداد 84 هزار نفر 
توسط 10 هزار دستگاه وسیله نقلیه مسافری از کشور خارج شدند که سهم اتوبوس 
46 درصد ، مینی بوس 4 درصد و سواری 50 درصد بوده است.مداح درخصوص آمار 
تردد وسایل نقلیه مسافری در مرزهای کشور گفت: در مدت مذکور، بیشترین تردد 
وسایل نقلیه مسافری در مرزهای دوغارون با 36 درصد و بیله سوار با 16 درصد بوده 

است.
وی خاطرنشان کرد: از مجموع مسافران وارد شده به کشور 32 هزار نفر مسافر 
خارجی و 38 هزار نفر مسافر ایرانی بوده و از مجموع مسافران خارج شده از کشور 
36 هزار نفر مسافر خارجی و  48 هزار نفر مسافر ایرانی از مرزهای جاده ای کشور 

خارج شدند.

یک مقام هندی؛

برنامهجدیدبرقیهندیهادرایران
یک مقام هندی با اشاره به آمادگی بزرگترین نیروگاه ساز هند برای ساخت 
مزارع برق بادی در کشور، از آمادگی شرکت سوزلان برای رقابت با زیمنس 

آلمان در صنایع برق ایران پس از لغو تحریم ها خبر داد. 
هیمان شوکاری با اشاره به اعلام آمادگی شرکت »سوزلان هند« به منظور طراحی، 
ساخت، نصب و راه اندازی نیروگاه های جدید برق بادی در ایران، گفت: در حال حاضر 
شرکت سوزلان هند یکی از بزرگترین شرکت های سازنده مزارع برق بادی، توربین و 

نیروگاه های برق تجدید پذیر در هند و جهان است.
نماینده ارشد شرکت سوزلان هند با تاکید بر اینکه هم اکنون این مجموعه در اکثر 
کشورهای جهان بیش از 14 هزار مگاوات ظرفیت تولید برق بادی طراحی، نصب و راه 
اندازی کرده است، تصریح کرد: هم اکنون در کشورهای ایالات متحده آمریکا، استرالیا، 
برزیل، اروگوئه، شیلی، نیکاراگوئه، چین، آفریقای جنوبی، هند و کشورهای عضو اتحادیه 

اروپا فعالیت و مشارکت برقی دارد.
این مقام هندی با تاکید بر اینکه هم اکنون ایران از ظرفیت بسیار بالایی برای تولید برق 
از انرژی باد برخوردار است، اظهار داشت: شرکت سوزلان هند تمایل دارد در صورت لغو 
کامل تحریم ها در قالب سرمایه گذاری مشترک و یا تامین دانش فنی، تکنولوژی، توربین و 

تجهیزات با صنعت برق ایران همکاری داتشه باشئ.
شوکاری در پاسخ به این سئوال مهر که آیا شرکت سوزلان امکان رقابت فنی و عملیاتی 
با شرکت هایی همچون زیمنس آلمان را برای ساخت نیروگاه و مزارع برق بادی در ایران 
دارد؟ بیان کرد: سوزلان از توان فنی، عملیاتی و تکنولوژیکی بالایی به مظنور طراحی و 
ساخت توربین و مزارع برق بادی برخوردار است و در کشورهای مختلف جهان و به ویژه 

اتحادیه اروپا با شرکت زیمنس آلمان رقابت دارد.
نماینده ارشد شرکت سوزلان هند با بیان اینکه این مجموعه هیچ گونه محدودیتی برای 
سرمایه گذاری و ارائه دانش فنی روز جهان به منظور ساخت توربین، نیروگاه و مزارع برق 
بادی در ایران در صورت لغو تحریم ها ندارد، تاکید کرد: ایران یک برنامه بلندمدت برای 
تولید برق بادی و تجدید پذیر دارد که سوزلان می تواند با صنعت برق ایران به منظور تحقق 

این برنامه بزرگ برقی همکاری و مشارکت داشته باشد.
وی با اشاره به مذاکرات پیش روی با مقامات بخش خصوصی و دولتی ایران برای سرمایه 
گذاری در صنعت برق، خاطرنشان کرد: شرکت سوزلان یکی از پنج شرکت بزرگ جهان 
در زمینه طراحی، ساخت، نصب و راه اندازی توربین بادی است و تاکنون تعدادی زیادی 

پروژه در کشورهای بزرگ جهان اجرا کرده است.

توضیحاتپلاک ثبتیردیف

11742
آقاییوسفاحدیفرزندرضاششدانگیکقطعهزمینکهدرآناحداثبناشدهپلاکثبتییکهزاروهفتصدوچهلودواصلیواقع
دربخشدوحوزهثبتیقمبهمساحتتقریبییکصدوپنجمتروشصتسانتیمترمربعبهآدرس:قم،خیابانجوادالائمه،20متری

باهنر،14متریعرفانکهبهعلتاشتباهدرآگهیقبلیآگهیمیگردد.

22607/75/250/637
آقایسیدحسینطباطبائییزدیفرزندسیدمحمدششدانگیکقطعهزمینکهدرآناحداثبناشدهپلاکثبتیششصدوسیو
هفتفرعیازدویستوپنجاهفرعیازهفتادوپنجفرعیازدوهزاروششصدوهفتاصلیواقعدربخشدوحوزهثبتیقمبهمساحت

تقریبیسیزدهمتروسیزدهسانتیمترمربعبهآدرس:قم،خیابانخاکفرجکهبهعلتاشتباهدرآگهیقبلیآگهیمیگردد.

32607/75/638
آقایسیدحسینطباطبائییزدیفرزندسیدمحمدششدانگیکقطعهزمینکهدرآناحداثبناشدهپلاکثبتیششصدوسیو
هشتفرعیازهفتادوپنجفرعیازدوهزاروششصدوهفتاصلیواقعدربخشدوحوزهثبتیقمبهمساحتتقریبیهفتادوسهمتر

وپنجاهوسهسانتیمترمربعبهآدرس:قم،خیابانخاکفرجکهبهعلتاشتباهدرآگهیقبلیآگهیمیگردد.

42607/75/251/639
آقایسیدرسولطباطبائییزدیفرزندسیدمحمدششدانگیکقطعهزمینکهدرآناحداثبناشدهپلاکثبتیششصدوسی
ونهفرعیازدویستوپنجاهویکازهفتادوپنجفرعیازدوهزاروششصدوهفتاصلیواقعدربخشدوحوزهثبتیقمبهمساحت
تقریبیهفتادوهفتمتروبیستوپنجسانتیمترمربعبهآدرس:قم،خیابانخاکفرجکهبهعلتاشتباهدرآگهیقبلیآگهیمیگردد.

52607/78/640
آقایسیدرسولطباطبائییزدیفرزندسیدمحمدششدانگیکقطعهزمینکهدرآناحداثبناشدهپلاکثبتیششصدوچهل
فرعیازهفتادوهشتفرعیازدوهزاروششصدوهفتاصلیواقعدربخشدوحوزهثبتیقمبهمساحتتقریبیهفتادوششمترو

پنجاهوسهسانتیمترمربعبهآدرس:قم،خیابانخاکفرجکهبهعلتاشتباهدرآگهیقبلیآگهیمیگردد.

62644/19
آقایهادیرضائیفرزندعلیوشهرداریقمششدانگیکقطعهزمینکهدرآناحداثبناشدهپلاکثبتینوزدهفرعیازدوهزارو
ششصدوچهلوچهاراصلیواقعدربخشدوحوزهثبتیقمبهمساحتتقریبیپنجاهوسهمتروبیستونهسانتیمترمربعبهآدرس:

قم،خیابانخاکفرج،کوچهرهبرکهبهعلتاشتباهدرآگهیقبلیآگهیمیگردد.

لیستآگهینوبتیسهماههاولسال1394
  بموجب ماده 1۲ قانون ثبت اسناد و ماده 59 اصلاحی آیین نامه مربوطه املاکی که در سه ماهه اول سال 1394 تقاضای ثبت آنها پذیرفته شده و شماره های که از قلم 

افتاده و در وقت مقرر آگهی نشده هر آنچه طبق آرای هیات نظارت و دستور اداری آگهی نوبتی آنها باید تجدید شود به شرح ذیل آگهی می گردد.
      آگهی نوبتی اصلاحی:

   املاکی که آگهی نوبتی آنها اشتباهاً انتشار یافته و به دستور اداری تجدید می گردد.

لذا  به موجب ماده 16 قانون ثبت اسناد و املاک چنانچه اشخاص نسبت به املاک ذکر شده در این آگهی واخواهی داشته باشند باید از تاریخ اولین نوبت انتشار این آگهی )ردیف الف( تا 
مدت 90 روز و آنهایی که طبق آرای هیئت نظارت و دستور اداری تجدید آگهی شده )ردیف ب( به مدت 30 روز دادخواست خود را با اخذ رسید به این اداره تسلیم نمایند همچنین طبق 
ماده 17 قانون مذکور در صورتی که قبل از انتشار این آگهی دعوایی اقامه شده باشد طرف دعوی یا متقاضی ثبت باید گواهی دادگاه مشعر به جریان دعوی را ظرف مدت مرقوم تسلیم نمایند 
اعتراضات یا گواهی طرح دعوی که بعد از مدت مرقوم واصل شده باشد بلااثر است و طبق قسمت اخیر ماده 16 قانون ثبت و تبصره ماده 17 رفتار خواهد شد جمعاً به موجب تبصره 2 ماده 
واحده مصوب 1373/02/15 اعتراض به تقاضای ثبت موضوع ماده 16 قانون ثبت می بایست توسط معترض ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض به این اداره با تقدیم دادخواست به 
مرجع ذیصلاح قضایی پذیرد. ضمناً طبق ماده 56 آیین نامه قانون ثبت حقوق ارتفاقی در موقع تحدید حدود در صورت مجلس تحدیدی قید خواهد شد این آگهی نسبت به ردیف الف در 

2 نوبت به فاصله 30 روز و نسبت به ردیف ب در یک نوبت چاپ و منتشر می شود.
 تاریخ انتشار نوبت اول: 1394/05/01                                                                                             
 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1394/06/01                                                                                                                                                                                                            
علیرضا طریزآبادی
رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

قائم مقام وزیر کار با تاکید بر اینکه مدیران زن در فاصله سال های 88 تا 9۲ به 
میزان 55 درصد بیشتر شده اند، گفت: ایران با پدیده زنان تحصیل کرده مواجه 

است.
 ابوالحسن فیروزآبادی گفت: در شاخص های کیفی مشارکت زنان رو به جلو بوده ایم و به 
عنوان مثال، شاخص نقش مدیریتی زنان از سال 88 تا پایان سال 92، 55 درصد افزایش 
داشته و همچنین شاخص زنان متخصص نیز در همین مدت 10 درصد افزایش را شاهد 

بوده و حضور زنان در حوزه کارگری 4 درصد رشد داشته است.
قائم مقام وزیر کار با بیان اینکه در دنیای جدید نقش اقتصادی زنان برجسته است و در 
واقع زنان در دنیای مدرن نقش اساسی دارند، اظهارداشت: امروز سبک زندگی و نقش مردم 
و زنان تغییر کرده است. امروزه در تمام دنیا بحثی است به عنوان کمک کردن به تغییر 
پارادایم زندگی که مبتنی است، بر افزایش نقش اجتماعی و اقتصادی در جامعه و این دغدغه 
در جامعه ما جدی تر است و یکی از برکات انقلاب اسلامی سرعت بخشیدن به این ضرورت 

تاریخی است.
فیروزآبادی افزود: شهرنشینی و گسستن پیوندهای محلی و ایجاد پیوندهای شهری باعث 
شد مردان به علت فیزیک بدنی در مشاغلی چون کشاورزی، صنعت و مشارکت اقتصادی 
بیشتری داشته باشند و زنان نقش های عاطفی پُررنگ تری در این جامعه داشته باشند ولی 
به تدریج با افزایش پیوندهای ناشی از تکنولوژی و افزایش نقش نرم افزارها در زندگی روزانه، 

نقش زنان باید افزایش پیدا می کرد.
وی ادامه داد: در حال حاضر با ورود فناوری ها و ایجاد رفاه بیشتر، بعُد خانوار نسبت به 
گذشته کاهش یافته این در حالی است که در گذشته بعُد خانوار 6 تا 7 بود اما اکنون بعد 
خانوار 3.5 است. زنان بسیاری از لوازم رفاهی را در منزل در اختیار دارند و به همین خاطر 
اوقات فراغت بیشتری پیدا می کنند و می توانند در بیرون از منزل نیز حضور پرُرنگ تری 

پیدا کنند. در واقع نقش دوگانه زن پیچیده تر از نقش مردان است و مشارکت اقتصادی آنها 
افزایش یافته است.

 این مقام مسئول در وزارت کار با اعلام اینکه نرخ مشارکت اقتصادی زنان در جهان 50 
درصد است گفت: این نرخ در ایران به 12 درصد رسیده و متاسفانه این نرخ در سال های 

اخیر کاهش داشته است.
قائم مقام وزیر تعاون، کار و رفاه با بیان اینکه در کشورهای خاورمیانه که شرایطی فرهنگی 
تقریبا مشابهی با ما دارند نرخ مشارکت اقتصادی زنان 7.18 درصد است. در ایران ما با زنان 
تحصیل کرده زیاد مواجه هستیم ولی ما با شاخص 12 درصدی نرخ مشارکت اقتصادی زنان 

نسبت به کشورهای منطقه در جایگاه پایین تری قرار داریم.

ایرانباپدیدهزنانتحصیلکردهمواجهاست
قائم مقام وزیر کار 
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صبابایدبرایقمبماند
ش��اید هنگامی که بشر مسابقات ورزش��ی را پایه گذاری 
می نم��ود و برای ادامه آن اصرار می ورزید و همواره ارتقایش 
هم��ت می گمارد هیچ زمان به ذهنش خطور نمی کرد که 
روزی ورزش در رگ و ج��ان آنان نف��وذ می کند و خواب و 
خوراک را از انسانهای بی شماری می گیرد. براستی ورزش و بخصوص فوتبال در جوامع 
بشری علی الخصوص ایران جایگاه رفیعی پیدا نموده است و صد البته اهالی شهر قم از 

این بابت مستثنی نبوده اند.
چند سالیست به همت نمایندگان مجلس وقت تیمی لیگ برتری در استان مشغول به 
فعالیت گردید به امید آنکه ورزش دوستان را در ورزشگاه اغلب همیشه خالی یادگار امام 
دورهم جمع نمایند و ورزش��کاران بومی به خدمت بگیرد. و آنان را به سطح اول ورزش 
کشور معرفی نماید اما افسوس صبا بجای پیشرفت روزافزون، روند فرسایشی را انتخاب 
نمود و می بینیم بجای اینکه صبا نردبانی برای ورزش باشد دردسری جدید برای آن شده 
است. و در عوض رونق دادن به مقاطع و رشته های مختلف ورزش آنها را خشکانده است.و 

آب را پشت سر تیم لیگ برتریش بی حاصل انباشته کرده است. 
ایح��ال در ایامی که همگان گوش به اخبار واگذاری به بخش خصوصی بودند در آخر 
استانداری که خود حال و روزی بهتر از تیم صبا ندارد مجددا حمایت قاطع خود را از این 
تیم بحران زده مالی- مدیریتی اعلام نمود. و اندک مدتی علی دایی را به عنوان سرمربی 

انتخاب کرد و خبر از  سرمایه گذار جدید خصوصی را اعلام نمود.
حال با توجه به وقایع اخیر چند نکته مورد بحث و نظر اهالی ورزش بوده که مطمئنا قابل 

نقد و بررسی و حائز اهمیت و تامل می باشد.
1- استفاده از پتانسیل صبا برای شهر قم الزامیست بهره مندی از مربیان بومی و بها دادن 

به بازیکنان قمی شرط اول صباداریست.
همواره این سوال در ذهن و زبان ورزش دوستان بوده و هست که دلیل استفاده نکردن از 
مربیان و بازیکنان بومی در سطح اول فوتبال چیست؟ اگر کسانی در این سطح نمی باشند 
پس صبا در این چند سال چه برنامه ای برای ارتقاء سطح دانش فوتبال استان داشته است 
و این هزینه های میلیاردی را به کدامین ناکجا آباد برده است. وبالعکس اگر بزرگانی در 
این رشته وجود دارند چرا به آنها میدان داده نمی شود. استفاده از مربیان قمی در مقاطع 
چندگانه پایه و نتایج بسیار خوب آنها در لیگ های کشوری گواه از لیاقت و توانمندی آنان 
دارد. وبرهمگان آشکارست که مربیان و بازیکنان قمی در حد و توان لیگ برتر کشورمان 

می باشئد.
2- حفظ شان و مقام شهر کریمه اهل بیت و ورزشیون قمی مهمترین رکن صبا داریست 
تیمی که در شهر دیگر تمرین می کند و شب قبل از مسابقه به قم می آید و بلافاصله 
بعد از مسابقه ورزشگاه را به مقصد اتوبان قم- تهران ترک می کند در شان فوتبال قم 
نمی باشد آیا تا به حال فکر کرده اید چرا هیچ کس به ورزشگاه یادگار امام نمی آید؟؟ شاید 
یکی از مهمترین دلالیش نداشتن تعلق خاطر ورزش دوستان به صبای وارداتی می باشد 
آنان تیمی را می خواهند که اقلا چند بازیکن و مربی قمی در آن باشد و در ورزشگاه های 
شهرشان تمرین بنمایند.) مانند نماینده فوتسال که بجز اسمش)آتلیه طهران( اغلب بومی 

هستند.(
4- حمایت ادارات مربوطه از صبا عادلانه باشد نگاه مدیران اگر به ورزش صرفا صباپروری 

باشد بی شک به دیگر رشته های ورزشی لطمه وارد می شود.
به خاطر داشته باشیم این تیم تا به امروز دولتی بوده است و دولتیون می توانستند این 
بودجه را صرف آبادانی ش��هر روبه رشد قم بنمایند یا در رشته های قهرمان پرور دیگر 
سرمایه گذاری نمایند. اما صرف تیمی نمودند که تا به حال برای مردمش هیچ حلاوتی 

)بجز حضور دو تیم پایتخت( نداشته است.
5- مدیریت در هزینه ها و ش��فاف س��ازی مالی- اقتصادی در س��ر فصل برنامه های 
مدیریتی قرار بگیرد. خبرها حکایت از آن دارد این تیم میلیاردها بدهی باقی گذاشته است 
در حالی که حداقل در مقاطع پایه با مربیان و بازیکنان قراردادهای با مبالغ ناچیز بسته 
شده که تا به امروز به این قشر زحمت کش ریالی پرداخت نشده است شفاف سازی این 
مبالغ و بدهی های جاریه کوچک ترین کاریست که مدیران می توانند برای رضایت و 

جلب اعتماد مردم قم انجام دهند.
در آخر مراقب باشید صبا بجای اینکه برای قم و ورزشیون مثمر ثمر باشد نتیجه عکس 
ندهد کاری نکنید این تیم به علت عدم مدیریت صحیح به ناگاه به شهر و استانی دیگر 

واگذار شود.
به مربیان و بازیکنان قمی بها دهیم و موجب آشتی مردم با صبا شویم به پیشکسوتان 
فوتبال در عرصه مدیریتی و آموزش احترام بگذاریم و من الجمله این تیم آسان نیامد 
بدست که اینگونه آنرا را به مانند توپ در زمین گل آلود به سمت دیگران شوت می کنید.

آقایان این تیم برای قم است و باید برای قم بماند برای ماندن و بقاء آن بکوشیم نه برای 
بقای خودمان و از پتانسیل صبا برای ورزش قم استفاده نماییم نه از پتانسیل آن برای 

خودمان.
نماینده باشگاه داران ورزشی استان قم

حضورداییوپایانکارمربیانبومی
درکادرفنیصبایقم

 با حضور علی دایی در رأس کادر فنی تیم فوتبال صبای قم، تغییر و تحولات 
در نیمکت صبا آغاز شد و به پایان کار مربیان بومی در کادر فنی صبا انجامید.

به غیر از مهدی تارتار که سرمربی پیشین تیم فوتبال صبای قم بود تمامی اعضای سابق 
کادر فنی تیم فوتبال صبا از ترکیب این تیم کنار گذاشته شده اند.

علی دایی با حضور در صبا یار غار خود و برادرش محمد دایی را به عنوان دستیار خود 
منصوب کرد و سپس نوبت به محمدرضا مهران پور، نادر باقری و ژلکو میاچ کروات رسید 

تا وارد کادر فنی تیم فوتبال صبا شوند.
در این که علی دایی قلباً خواستار حضور مهدی تارتار در نیمکت صبا بوده یا خیر نیز شک 
و شبهه وجود دارد، اما اینکه تارتار بپذیرد سرمربی گری صبا را رها کند و در همان تیم و 

زیر نظر یک مربی دیگر، دستیار باشد بسیار عجیب بود.
به غیر از مهدی تارتار که با این فرآیند عجیب و غریب در صبا ماندنی شد، دیگر خبری از 
حسین پاشایی، اکبر محمدی تازه وارد، ناصر بختیاری زاده و مهدی رضایی در صبا نیست 

و این بازیکنان در انقلاب علی دایی از نیمکت صبا محو شدند.
در همین حال باشگاه صبا که تلاش می کرد، خود را اندکی از زیر تیغ تیز انتقادات به 
قلع و قمع نیروهای بومی برهاند، تلاش کرد تا علی دایی را مجاب کند که ناصر بختیاری زاده 

را در کادر فنی حفظ کند که این تلاش ها تاکنون بی نتیجه بوده است.
م��وج تغییرات و حذف نیروهای بومی تا جایی پیش رفته ک��ه برخی از اعضای کادر 
پشتیبانی صبا نیز در شرف تغییر هستند و علی دایی ظاهراً قصد دارد به طور کامل نیمکت 

و اطرافیان باشگاه صبا را تغییر دهد.
در این میان هنوز تکلیف مدیرعامل و اعضای کادر مدیریتی و اداری باشگاه صبای قم 
نیز هنوز مشخص نیست و در صورتی که انتقال صبا به هواپیمایی زاگرس و حمایت این 
مجموعه حقوقی از صبا رسماً اعلام و نهایی شود آنگاه باید منتظر تشکیل هیئت مدیره 

جدید و تعیین مدیرعامل جدید باشیم.
پایان دوره کاری عباس جهان بینی در صبا به معنای ایجاد تغییرات عمده در بدنه صبا 
است و باید دید آیا جهان بینی و اطرافیان وی حتی با تغییرات در عالی ترین سطح باشگاه 
نیز در این باشگاه می مانند یا جهان بینی نیز همانند محمدرضا کشوری فرد میز ریاست 

باشگاه صبا را تحویل نفر بعدی می دهد.
تغییر در مدیران باش��گاه صبا نیز با نحوه برخورد باش��گاه صبا و راهبرد این باشگاه در 
قبال بازیکنان، مربیان و نیروهای پشتیبانی بومی این باشگاه نسبت مستقیم دارد و یا 
سبب تحول مثبتی در این زمینه می شود و یا در حالت نزدیک تر، صبا را از همین چند 

سانتی متری که به سوی بومی سازی حرکت کرده بود به جای اول باز می گرداند.
 مسئولان باشگاه صبا پیش از این بارها در زمینه تغییرات تدریجی در صبا به سود قم و 
القای هویت قمی به این باشگاه سخن گفته اند اما باید دید تغییرات کلان مدیریتی و تزریق 
منابع مالی به این باشگاه تا چه اندازه به سود فوتبال قم و جامعه ورزشی استان قم است.

هشتم و نهم مرداد ماه :

باشگاهصباازنوجوانانوجوانان
نخبهفوتبالقمتستگیریمیکند

مدیر رس�انه ای و روابط عمومی باش�گاه صبای قم از انجام تست گیری این 
باشگاه از نوجوانان و جوانان نخبه فوتبال استان قم خبر داد. 

رضا جعفری ابراز داشت: تست گیری از بازیکنان نخبه فوتبال برای عضویت در تیم های 
فوتبال نوجوانان، جوانان و امید صبای قم به منظور حضور در لیگ برتر باشگاه های کشور 
در این رده های سنی، از هفته آینده آغاز می شود.وی بیان داشت: تست گیری از بازیکنان 
رده سنی نوجوانان روزهای شنبه و یکشنبه سوم و چهارم مرداد ماه صورت می گیرد، 
همچینن تست گیری از بازیکنان رده سنی جوانان روزهای سه شنبه و چهارشنبه ششم 
و هفتم مرداد ماه انجام می شود و بازیکنان رده سنی امید نیز روزهای پنجشنبه و جمعه 
هشتم و نهم مرداد ماه در این تست گیری شرکت خواهند کرد.وی ادامه داد: زمان شروع 
تست گیری از ساعت 18 روزهای یاد شده خواهد بود، ضمن اینکه زمین چمن مصنوعی 
مجموعه ورزشی شهدای هفتم تیر برای این تست گیری در نظر گرفته شده است.جعفری 
یادآور شد: در رده سنی نوجوانان متولدین یازدهم دی ماه سال 1378 به بالا، در رده سنی 
جوانان متولدین یازدهم دی ماه سال 1375 به بالا و در رده سنی امید متولدین یازدهم 
دی ماه سال 1373 به بالا مجاز به شرکت در این تست گیری هستند و حضور در آن برای 
بازیکنان بومی و غیر بومی آزاد است.تیم فوتبال نوجوانان صبا در لیگ برتر، تیم جوانان صبا 
در لیگ دسته اول و تیم امید صبای قم در لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور در سال 

1394 به مصاف حریفان می روند.

 سرمربی تراکتورسازی سرانجام سکوتش را شکست

از ماجرای اتفاقات عجیب تبریز و نقش پسر تونی تا رویارویی دوباره با نفت
تسنیم  با  در گفت وگو  تراکتورسازی  فوتبال  تیم  سرمربی 
سکوتش را شکست و درباره شایعه نقش فرزندش در اتفاقات 

دیدار هفته پایانی لیگ چهاردهم صحبت کرد.
 هواداران تراکتورسازی هنوز نتوانسته اند بازی آخر تیم شان در لیگ 
چهاردهم را فراموش کنند. دیدار مقابل نفت تهران که در ورزشگاه 
یادگار امام )ره( تبریز اعلام شد سپاهان مقابل سایپا به نتیجه مساوی 
2 - 2 رسیده و با این نتیجه تراکتورسازی قهرمان لیگ بودند. بعد از 
این بازی حال تونی اولیویرا عجیب بود. سرمربی پرتغالی سرخپوشان 
تبریز ابتدا به خوشحالی پرداخت و با پرچم تراکتورسازی دور افتخار زد 
اما زمانی که متوجه شد سپاهان قهرمان شده و در ورزشگاه یادگار امام 

)ره( شایعه شده است، نزدیک بود سکته کند.
 »در بازی با سپاهان دیدید که همین آقای فغانی چه بلایی سر ما 
آوردند و این صحبت امروز نیست. در آن بازی کسی که سپاهان را از 
پایین جدول به بالا آورد همین آقای فغانی بود که نتیجه لیگ را به 
نفع سپاهان عوض و این تیم را قهرمان کرد. او نباید به تبریز می آمد. 
در بازی با سپاهان پنالتی را گرفت که اصلا پنالتی نبود و نتیجه بازی 
را عوض کرد«. این صحبت های اولیویرا بعد از این بود که متوجه شد 
تیمش قهرمانی را از دست داده است. او ابتدا تقصیر را گردن فغانی 
انداخت که در اواسط بازی آندرانیک تیموریان را اخراج کرد اما شاید 
از روی عصبانیت این حرف ها زده شد. تونی این بار آرام تر شده بود 
و برخلاف اینکه گفته بود: ناراحتی مردم به خاطر بازی امروز )25 
اردیبهشت 94( نیست، بلکه به خاطر این است که به ما کلک زدند و 
سپاهان را قهرمان کردند. فغانی باید به اصفهان می رفت و در جشن 

سپاهان شرکت می کرد؛ اعلام کرد باید آن روز را فراموش کرد.
 تونی اولیویرا در این گفت وگو دوست نداشت خاطره بازی با نفت را به 
یاد بیاورد. سرمربی پرتغالی تراکتورسازی وقتی به سؤالی درباره دیدار 
پایانی لیگ چهاردهم روبرو شد نمی خواست به مصاحبه ادامه دهد و 
دو دل بود اما حرف هایش را بعد از حدود 70 روز زد. اولیویرا مقصر 
تمام اتفاقات تبریز را آن افرادی می داند که شایعه کردند پسر او شایعه 
مساوی بازی سپاهان را به راه انداخته است. اینکه منظور تونی کیست، 
مشخص نبود اما گویا صحبت های او به افراد بالا دستی ارتباط دارد. 

مشروح گفت وگوی تسنیم با اولیویرا را در زیر بخوانید:
گویا با جذب یان رمزی، مدافع استرالیایی لیست تان تکمیل 

می شود و دیگر بازیکن جدیدی نمی گیرید.
 هنوز نمی توانم به صورت قطعی درباره این بازیکن صحبت کنم چون 
باید قراردادش نهایی شود. لیست بازیکنان مدنظرمان را به باشگاه دادیم 
و وقتی دیدم جای خالی داریم چند بازیکن خارجی هم درخواست 

کردم. چند بازیکن گرفته ایم اما هنوز خیلی کار پیش رو داریم.
ندارید؟  رضایت  فصل  این  نقل وانتقالات  وضعیت  از  یعنی 

بازیکنان مدنظرتان جذب نشدند؟ 
شرایط مان را خودتان ببینید. تا به اینجا در تمرینات دچار مشکل 
شده بودیم و برای اینکه بتوانیم با نفرات کامل بازی کنیم از بازیکنان 
جوانان مان استفاده کردیم. البته که بازیکنان با کیفیتی این فصل به تیم 

آمده اند اما برای هماهنگی زمان زیادی می خواهیم.
با همین شرایط چقدر به قهرمانی امیدوار هستید؟

 من روز اولی که به تراکتورسازی آمدم برای قهرمان کردن این تیم 

آمده و سراپا انگیزه بودم، اکنون هم مثل همان روز اول انگیزه دارم و 
می خواهم یک جام به هواداران هدیه دهم.

این یعنی امیدوارید...
 درست است، چون با همان روحیه کار می کنم و سعی و تلاشم برای 
بهتر شدن بازیکنان و تیم است. ما باید با روحیه ای بالا در مسابقات 

حاضر شویم.
برای قهرمانی تیم تان چند درصد شانس قائل می شوید؟ 

خودتان سال گذشته را ببینید که تا دقیقه آخر تیم ها درگیر رقابت 
بودند و قهرمان مشخص نبود. این یعنی رسیدن به قهرمانی در لیگ 
ایران بسیار سخت است و همه برای رسیدن به این مقام تلاش 
می کنند. ما هم تیم قدرتمندی را راهی مسابقات لیگ خواهیم کرد 

و تا لحظه آخر دست از تلاش بر نمی داریم.
البته آغاز لیگ هم برای تان پایان فصل گذشته است دیگر. 

همان بازی معروف با نفت تهران در تبریز تکرار می شود اما این 
بار بدون آن هیجانات، استرس و شایعاتی که داشت...

 تا آن بازی 8 روز دیگر باقی مانده است. هنوز زود است که بخواهیم 
درباره این بازی صحبت کنیم، چون ما در حال آماده سازی هستیم.

 درباره نفت هم نمی خواهید صحبت کنید؟ 
آنها تیم خوبی دارند که به جمع 8 تیم برتر آسیا راه یافته اند. سازماندهی 
خوبی دارند که علاوه بر این موفقیت، سال گذشته در لیگ هم خوب 

کار کردند و به فینال جام حذفی رسیدند. نفت تیم خوبی است.
این بازی برای تان هیچ شباهتی با بازی پایانی لیگ چهاردهم 

ندارد؟
 آن بازی تمام شد و گذشت...

یعنی دیگر به آن فکر نمی کنید؟
 دلیل ندارد که این کار را کنم. ما ورق را عوض کرده ایم و یک صفحه 
جدید پیش روی ماست که آن هم فصل جدید است. فقط به این 

فصل فکر می کنیم. 
تسنیم: اما همان بازی بود که قهرمانی را از شما گرفت و شاید 

عجیب باشد که این دیدار را از یاد برده باشد؟
 وقتی شما فوتبال بازی می کنید باید انتظار هر اتفاقی را داشته باشید. 
در فوتبال چنین حالت هایی رقم می خورد و ممکن است یک بار هم 

شما با چنین مسئله ای مواجه شوید.
این درست است که پسر شما در ورزشگاه شایعه کرد که بازی 

سپاهان و سایپا مساوی تمام شده است؟
 پسر من؟! چطور می شود پسر من این کار را کند؟

بعد از بازی گفتند پسر شما این شایعه را به راه انداخت... 
نمی توانم این موضوع را هضم کنم که پسر من علیه تیم خودش حرفی 
بزند و شایعه ای به راه بیندازد. پسر من چطور می توانست این کار را 
کند؟ او این کار را نکرد، شما می دانید و آنهایی هم که این حرف را 

زده اند خودشان خوب می دانند مقصر چه کسی است.
خودتان نمی خواهید اعلام کنید؟

 آن مسئله دیگر برای من تمام شد.
ابتدا شادی  داد.  به شما دست  بگویید چه حسی  حداقل 

قهرمانی کردید و بعد که متوجه شدید... 
دو ماه از این ماجرا گذشته است، ما دیگر نمی توانیم به عقب برگردیم.

آگهینوبتیسهماههاولسال1394ادارهثبتاسنادواملاککهک
بموجب ماده 12 قانون ثبت اسناد و ماده 59 اصلاحی آئین نامه مربوطه املاکی که در سه ماهه اول سال 1394 
تقاضای ثبت آن پذیرفته شد و شماره هایی که از قلم افتاده و در وقت مقرر آگهی نشده هر آنچه طبق آرا هیات 

نظارت و دستور اداری آگهی نوبتی آن باید تجدید نظر شود و به شرح ذیل آگهی می شود:
الف:املاکیکهتقاضایثبتآنهاپذیرفتهوشمارههاییکهازقلمافتادهودروقتمقررآگهیشدهومدتاعتراضآنهاازتاریخ

اولیننوبتاینآگهیبهمدت90روزمیباشد.
حوزهثبتیکهکقم

1-تمامی1684/40سهممشاعاز2258/70سهمششدانگیکبابخانهوباغچهپلاک216/97– اصلیبخش5قمحوزه
ثبتیکهکواقعدرروستایفردوبهمساحت2258/70مترمربعکهبرابراظهارنامهشماره680مورخ1394/03/31ازطرف

آقایعلیاکبرکوهستانیفرزند:حسینبهشمارهشناسنامه99726صادرهازقمتابعدولتایران.حقوقارتفادقیندارد./
ب:پلاکهاییکهطبقآراهیئتنظارتودستوراداریتجدیدآگهیشدهردیف)ب(بامدت30روزدادخواستخودرابااخذ

رسیدبهاینادارهتسلیمنمایند.
1-ششدانگیکقطعزمینمحصوربهمساحت1698/50مترمربعپلاک226/423-اصلیبخش5قمحوزهثبتیکهک
واقعدرروستایخاوهبنامآقایمحمدمالکینژادفرزندعلیبهشمارهشناسنامه16163صادرهازقمتابعدولتایرانکهبرابر
نامه201/5881/650امورآبقممقدار271مترمربعازمساحتکلبهعنوانحریمنهرعبوریومسیلجزحقوقارتفاقی

وازرتنیرومیباشد.
2-ششدانگیکقطعهزمینبهمساحت436/4مترمربعپلاک199/3130-اصلیبخش5قمحوزهثبتیکهکواقعدر

روستایوشنوهبنامسازمانتعاونروستاییاستانقم.

3-ششدانگیکبابخانهمخروبهبهمساحت:191/50مترمربعبهپلاک102/174/622-اصلیبخش5قمحوزهثبتی
کهککهمعالواسطهبرابرآراشماره139260330004000668ورایاصلاحیشماره139460330004000084مورخ
1394/04/20هیئتقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی،درسهمآقایمجیدحاجی

حسینیفرزند:ناصربهشمارهشناسنامه8صادرهازقمتابعدولتایرانمفروزگردیدهاست.حقوقارتفاقیندارد./
لذابهموجبماده16قانونثبتاسنادواملاکچنانچهاشخاصنسبتبهاملاکذکرشدهدراینآگهیواخواهیداشتهباشند
بایدازتاریخاولیننوبتاینآگهینسبتبهردیفالفتامدت90روزوآنهائیکهطبقآراهیئتنظارتودستوراداریتجدید
آگهیشدهدریف)ب(بامدت30روزدادخواستخودرابااخذرسیدبهاینادارهتسلیمنمایندهمچنینطبقماده17قانون
مذکوردرصورتیکهقبلازانتشاراینآگهیدعوائیاقامهشدهباشدطرفدعویبامقتضایثبتبایدگواهیدادگاهمشعربه
جریاندعویراظرفمدتمرقومتسلیمنماینداعتراضاتباگواهیطرحدعویکهبعدازمدتمرقومواصلشدهباشدبلااثر
استوطبققسمتاخیرماده16قانونثبتماده17رفتارخواهدشدجمعابموجبتبصره2مادهواحدهمصوب73/2/15
اعتراضبهتقاضایثبتوتحدیدحدودموضوعمواد2016قانونثبتوتبصرهمیبایدتوسطمتعرضظرفمدتیکماهاز

تاریختسلیماعتراضبهاینادارهباتقدیمدادخواستبمرجعذیصلاحقضائیپذیرد.
ضمناطبقماده56آئیننامهقانونثبتحقوقارتفاقیدرموقعتحدیدتحدوددرصورتمجلستحدیدیقیدخواهدشداین

آگهینسبتبهردیف)ب(دریکنوبتدریکیازروزنامههایقمچاپومنتشرخواهدشد.
-تاریخ انتشار نوبت اول پنج شنبه  1394/05/01
-تاریخ انتشار نوبت دوم شنبه  1394/06/01
محمودمهدوی- رئیس ثبت اسناد و املاک کهک 

آگهیهاینوبتی3ماههاولسال94ادارهثبتاسنادواملاکمنطقهیکقم
بموجب ماده 1۲ قانون ثبت اسناد و ماده 59 اصلاحی آئین نامه مربوط 
املاکی که در 3 ماهه اول سال 94 تقاضای ثبت آن پذیرفته شده و شماره 
های که از قلم افتاده و در وقت مقرر آگهی نشده و هر آنچه طبق آرا هیات 
نظارت و دس�تور اداری آگهی های نوبتی آن ها باید تجدید شود بشرح 

ذیل آگهی میشود.
الف(املاکی که تقاضای ثبت آنها پذیرفته شده و شماره هائی که از قلم افتاده و 
در وقت مقرر آگهی نشده و مدت اعتراض آنها از تاریخ اولین نوبت این آگهی به 

مدت 90 روز می باشد.
اول: بخش یک ثبت قم

 پلاک4084/4 اصلی آقای حسین لطفیانی قمی یکباب منزل مسکونی واقع در 
خیابان سمیه

پلاک 4156اصلی آقای اس��ماعیل عسگری اصل ششدانگ یکبابخانه واقع در 
خیابان سمیه محله حندق

پلاک 4497/4/18 اصلی آقای سید محمد جواد حجازی فرد ششدانگ یکباب 
ساختمان مجزی شده از پلاک 4497/4 اصلی واقع در بخش یک قم که آگهی 

نوبتی مالک اولیه از قلم افتاده است.
پلاک 8720/1 اصلی آقای محمود ملکوتی خواه تمامی ششدانگ یکبابخانه واقع 

در بخش یک ثبت قم 
 پلاک 10516 اصلی موقوفه امامزاده طیب و طاهر به تصدی اداره اوقاف و امور 
خیریه شهرستان قم تمامی ششدانگ قطعه زمین موقوفه امامزاده طیب و طاهر 

واقع در بخش یک قم 
پلاک 10517 اصلی  موقوفه امامزاده طیب و طاهر به تصدی اداره اوقاف و امور 
خیریه شهرستان قم تمامی ششدانگ بقعه و صحن و قبرستان امامزادگان طیب و 

طاهر واقع در بخش یک ثبت قم 
پ��لاک 10543 اصلی آقای عس��یی بیگدلی مقدار 90 من مش��اع از 188 من 
ششدانگ قطعه زمین پلاک مذکور واقع در بخش یک قم معروف به زمین دولت 
خانه که انتقالاتی نیز توسط نامبرده انجام شده که آگهی های نوبتی آن از قلم 

افتاده است .
پلاک 10543/76 اصلی خانم زهرا مهر جویی ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بناشده خریداری مع الواسطه از آقای عیسی بیگدلی متقاضی ثبت پلاک 

10543 اصلی واقع در بلوار شهید روحانی که آگهی های نوبتی آن از قلم افتاده 
است.

پلاک 10835/63 اصلی آقای محمد حسین مرزبان ششدانگ یک قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده واقع در خیابان هنرستان روبروی نهر آب پلاک 3

 پ��لاک 11238/35 اصلی آقای محمد جمالی کاروان نژاد شش��دانگ یکباب 
ساختمان واقع در خیابان کلهری ک 45 پ.44

پلاک 11939 اصلی آقای یاسر شاهپوری ششدانگ قسمتی از نهر متروکه که 
واقع در خیابان 15 خرداد

 پلاک 11942 اصلی آقای حس��ن جناب زاده شش��دانگ یک قطعه زمین که 
قسمتی از نهر متروکه می باشد واقع در خیابان 15 خرداد خیابان حائری

دوم: بخش 3 قم
پلاک42/4/87 اصلی آقای یعقوبعلی س��لطانی محمودی ششدانگ یک قطعه 

زمین واقع در قربه کریم آباد مزرعه قوچه داغی
پلاک 42/2/88 اصلی آقای یعقوبعلی سلطانی محمودی ششدانگ یک قطعه 

زمین واقع در قریه کریم آباد مزرعه قوچه داغی 
سوم: بخش 4 قم 

پ��لاک 1/226/4410 اصلی آقای عباس خادمی شش��دانگ یکبابخانه واقع در 
جمکران 12 متری مخابرات 

پلاک 1/114/4439 اصلی آقای حسن اسمعیلی جمکرانی ششدانگ یک قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده واقع در قریه جمکران کوچه شهید نجف شده 

ب( آگهی اصلاحی املاک که طبق آرا هیات نظارت و دستور اداری آگهی آنها 
باید تجدید ش��ود فقط در یک نوبت منتشر و مدت اعتراض آنها از تاریخ انتشار 

آگهی 30 روز می باشد.
اول: بخش یک قم 

پلاک 6463/7 اصلی آقای جهانگیر آمیغی جوشقانی ششدانگ یکباب خانه واقع 
در بخش یک قم  کوی شهید روحانی که بعلت اشتباه در آگهی های نوبتی قبلی 

بدستور اداری تجدید می گردد.
پ��لاک 10473 اصلی آقایان فضل اله دادبان و  محمد خاتمی زاده بالس��ویه و 
الاشاعه ده سیر و سیزده مثقال از 240 سیر ششدانگ باغ صالح آباد اراضی صالحی 
آباد که نقل و انتقالاتی نیز داشته اند بعلت اشتباه در ذکر پلاک در آگهی های نوبتی 

قبلی آگهی اصلاحی منتشر می گردد.
پلاک 10473/449 اصلی خانم معصومه کاظمی ششدانگ یکبابخانه واقع در 
اراضی صالح آباد خریداری مع الواسطه از آقای محمود خاتمی زاده متقاضی ثبت 

که بعلت اشتباه در آگهی های نوبتی قبلی آگهی اصلاحی منتشر می گردد.
پلاک 11025 و 11025 اصلی اصلی آقای حسین ابراهیمی خاکباز فرزند علی 
یک س��هم مشاع از 7 سهم ششدانگ دو قطعه زمین متصل بهم واقع در بخش 
یک دروازه قلعه که در آگهی قبلی بنام شعبان ابراهیمی خاکباز منتشر شده که به 

بدستور اداری آگهی اصلاحی  منتشر می گردد.
دوم: بخش 4 قم 

پلاک 1/224/4413 اصلی آقای حجت اله خادمی جمکرانی ششدانگ یکبابخانه 
واقع در اراضی جمکران که بعلت اشتباه در چاپ نام خانوادگی مالک اولیه پلاک 

1/224 اصلی در آگهی نوبتی قبلی آگهی اصلاحی منتشر می گردد.
لذا به موجب ماده 16 قانون ثبت اسناد و املاک چنانچه اشخاص نسبت به املاک 
ذکر شده در این آگهی اعتراض داشته باشند باید از تاریخ اولین نوبت انتشار این 
آگهی نسبت به ردیف ) الف( تا مدت 90 روز و آنهائیکه طبق آرا هئیت نظارت و 
دستور اداری تجدید آگهی شده ردیف )ب( به مدت 30 روز اعتراض خود را با اخذ 
رسید به این اداره تسلیم نمائید. همچنین طبق ماده 17 قانون مذکور در صورتیکه 
قبل از انتشار این آگهی دعوایی اقامه شده باشد طرف دعوی با متقاضی ثبت باید 
گواهی دادگاه مشعر به جریان دعوی را ظرف مدت مرقوم تسلیم نمایند اعتراضات 
یا گواهی طرح در دعوی که بعد از مدت مرقوم واصل ش��ده باش��د بلا اثر است و 
طبق قسمت اخیر ماده 16 قانون ثبت و تبصره ماده 17 رفتار خواهد شد جمعا 
به موجب تبصره ماده واحده مصوب 73/2/15 اعتراض به تقاضای ثبت و تحدید 
حدود موضوع مواد 16 و 20 قانون ثبت می باید توسط معترض ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تس��لیم اعتراض به این اداره با تقدیم دادخواست به مرجع ذیصلاح 
قضایی صورت پذیرد. این آگهی نسبت به ردیف )الف( در دو نوبت به فاصله 30 
روز و نس��بت به ردیف )ب( یک نوبت در یکی از روزنامه های قم چاپ و منتشر 

خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 94/5/1
 نوبت دوم :94/6/1
 جعفر کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت اول
موجباجراییهصادرهازشعبه12محاکمحقوقیقمکهدراجرایاحکامبه
شماره5/94ج/329ثبتگردیدهلهوارثمرحومسیدمحمدتقیموسویپور
مالک4دانگمشاعازششدانگوعلیهمحمداسماعیلنظرمالکدودانگمشاع
ازششدانگمبنیبرفروشششدانگپلاکثبتی10600/612-اصلیب1قمو

تقسیموجهبینمالکینمشاعکهکارشناسبهشرحذیلارزیابینموده:
1394/03/09مدیرمحترمشعبهپنجماجرایاحکاممدنیقمدرخصوصارزیابی
یکبابمنزلمسکونیپسازبازدیدازمحلوقوعملکدرخیابان45متریصدوق،
کوچه43،کوچهمحمدی،پلاک7و9همچنینملاحظهتصویراسنادارائهشده

ذیلاگزارشارزیابیتقدیمحضورمیگردد.
الف-مشخصاتثبتیوعرصهملک

ملکموردارزیابیبصورتششدانگتحتپلاک612فرعیاز10600اصلیذیل
شماره42181،صفحه467،دفتر268بهثبترسیدهوبراساسمندرجاتسند

مالکیتمساحتعرصه432مترمربعوحدودآنبهشرحذیلاست:
شمالا:بهطول36مترپیاشتراکیباپلاک613فرعی
شرقا:بهطول12مترپیبهخیابانهشتمتریاحداثی
جنوبا:بهطول36مترپیاشتراکیباپلاک611فرعی
غربا:بهطول12مترپیاشتراکیباپلاک601فرعی

ب-مساحتاعیانیملک
درعرصهموصوفدوطبقه،ساختمانمسکونی)زیرزمینوهمکف(باسیستمسازه

ایدیوارباربروستونفلزیاحداثشدهاست.
زیرزمینمشتملبرسهاتاق)یکیازاتاقهابهصورتمسترروممیباشد(،سالن
نشیمنوپذیرایی،آشپزخانهوسرویسبهداشتیمجزااستکفسالنواتاقها
سرامیکوبدنهتاارتفاعتقریبی1،20مترسنگشدهاستآشپزخانهدارایکابینت
MDFمیباشددرقسمتزیرپلهوداخلآشپزخانهانباریاحداثگردیدهاست.

همکفمشتملبرسهاتاق)یکیازاتاقهابهصورتمسترروممیباشد(،
سالننشیمنوپذیرایی،آشَپزخانهوسرویسبهداشتیمجزااست.کفسالنو
اتاقهاسرامیکوسقفدارایتزییناتگچبریونورپردازیمیباشدآشپزخانه
داریکابینتMDFویکانباریکوچکاستدرقسمتپاگردنیزیکسرویس

بهداشتیموجوداست.نمایخارجیبهصورتآجرنما،کفحیاطسنگوپشتبام
دارایدورچینیبهارتفاعتقریبی1،50متراست.ساختماندارایششکولرآبی
ویککولرگازیوهمچنینسهانشعاببرقوانشعاباتآبوگازمیباشد.بنا

اخیرابازسازیشدهاست.
باتوجهبهمراتبفوقالذکروهمچنینموقعیتومساحتعرصهوکیفیتبناارزش

پایهملکبهشرحذیلبرآوردواعلاممیگردد:
1-ارزشعرصهبهمساحت432مترمربعازقرارهرمترمربع38/000/000ریال

جمعا16/416/000/000ریال
2-ارزشبنایموجودبهمساحتتقریبی508مترمربعازقرارهرمترمربعبهطور

متوسط3/500/000ریالجمعا1/778/000/000ریال
3-ارزشانشعاباتوحیاطسازیجمعا330/000/000ریال

جمعارزشپایهملکموصوف18/524/000/000)هجدهمیلیاردوپانصدوبیست
وچهارمیلیون(ریالبرآوردواعلاممیگردد.

کهمقررگردیدهپلاکفوقالذکردرتاریخ94/05/28ساعت8الی8/30صبحبه
آدرسقم،خیابانساحلی،جنبزندانساحلی،دادگاههایحقوقیواحداجرای
احکاممدنیاتاقمزایدهازطریقمزایدهحضوریبهفروشبرسد.لذاافرادیکهقصد
بازدیدازپلاکرادارندمیتواننددرمدتپنجروزنماندهبهمزایدهباهماهنگی
ایناجراازموردمزایدهبازدیدودرصورتتمایلدرجلسهمزایدهشرکتنمایند
.قیمتپایهازمبلغکارشناسیشروعوبهکسانیکهبالاترینمبلغراپیشنهاددهند
واگذارمیگرددبرندهمزایدهبایددهدرصدارزشمزایدهرافیالمجلسوالباقیرا
قبلازیکماهپرداختنماید.اینآگهییکنوبتدریکیازروزنامههایمحلیدرج

میگرددجهتاطلاعاتبیشتربهاینواحدمراجعهنمائید.
حسن کاظمی- دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری قم 

آگهی تحدید حدود اختصاص
چونتحدیدحدودششدانگیکبابساختمانبپلاک35فرعیاز11238اصلی
واقعدربخشیکثبتقماراضیخیابانکلهری– ک45پلاک44کهبنامآقای
محمدجمالیکارواننژادفرزندمحمدعلیمیباشد،درجریانثبتاستکهبعلت
تبصرهواحدهماده13قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی

بعملنیامدهازطرفیمطابقماده15قانونثبتنیزمیتوانعملنموده،لذابنابه
تقاضایکتبینامبردهطیوارده1/4632-94/2/10تحدیدحدودپلاکمذکور
درروزیکشنبهمورخ94/6/8ساعت8/5الی12صبحدرمحلوقوعملکانجام
میگیردبدینوسیلهبهاطلاعاهالیوخصوصابهمالکینمجاورویانمایندهقانونی
آنهااعلاممیداردکهدرروزوساعتمقرردرمحلمذکورحضوربهمرسانند.مهلت
قانونیازتاریختنظیمصورتمجلسبمدتیکماهخواهدبودواعتراضاتمجاورین
طبقماده20قانونثبتپذیرفتهورسیدگیخواهدشدضمناتبصرهمادهمصوب
73/2/25متعرضظرفمدتیکماهپسازتسلیماعتراضباادارهثبتمیبایست

گواهیتقدیمدادخواستبمرجعذیصلاحقضائیرانیزبهاینادارهارائهنماید.
تاریخ انتشار:94/5/1
رئیس ثبت اسناد واملاک منطقه یک قم 

آگهی تحدید حدود اختصاص
چونتحدیدحدودششدانگیکبابساختمانبپلاک114/4439فرعیازیک
اصلیواقعدربخشچهارثبتقماراضیخیابانجمکران– کوچهشهیدنجف
زادهپلاک15کهبنامحسناسمعیلیجمکرانیفرزندابراهیممیباشد،درجریان
ثبتاستکهبعلتتبصرهواحدهماده13قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمان
هایفاقدسندرسمیبعملنیامدهازطرفیمطابقماده15قانونثبتنیزمیتوان
عملنموده،لذابنابهتقاضایکتبینامبردهطیوارده1/9800-94/3/12تحدید
حدودپلاکمذکوردرروزیکشنبهمورخ94/6/8ساعت8/5الی12صبحدرمحل
وقوعملکانجاممیگیردبدینوسیلهبهاطلاعاهالیوخصوصابهمالکینمجاورو
یانمایندهقانونیآنهااعلاممیداردکهدرروزوساعتمقرردرمحلمذکورحضور
بهمرسانند.مهلتقانونیازتاریختنظیمصورتمجلسبمدتیکماهخواهدبودو
اعتراضاتمجاورینطبقماده20قانونثبتپذیرفتهورسیدگیخواهدشدضمنا
تبصرهمادهمصوب73/2/25متعرضظرفمدتیکماهپسازتسلیماعتراضبا
ادارهثبتمیبایستگواهیتقدیمدادخواستبمرجعذیصلاحقضائیرانیزبهاین

ادارهارائهنماید.
تاریخ انتشار:94/5/1
رئیس ثبت اسناد واملاک منطقه یک قم 

وحید شاکری



علمیوسلامت

چالشیکهافرادچاقرااسیرخودمیکند
چاقی مشکلی است که تمام دنیا را درگیر خود کرده و اکثرا مردم در تکاپوی 
مقابله با این موضوع هستند البته چاقی فقط به موضوع اضافه وزن ختم نمی شود 

و عواقبی از جمله سرطان را به همراه دارد.
گاهی اوقات هنگامیکه رو به روی آینه می ایستید و خود را می بینید ممکن است احساس 
کاهش اعتماد به نفس برایتان رخ دهد. البته چاقی مشکلی است که همه ی دنیا را درگیر 

خود کرده و اکثرا مردم در تلاش مقابله با آن هستند. 
تیرنگ نیستانی متخصص تغذیه گفت: رژیم  غذایی دارای سه شرط اصلی است. تنوع 
)استفاده از گروه های غذایی متنوع(، تعادل )به اندازه خوردن مواد غذایی( و تناسب )توجه 

به وضعیت فیزیولوژیکی، پاتولوژی و جنس( است. 
وی ادامه داد: بسیاری از افراد باور اشتباهی دارند که با حذف مواد غذایی می توانند به 
مقصود خود که همان لاغری است برسند که شاید فرد به وزن نرمال خود برسد اما 

مشکلات دیگری گریبان گیر این افراد می شود. 
وی بیان کرد: هر ماده غذایی حاوی کالری معینی است اما این موضوع هم باید مدنظر 
باشد که فعالیت هم بی تاثیر نیست به این منظور که انرژی ورودی با انرژی مصرفی هر 

فردی باید در تعادل باشد. 
این متخصص تغذیه اظهار کرد: افراد می توانند با توجه به تغییر سایز شلوار و دور کمر 

متوجه چاقی خود شوند. البته ناگفته نماند که 75 درصد چاقی زمینه ی اجتماعی دارد.
 وی افزود: با توجه به ترشحات بافت چربی، عادات غذایی ناسالم، مصرف غذاهای پرچرب 

و مصرف کمی از سبزیجات و میوه ها باعث افزایش سرطان در افراد چاق می شود.
 وی به والدین توصیه کرد: افراد از همان کودکی حساس به سایز شلوار، اندازه دور کمر 

فرزندان خود باشند که یک لحظه غفلت عواقب جبران ناپذیری را رقم می زند.

استفادهاینافرادازتردمیلممنوع

بسیاری از افراد بر این باور هستند که هرچه سرعت پیاده روی بر روی تردمیل 
زیادتر باشد سریعتر به مقصود خود می رسند که این تفکر نه  تنها صحیح نیست 

بلکه برای بسیاری از افراد منع هم شده است.
 اکثریت مردم بر این تفکر هستند که هر چقدر سرعت تردمیل افزایش دهند و شیب دار 
کنند به مقصود خود که همان لاغری است می رسند که این موضوع نه  تنها هیچ مزیت 
برجسته ای نسبت به پیاده روی ندارد بلکه موجب ساییدگی مفاصل، مشکلات جدی در 

مفاصل لولایی و درد های عضلانی می شود. 
البته ناگفته نماند که دویدن روی تردمیل هم دارای نکاتی است همچون کفش 
مناسب، تعیین شروع حرکت و پایان راه رفتن روی تردمیل و توجه به حالت های بدنی 
خود که در صورت احساس سیاهی رفتن چشم ها و سرگیجه باید بلافاصله تمرین را 
متوقف کنند.  غلامرضا خالقی متخصص ارتوپدی گفت: استفاده از تردمیل دارای اصولی 

مثل کفش مناسب، سرعت مناسب و نداشتن شیب است. 
وی ادامه داد: تعداد گام ها هم در حین راه رفتن با تردمیل و حتی در پیاده روی بسیار 

حائز اهمیت است. 
وی هشدار داد: افرادی که آرتروز پیشرفته، پارگی رگ ها، تعویض مفصل زانو، دیسک کمر 

دارند بهتر است از تردمیل استفاده نکنند. 
این متخصص ارتوپدی افزود: زانو هایی که شدیدا پرانتزی هستند و سابقه ی پیچ خوردگی 

مکرر مچ پا دارند نباید از تردمیل استفاده کنند.
 وی اظهار کرد: افرادی که دارای زانوی نرمال هستند با رعایت اصول و داشتن کفش 

مخصوص دویدن چه بر روی تردمیل و چه برروی زمین منعی ندارد. 

بااینرژیمغذایی
فرددچارتحلیلعضلانیمیشود

خیلی از افراد با رژیم های مختلفی در تلاش هستند تا به وزن نرمال برسند اما 
این رژیم ها علاوه  بر تاثیر مثبت خود دارای اثرات منفی هم هستند.

رژیم های  جمله  از  غذایی  رژیم های  انجام  و  لاغری  تکاپوی  در  مردم  اکثریت   
گوشت خواری، گیاه خواری و ما بین این دو هستند. اما هر کدام به جز سود آن عوارض 

هم به همراه دارند.
 مرتضی صفوی متخصص تغذیه گفت: خیلی از افراد برای کاهش وزن خود به سمت 
رژیم های گیاهی می روند که این رژیم ها علاوه بر کاهش وزن و فشار خون عیب هایی 

همچون کاهش ویتامین D و B12 دارد. 
وی ادامه داد: هنگامیکه فرد محصولات گیاهی را مصرف می کند. از محصولات حیوانی 

بی بهره می شود و به این دلیل فرد دچار کاهش ویتامین D در بدن می شود. 
وی افزود: به علت اینکه معمولا در سبزی ها ویتامین B12 کافی نیست خیلی از افراد از 

طریق تزریق و یا به صورت خوراکی می توانند این کمبود را جبران کنند.
 این متخصص تغذیه بیان کرد: برای این افراد مناسب است حدود 30 دقیقه زیر نور آفتاب 

باشند تا کمبود ویتامین D مورد نیاز بدن خود را تامین کنند. 
وی در رابطه با تاثیر رژیم گیاهی بر روی عضلات بدنی اظهار کرد: همانطور که 
می دانید بهترین تغذیه مناسب تغذیه ای است که حاوی پروتئین باشد البته دریافت 
آن از طریق غذاهای حیوانی است بنابراین کمبود این پروتئین باعث تحلیل عضلات 
بدن در درازمدت می شود پس بطور کلی بهتر است در کنار مواد گیاهی از لبنیات و 

تخم مرغ استفاده کنند.

کفشپاشنهبلندباپاهاچهمیکند؟
آیا می دانستید که کفش پاشنه بلند مقصر اصلی افزایش تعداد زنان میانسالی 
است که درد شدیدی را در پاها حس می کنند و این درد با “راه رفتن روی تیغ” 

مقایسه می شود؟
آیا می دانستید که کفش پاشنه بلند مقصر اصلی افزایش تعداد زنان میانسالی است که 
درد شدیدی را در پاها حس می کنند و این درد با "راه رفتن روی تیغ” مقایسه می شود؟

 Morton’s( محققان ادعا می کنند افرادی که مبتلا به بیماری نورمای مورتون 
neuroma( )بیماری که عملکرد اعصاب بین انگشتان پا را مختل می کند( می شوند در 

طی ده سال گذشته دو برابر شده است. 
علاوه بر این، این بیماری وقتی رخ می دهد که بافت های فیبری اطراف یک عصب 
به طور دائم تحریک و فشرده شده و عامل اصلی آن پوشیدن کفش های پاشنه بلند 
است ، زیرا بزرگترین گروهی که از این بیماری رنج می برند زنانی با سن 40 تا 69 

سال هستند.
 گفته می شود که این شرایط به دلیل سالها پوشیدن کفش های پاشنه بلند یا تنگ که 

استخوان های پا را در برابر عصب فشار می دهند به وجود می آید. 
آندره کریگ )ارتوپد( می گوید: به نظر می رسد این شرایط عمدتا روی زنان میانسال تاثیر 

می گذارد ، حدس می زنیم که کفش پاشنه بلند، تنگ و غیر طبیعی مقصر اصلی باشد.
 کریگ اضافه می کند: افزایش آگاهی از بیماری نورمای مورتون خیلی خوب است، البته 

بی حسی در پا می تواند نشانه بیماری های بالقوه دیگری مثل دیابت هم باشد.
 تحقیق کریگ درباره چگونگی درمان این بیماری به کاوش پرداخت و روش هایی از 

جمله استفاده از کفی کفش و تزریق استروئید را ارائه داد. 

لوزهسومکودکانراجدیبگیرید
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی مشهد گفت: شناخت بیماری لوزه 

سوم فقط از طریق معاینه و تشخیص پزشک ممکن است.
کامران خزائنی اظهار کرد: گرفتگی بینی، مشکلات خواب، خرخرهای شبانه، دردهای 

مکرر گوش، کاهش شنوایی و اختلالات رشد صورت از جمله علائم لوزه سوم است.
وی با اشاره به سن تشخیص این بیماری، ادامه داد: تا هشت سالگی تشخیص این بیماری 

ممکن است. بیشترین تشخیص ها در بین سنین 3 تا 4 سالگی انجام می شود.
این متخصص گوش و حلق و بینی تصریح کرد: تشخیص بیماری با روش های مختلفی 

از جمله عکس، آندوسکوپی و بررسی علائم بالینی ممکن است.
خزائنی با بیان اینکه این بیماری بر روی سایر اعضای بدن نیز تاثیر می گذارد، خاطرنشان 
کرد: عفونت گوش میانی یکی از عوارض این بیماری است. همچنین کاهش شنوایی، 

گرفتگی قلب و عروق، تغییر رشد صورت و … از جمله دیگر عوارض آن است.
عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی مشهد عنوان کرد: برای درمان این بیماری 
روش های مختلفی وجود دارد، بسته به تشخیص جراح پس از تاثیر نداشتن داروها بر 
بیماری از روش های مختلف شامل تیغ و قیچی، درمان با لیزر و امواج رادیویی استفاده 

می شود.

افزایش گرما و کاهش بارندگی، تابستان را به فصلی 
با طبیعت گرم و خشک تبدیل کرده است و این باعث 
تغییراتی در بدن می شود که برای تعدیل این تغییرات، 
لازم است تدابیری در خورد و خوراک به کار گرفته شود 

تا به حفظ سلامت افراد کمک کند.
فصل تابستان باعث تغییراتی در اخلاط، باز شدن منافذ 
پوستی، ترشح غدد عرق و به دنبال آن تبخیر مایعات بدن شده 
و از طرفی با خروج حرارت از بدن موجب ضعف قوه هاضمه 
می شود. بر این اساس، بهترین موقع صرف غذا در طول تابستان، 

خنک ترین ساعات روز است. 
وسط روز هوا بسیار گرم و قوه هاضمه ضعیف است در نتیجه 
اگر وسط روز غذا می خورید، نباید سنگین و حجیم باشد و 
توصیه می شود در این فصل اغلب از غذاهای سبک یا همان 
غذاهای حاضری و خودمانی که طبع سرد و هضم راحتی دارند 

استفاده کنید.
 غذاهایی که حرارت بدن را بالا یا پایین می برد

مصرف غذاهایی با طبیعت سرد مثل ماست، خیار، کاهو، 
کدوسبز خورشتی، گشنیز، اسفناج، خرفه و همچنین مصرف 
لبنیاتی همچون ماست و دوغ و کفیر می تواند به خنک شدن 
بدن کمک کند. البته افراد سردمزاج باید از افراط در مصرف مواد 

غذایی دارای طبیعت سرد پرهیز نمایند.
باعث  و  می دهد  افزایش  را  بدن  حرارت  که  غذایی  مواد 
خشکی پوست می شود شامل فلفل، زنجبیل، دارچین، زعفران، 
سس های تند، خردل، سبزیجات تند مانند سیر، پیاز، ترخون، 
نعناع، تره، شاهی و شوید است که باید کمتر مورد استفاده قرار 
گیرند. از آنجا که مواد غذایی شیرین نیز طبع گرمی دارد بهتر 

است در این فصل در مصرف آن ها زیاده روی نشود. 
طبخ مواد غذایی به شکل سرخ شده، کبابی، برشته و تفت داده 
شده موجب گرمی و خشکی طبیعت غذا می شود؛ پس در این 
فصل، مواد غذایی را اغلب به شکل خام، آب پز یا پخته مصرف 

کنید. 
گوشت های قرمز بخصوص گوشت شتر به دلیل دارا بودن 
گرما و حرارت زیاد باید کمتر مصرف شود و بهتر است در این 
فصل بیشتر غذاها با گوشت های سفید مثل ماهی تازه و مرغ 

تهیه شود.
طبخ مواد غذایی به شکل سرخ شده، کبابی، برشته و تفت داده 
شده موجب گرمی و خشکی طبیعت غذا می شود؛ پس در این 
فصل، مواد غذایی را اغلب به شکل خام، آب پز یا پخته مصرف 

کنید.
بهترین شربت های گیاهی تابستان

بنفشه، شربت گل سرخ،  نوشیدنی هایی همچون شربت 
شربت طبیعی ریواس تمرهندی، انار و شربت هایی که این 
روزها مصرف آن بسیار توصیه می شود همچون سکنجبین 
آب لیمو و خاکشیر در گروه بهترین نوشیدنی های تابستانی به 
شمار می رود، ضمن این که مصرف نوشیدنی های کافئین دار و 
عرقیات گرم باید تا حد امکان کاهش یابد، چرا که باعث افزایش 
سوخت و ساز و فعالیت و حرارت زایی بدن شده و از طرفی به 
دلیل خاصیت ادرارآوری سبب از دست رفتن آب بدن می شود.

مراقب باشید که مصرف مایعات بسیار سرد می تواند سبب 
اختلالات گوارشی شود؛ برای خنک کردن مایعات نباید یخ را 
به طور مستقیم در نوشیدنی انداخت، بلکه باید ظرف حاوی یخ را 
داخل مایعی که می خواهیم خنک کنیم قرار دهیم تا از کاهش 

بیش از حد دمای نوشیدنی جلوگیری شود.
اولویت در مصرف کدام میوه تابستانی است؟

تغییرات فصلی به گونه ای است که میوه های هر فصل می تواند 
بخشی از نیازهای بدن در آن فصل را تأمین کند. از آنجا که نیاز 

بدن به آب در فصل تابستان افزایش می یابد، مصرف بسیاری از 
میوه های این فصل مانند هندوانه، طالبی و خربزه آبدار توصیه 
می شود. لازم به ذکر است بعد از خوردن میوه ها بخصوص انگور، 

هندوانه، گیلاس و خربزه از خوردن آب پرهیز شود.
مصرف مرکبات و میوه های ترش و میخوش یا ملس )ترش 
و شیرین( مانند زرشک و آب زرشک، شاه توت، تمشک، سیب 
ترش، تمرهندی و استفاده از غوره، آب غوره، آب لیمو و نارنج 
در تهیه غذا می تواند به رفع عطش و حرارت بدن و کاهش 
صفرا کمک کند. این را هم بدانید دریافت میوه ها و سبزی ها 
به دلیل دارا بودن مواد مغذی بخصوص ویتامین C و انواع 
آنتی اکسیدان ها می تواند آسیب وارد شده به پوست در اثر تابش 

نور شدید خورشید و اشعه UV را کاهش دهد.
 میوه های تابستانی از دیدگاه طب سنتی

از دیدگاه طب سنتی مواد غذایی از جمله میوه ها دارای 
مزاج گرم یا سرد و خشک یا تر هستند و هر فرد برای داشتن 
سلامتی، بهتر است رابطه بین مزاج مواد غذایی و مزاج بدن خود 

را بداند تا با ایجاد تعادل، سلامتی خود را حفظ نماید.
 آلبالو

آلبالو میوه ای با مزاج سرد و خشک است و برای گرم مزاجان 
بسیار مناسب است. قابض، تقویت کننده معده و کبد گرم، رفع 
کننده تشنگی و مفید در اسهال و استفراغ صفراوی است. مصلح 

آلبالو، عسل است.
 انجیر

انجیر تازه دارای مزاج گرم و تر است. کثیرالغذا و برای افزایش 
وزن بسیار مناسب است. ملین و مسهل، مقوی مغز و کبد، 
رفع کننده انسداد در کبد و طحال بوده و برای درمان بواسیر 
مفید است. در افراد با مزاج سرد که مبتلا به دردهای مفاصل و یا 
بیماری مجاری ادراری هستند مفید می باشد. مصلح آن انیسون، 

ریواس و شربت بالنگ است.
 انگور

و  صالح  خون  مولد  است.  تر  و  گرم  مزاج  دارای  انگور 
تعدیل کننده مزاج های غلیظ، دفع سودا، کثیرالغذا و مقوی میل 
جنسی است. برای افرادی که تمایل به افزایش وزن دارند مفید 
است. برای افراد با معده مرطوب، انسداد کبد، طحال و کلیه مضر 
است. محافظ کلیه بوده و از شکنندگی عروق و لخته شدن خون 

جلوگیری می کند. دانه انگور دارای مزاج سرد و خشک است و 
جویدن آن سبب تعدیل مزاج انگور می شود. مصلح آن تخم 
کرفس، سکنجبین و مواد غذایی ترش می باشد. توصیه بر این 

است که انگور به همراه غذا مصرف نشود.
 گلابی

دارای مزاج معتدل مایل به گرمی است. مقوی قلب و معده، 
مفرح، ملین و تصفیه کننده خون می باشد. برای رفع عطش در 
تابستان بسیار مناسب است. توصیه بر این است که از گلابی 
نارس استفاده نشود. مصلح گلابی، زیره، هل، دارچین و زنجبیل 

است.
از دیدگاه طب سنتی مواد غذایی از جمله میوه ها دارای 
مزاج گرم یا سرد و خشک یا تر هستند و هر فرد برای داشتن 
سلامتی، بهتر است رابطه بین مزاج مواد غذایی و مزاج بدن خود 

را بداند تا با ایجاد تعادل، سلامتی خود را حفظ نماید
هلو

 سرد و تر از درجه 3 می باشد. برای رفع بوی بد دهان، تب های 
صفراوی و دموی مفید است. در افراد با مزاج گرم، سبب تحریک 
اشتها و میل جنسی می شود. زیاده روی در مصرف هلو سبب 
اسهال می شود. در افراد با بیماری های مفاصل باید به همراه 
مصلحات استفاده شود. مصلح آن عسل، دارچین و مربای 

زنجبیل است.
  زردآلو

زردآلو دارای مزاج سرد و تر می باشد. برای رفع آروغ و بوی بد 
دهان و التهاب معده مفید است. رفع کننده صفرا در بدن است. 
زیاده روی در مصرف در سردمزاجان احتمال ویتیلیگو )نوعی 
بیماری پوستی( را افزایش می دهد. توصیه می شود به همراه 
آب یا بلافاصله پس از غذا مصرف نشود. برای رفع یبوست مفید 
است. مصلح آن عسل، زنیان، زیره، مصطکی و انیسون می باشد.

  خربزه
درجه گرمی خربزه با افزایش شیرینی آن افزایش می یابد. 
خربزه میوه ای است که خود را با خلط بدن هماهنگ می کند. 
مدر، کثیرالغذا، افزایش دهنده شیر مادر، رفع کننده یرقان، 
پاک کننده مثانه و از بین برنده سنگ مثانه است. توصیه بر این 
است که به همراه غذا مصرف نشود. مصلحات آن، سکنجبین 

ترش، انار ترش، سرکه و آب لیموی تازه است. 
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محققان آمریکایی نوعی فناوری هشدار شخصی طراحی کرده اند که با استفاده از 
آن می توان وقوع زلزله و سونامی را تشخیص داد.

هنگام وقوع زلزله و سونامی، زمان اهمیت زیادی برای نجات جان افراد دارد. فناوری خانگی 
جدید برینکو )Brinco( یک سیستم هشدار و سیستم نظارت لرزه شبکه ای است که برای 

تشخیص زلزله بسیار کارآمد بوده و با استفاده از نرم افزار تلفن همراه کارایی دارد.
 برینکو قابلیت اتصال به لرزه سنج های بین المللی را دارد و با اعلام به صورت هشدار صدا، نور 
و چشمک افراد را مطلع می کند.  اطلاعات بدست آمده از موج اولیه زلزله که تخریب کمتری 
دارد برای آگاهی از موج دوم که مخرب است استفاده می شود و زمانی که این سیستم، موج اول 
را دریافت می کند، اطلاعات را ارسال کرده و به کاربر هشدار می دهد.  عملکرد این فناوری به 
این صورت است که اگر لرزش خفیف باشد، نور زرد به همراه پیام صوتی ارسال می شود و زلزله 
خطرناک با نور قرمز و پیام صوتی همراه است. نرم افزار این دستگاه بر روی سیستم های اندروید 
و iOS قابل نصب است.  برینکو علاوه بر سیستم هشدار، به عنوان لرزه سنج هم عمل کرده و 

اطلاعات لرزه را جمع آوری و برای شبکه جهانی برینکو ارسال می کند. 

دستاوردمحققاندانشگاهتهرانبرایافزایشظرفیتباتریادواتالکترونیکی

تشخیصباکتریمسمومیتزادرموادغذاییبازیستحسگرمحققانایرانی

درمانمبتلایانبهافسردگیباگازخندهآور!
پژوهشگران بریتانیایی در یک تحقیق راهبردی جدید پیشنهاد می کنند که 
گازخنده آور برای دستیابی به نتیجه ی درمان درازمدت در بیماران دچار افسردگی، 

نشانه های بیماری را به طور موقت تسکین می دهد.
 این محققان، دربار ه  بررسی موضوع اثبات مفهوم نسبت  به آثار گاز خنده آور روی افسردگی 

شدید مقاوم به درمان، به نتایجی دست یافته اند.
آنان معتقدند این اولین تحقیقی است که طی آن به بیماران مبتلا به افسردگی، اکسید  

نیتروژن یا گاز خنده آور داده شد.
محققان می گویند: موجب شگفتی است که هیچکس حتی درباره  استفاده از دارویی که 
افراد را می خنداند، به  عنوان درمانی برای بیمارانی که علامت اصلی شان افسردگی شدید، 
فکر نکرده است. به گفته آنان این بررسی شامل 20 بیمار مبتلا به افسردگی شدید بود 
که بیماری آنها به درمان های معمول افسردگی جواب نداده  بود. شرکت کنندگان در اوقات 
جداگانه، تحت دو نوع درمان قرارگرفتند: یک بار با داروی فعال گاز خنده یا اکسید نیتروژن و 
یک بار با یک دارونما. این امر به خود بیماران واگذار شد که به  طور تصادفی اول دارو دریافت  
کنند و یا دارونما. داروی فعال ترکیبی از نیم اکسیژن و نیمی اکسیدنیتروژن، به مقدار مساوی 
بود )همان ترکیبی که دندانپزشکان به عنوان داروی آرام بخش به بیماران می دهند(. دارونما 
ترکیبی از اکسیژن و نیتروژن بود. یعنی دو گاز اصلی در هوایی که تنفس می کنیم. شدت 
نشانه ها، اندکی پس  از انجام این درمان ها و سپس در روز بعد ارزیابی شد. این کار به وسیله  
تحقیقی انجام شد که گزینه هایی مانند افسردگی، احساس گناه، افکار مربوط به خودکشی، 
اضطراب و بی خوابی را بررسی می کرد. نتایج نشان داده است که نشانه های بیماری در دو سوم 
بیماران، پس  از دریافت اکسیدنیتروژن، بهبود یافت. در مقابل، تنها یک  سوم از همان بیماران، 
پس  از دریافت دارونما، احساس بهبود داشتند و هیچ یک از بیماران بدترشدن نشانه ها را پس 
 از درمان با اکسیدنیتروژن نشان  ندادند. با وجود این واقعیت که محققان در  مدت 24  ساعت 
فقط دوبار نشانه ها را بررسی کردند. آنان تاکید دارند: باید یافته های ما توسط دیگران تکرار 
شود، اما فکر می کنیم نقطه ی شروع خوبی است و اعتقاد داریم درمان با اکسید نیتروژن 
درنهایت بتواند به بسیاری از افراد مبتلا به افسردگی کمک کند. محققان مقاله با توجه به 
اطلاعات پیشین خود و با اشاره به نیاز به درمان های مؤثرتر، اعلام می کنند که هم  اکنون بیش 

 از یک  سوم بیماران با افسردگی بالینی، به درمان های فعلی پاسخ نمی دهند. از میان دلایلی 
که توجه آنان را به گاز خنده آور جلب  کرده، این واقعیت است که این درمان، عوارض جانبی 
اندکی دارد ) اغلب محدود به تهوع و استفراغ است( و خیلی زود پس  از آنکه استنشاق آن را 
متوقف می کنید، رفع می شود. همین امتیاز آخر، محققان را متقاعد کرده است که بهبود در 
نشانه های بیماری که 24 ساعت پس  از درمان ارزیابی شد، واقعی بوده و تنها اثر جانبی این 
گاز نیست. برخی از بیماران گفته اند یک هفته پس  از درمان هنوز احساس بهتری دارند، گرچه 
این مورد هنوز به صورت رسمی ارزیابی نشده است. محققان می گویند: وقتی بیماران اکسید 
نیتروژن دریافت کردند، بسیاری از آنها بهبود قابل توجه و سریعی را گزارش داده اند، گرچه 
برخی بیماران نیز پس از استنشاق گاز دارونما احساس بهتر شدن را گزارش کردند، ولی واضح 

بود که اکسیدنیتروژن، بیشتر و طولانی تر از دارونما، افسردگی را بهبود بخشید. 

تولیددارویدرمانآلزایمرباویروسفاضلاب
دانشمندان ویروسی را در فاضلاب کشف کرده اند که با استفاده از آن نوعی داروی 
منحصر به فرد را برای درمان بیماری هایی مانند پارکینسون، آلزایمر و کروتزفلد 

جاکوب )CJD( ارائه داده اند.
نتایج بدست آمده از آزمایش های انجام شده بر روی داروی تولیدشده از این ویروس نشان 
داد این دارو می تواند پلاک های موجود در موش های مبتلا به آلزایمر یا پارکینسون را تجزیه 
کند و حافظه و توانایی های شناختی حیوانات را ارتقا دهد. نتایج امیدوارکننده بدست آمده از 
موش ها و میمون ها بدین معناست که سازنده امریکایی این دارو به نام شرکت داروسازی 
NeuroPhage می تواند آزمایش بر روی انسان ها را شروع کند و این آزمایش های بالینی 
اوایل سال  آینده میلادی آغاز خواهند شد. به نظر می رسد این دارو انواع مختلف پلاک های 
دخیل در بیماری های مغزی انسان را هدف قرار داده و نابود می کند. پلاک ها خوشه هایی از 
پروتئین های معیوب هستند که به تدریج انباشت  شده و چسبناک می شوند. این پلاک ها 
نورون ها را از بین برده و موجب اختلال در حافظه و بروز دیگر ناتوانی های ذهنی می شوند. 
انواع مختلف پروتئین های معیوب در بیماری های مختلف مغزی دخیل هستند. آزمایشات 
نشان داده داروی جدید سطوح پلاک های آمیلوئید بتا و انباشت های پروتئین تائو را کاهش 
می دهد که این پلاک ها و انباشت ها در بروز بیماری آلزایمر دخیل اند. این دارو همچنین 
انباشت های پروتئین alpha-synuclein را نابود می کند که گمان می رود در بروز بیماری 
پارکینسون دخیل اند. آزمایش ها همچنین نشان داده اند داروی جدید می تواند خوشه های 
معیوب ترانس تیرتین را هدف قرار دهد که این خوشه ها قلب و کلیه را مسدود می کنند. 
این دارو علاوه بر این، انباشت های پروتئین پریون و عامل نوعی بیماری ناتوان کننده عصبی 
موسوم به CJD را هدف قرار می دهد. کروتزفلد یاکوب )CJD( یک بیماری عصبی و کشنده 
تحلیل برنده مغز انسان است که در اثر پریون ها ایجاد می شود. این بیماری در دهه 1920 توسط 
دو عصب شناس آلمانی به نام های هانس گرهارد کروتزفلد و آلفونس ماریا یاکوب توصیف شد.  
این بیماری مردان و زنان را به نسبت مساوی در حدود 60 سالگی گرفتار می کند. بیماران دچار 
علائم روانی و رفتار مبهمی می شوند که پس از هفته ها و ماه ها به زوال عقل پیش رونده منتهی 

می شود و اغلب با حرکات غیرطبیعی بدن و اختلال دید همراه است.

هشدارشخصیبرایزلزلهوسونامی
بافناوریجدید

پژوهشگران دانشگاه تهران با ساخت نانوساختار 
مقیاس  در  )آمورف(  شکل  بدون  سیلیکون 
آزمایشگاهی به بررسی عملکرد آن در باتری یون 
تحقیقات،  این  نتایج  طبق  که  پرداختند  لیتیومی 
استفاده از این نانوساختار منجر به افزایش ظرفیت 

باتری و زمان عملکرد آن خواهد شد.
اصلی ترین  از  یکی  عنوان  به  لیتیوم  یون  باتری های   
کار  به  امروز  دنیای  در  شارژ  قابل  انرژی  مولد  تجهیزات 
می روند. این باتری ها در حوزه های مختلف تولید انرژی از 
جمله تلفن های همراه، لپ تاپ ها و سایر ادوات الکترونیکی 
قابل حمل کاربرد دارند. در حال حاضر در ساخت این باتری ها 

از آندهایی بر پایه  گرافیت استفاده می شود.
به گفته  دکتر زینب سنایی، سیلیکون ماده ای است که 
قابلیت دادن ظرفیتی بیش از 10 برابر آندهای گرافیتی را 
دارد ولی به دلیل عدم تحمل تغییر حجم ناشی از شارژ و 
دشارژ باتری و ترک خوردن آن در باتری های صنعتی به 
کار نمی رود. تحقیقات نشان داده که استفاده از ساختارهای 

نانومتری سیلیکون می تواند به رفع این مشکل کمک کند.
سنایی در ادامه به توضیح این ویژگی پرداخت و افزود: 

»ساختارهای نانومتری تحمل بیشتری در برابر فشارهای 
ناشی از تغییر حجم از خود نشان می دهند و شارژ و دشارژ 
آن صورت  عملکرد  رفتن  از دست  بدون  می تواند  باتری 
گیرد. در این راستا، در این طرح ابتدا ساخت نانوسیم های 
سیلیکونی صورت گرفت و سپس باتری یون لیتیوم با استفاده 
از این ساختارها به صورت موفقیت آمیز ساخته شد و مورد 

شارژ و دشارژهای متعدد قرار گرفت.«
از  استفاده  می رفت،  انتظار  که  همانطور  وی  گفته  به 
نانوسیم های سیلیکونی منجر به افزایش ظرفیت باتری شده 
که به معنای زمان بیشتر عملکرد باتری در هر شارژ است. 
همچنین نانوسیم های سیلیکون آمورف به دلیل داشتن ابعاد 
نانومتری و ساختار داخلی آمورف برخلاف سیلیکون تک بلور، 
امکان تحمل مراحل بیشتری از شارژ و دشارژ، بدون ایجاد 

ترک خوردگی در سطح را ایجاد می کنند.
سنایی در پایان به نحوه  ساخت این نانوساختارها نیز اشاره 
کرد و گفت: »گرچه روش های زیادی برای ایجاد نانوسیم های 
سیلیکونی گزارش شده، اما اغلب این روش ها منجر به تولید 
نانوسیم های سیلیکونی بلورینه شده است. در حالی که برای 
باتری های لیتیومی، داشتن نانوسیم های سیلیکون آمورف 

مناسب تر است. این طرح، در آزمایشگاه نانوالکترونیک دانشگاه 
تهران و با هدف ایجاد ساختارهای نانومتری سیلیکون آمورف 
 Reactive Ion( از طریق دستگاه زدایش با یون های فعال
 SF6 با استفاده از گازهای هیدروژن، اکسیژن و )Etching
 SEM انجام شده است. این نانوساختارها به کمک آزمون های
و TEM مورد ارزیابی قرار گرفته اند. سپس در آزمایشگاه 
ادوات انرژی نانوساختار، ساخت باتری یون لیتیم و آزمون های 

مربوطه انجام شد.

محققان دانشگاه رازی کرمانشاه، طی تحقیقات آزمایشگاهی موفق به ساخت 
زیست حسگری شده اند که از حساسیت و گزینش پذیری مطلوبی برخوردار است 
و در اندازه گیری گونه ای باکتری مسمومیت زا در نمونه های غذایی مورد آزمایش، 

عملکرد موفقی داشته است.
 بیماری های ناشی از مسمویت غذایی یکی از معضلات اصلی سازمان بهداشت جهانی 
است. از این میان، مسمومیت ناشی از باکتری سالمونلا یکی از انواع مسمومیت است که 
اغلب ناشی از مصرف شیر، گوشت، تخم مرغ و مرغ  های فاسد شده است. احتمال ابتلا به این 
بیماری در فصل گرما بسیار زیاد است.  دکتر مجتبی شمسی پور، با اشاره به اهمیت شناسایی 
و اندازه گیری این باکتری عنوان کرد: »برای این منظور، زیست حسگر های الکتروشیمیایی 
بر پایه  تثبیت DNA در سطح الکترودهای اصلاح شده بسیار مورد توجه قرار گرفته است. 
دلیل این امر ویژگی های مهم این حسگرها از جمله حساسیت بالا، گزینش پذیری، سهولت 
ساخت، تکرار پذیری و ارزان بودن آن هاست.«  یکی از انواع الکترودهای به کار رفته در ساخت 

این حسگرها، الکترود اصلاح شده با نانو مواد کربنی است. البته یکی از نانومواد کربنی پرفایده 
در ساخت این الکترودها، نانوماده  متخلخل کربن شیشه ای است. در این کار پژوهشی توالی 
DNA مربوط به باکتری سالمونلا بر روی الکترود نانو متخلخل کربن شیشه ای تثبیت شده 
و زیست حسگر نهایی جهت اندازه گیری باکتری ذکر شده در نمونه  غذایی مورد استفاده 
قرار گرفته است.  به گفته  شمسی پور، نتایج حاصله نشان می دهد که با استفاده از این 
زیست حسگر می توان تغییرات DNA مربوطه را با حساسیت و گزینش پذیری بسیار بالایی 
اندازه گیری کرد. سهولت ساخت، هزینه  پایین، دقت و صحت خوب، محدوده  پاسخ دهی 
مناسب و حد تشخیص بسیار پایین از دیگر مشخصات مهم این زیست حسگر است. لذا 
با تکمیل نتایج و دستیابی به تولید انبوه، این حسگر می تواند در شاخه های پزشکی بالینی 
و علوم آزمایشگاهی به منظور شناسایی سریع نوع باکتری افراد بیمار و نیز در صنایع غذایی 
به منظور کنترل کیفیت و سلامت محصولات غذایی و یا شناسایی محصولات آلوده به این 

باکتری به کار رود.

ازمصرفاینموادپسازورزشخودداریکنید
افرادی که به دنبال یک زندگی سالم هستند، ورزش و فعالیت بدنی را در 
برنامه روزانه خود قرار می دهند. برخی دویدن را انتخاب می کنند در حالی که 

برخی دیگر باشگاههای ورزشی را ترجیح می دهند.
 افرادی که به دنبال یک زندگی سالم هستند، ورزش و فعالیت بدنی را در برنامه روزانه 
خود قرار می دهند. برخی دویدن را انتخاب می کنند در حالی که برخی دیگر باشگاههای 
ورزشی را ترجیح می دهند. در نهایت هر فعالیتی را که انتخاب می کنید، باید حواستان 
به رژیم غذایی نیز باشد. شما هنگام ورزش انرژی زیادی از دست می دهید و پس از آن 
احتیاج به اسنک های مقوی دارید اما مراقب برخی مواد غذایی باشید. ما موادی را که باید 

پس از تمرینات ورزشی از مصرف آنها خودداری کنید، برایتان نام برده ایم.
 شیرینی : فیبر و کربوهیدرات موادی هستند که مصرف آنها پس از تمرینات ورزشی 
ضرورت دارند. اگر چه شیرینی سرشار از این مواد است اما به دلیل کربوهیدرات زیاد، 
چربی، نمک، قند و کالری باید از مصرف آن پس از ورزش خودداری کرد. بهتر است مواد 

غذایی سالم دیگری مانند آجیل یا نان تست را جایگزین آن کنید.
 فست فود : به شما توصیه می کنیم که فست فودها را از رژیم غذایی خود حذف 
کنید، به خصوص اگر ورزش می کنید. طبیعی است که پس از فعالیت بدنی، به دلیل 
از دست دادن نمک بدن، به دنبال مواد شور باشید و نخواهید زمان زیادی را صرف 
آشپزی کنید و در این مواقع سوسیس و برگرها نخستین انتخاب شما هستند، اما 
بدانید که این مواد تاثیر منفی بر بدن تان خواهند داشت و با مصرف آنها تنها چربی های 
ترانس بد را به بدن تان راه می دهید، در این صورت تمام تلاش هایتان در باشگاه نابود 
می شود. بهترین انتخاب برای شما در این شرایط، آواکادو و موز که سرشار از پتاسیم 

است، می باشند.
 مواد انرژی زا: بدون شک مواد انرژی زا به شما در طول ورزش کمک می کند اما تنها 
زمانی مناسب اند که قبل از باشگاه مصرف شوند. این مواد سرشار از قند هستند و اگر 
آنها را پس از تمرینات ورزشی مصرف کنید، متابولیسم بدن تان کاهش می یابد و دچار 

اختلالات خواب نیز می شوید.
 اسنک های نمکی : حتما شما هم می دانید که نباید اسنک های نمکی مصرف کنید. 
همه از خوردن چیپس لذت می برند اما مصرف آن پس از فعالیت های فیزیکی توصیه 
نمی شود. در واقع ما باید از موادی که سرشار از پتاسیم هستند مصرف کنیم. موز بهترین 

جایگزین برای اسنک های نمکی است.
 سبزیجات خام : رژیم غذایی سالم بدون میوه و سبزیجات تازه امکان پذیر نیست اما 
زمانی که صحبت از غذاهای مصرفی پس از ورزش می شود باید دور آنها را خط بکشید. 
ما در طول ورزش مواد معدنی، ویتامین و مواد مغذی زیادی را از دست می دهیم و 
متاسفانه سبزیجات خام کمبود آنها را جبران نمی کنند. علی رغم کالری کم، سبزیجات 
خام گزینه مناسبی به عنوان مواد مصرفی پس از ورزش به شمار نمی آیند. بدن شما 
برای عضله سازی به فیبر و پروتئین احتیاج دارد بنابراین آنها را در کنار مواد دیگر مانند 

ماست مصرف کنید.
 شکلات شیری : ممکن است پس از تمرینات ورزشی تمایل زیادی به مواد شیرین 
مانند شکلات، داشته باشید و دلیل آن هم از دست دادن قند هنگام ورزش است. یکی از 
دلایل نخوردن شکلات شیری پس از تمرینات، گلوکز زیاد و چربی های مضر آن است. 
به جای آن میوه های تازه مصرف کنید یا اگر نمی توانید از شکلات بگذرید، شکلات تلخ 

به دلیل وجود آنتی اکسیدان، گزینه خوبی است. 
پنیر : پنیر، به دلیل چربی زیاد، یکی از بدترین اسنک هایی است که می توانید پس 
از تمرینات ورزشی مصرف کنید. برای افرادی که به پنیر علاقه خاصی دارند، موزرلا که 

چربی کمتری دارد پیشنهاد می شود.
اسنک های شیرین:همان طور که در بالا نیز به آن اشاره شد،  بدن شما پس از 
تمرینات ورزشی احتیاج به مواد شیرین دارد اما اگر می خواهید بدنی سالم و تناسب اندام 
داشته باشید، از مصرف دسرها خودداری کنید. اسنک های شیرین نه تنها کالری زیادی 

دارند بلکه متابولیسم بدن شما را نیز کاهش می دهند.
تخم مرغ نیمرو: تخم مرغ سرشار از پروتئین و کولین است. شما باید پس از تمرینات 
ورزشی قلب خود را سالم و قوی تر کنید، به همین دلیل باید به دنبال منابع غذایی مقوی 
باشید. اما یادتان باشد که تخم مرغ نیمرو روغن و کره زیادی را به خود جذب می کند که 
جزو چربی های اشباع شده است. به جای سرخ کردن تخم مرغ، آن را بجوشانید یا حتی 

آن را خام به اسموتی خود بیافزایید.
نوشابه : آیا می دانید که این ماده برای سلامتی شما مضر است؟ نوشابه سرشار از 
قند و از طرف دیگر نفخ آور است. برای هیدراته کردن بدن پس از ورزش، آب بهترین 

گزینه است.

سلامتی در تابستان با طب سنتی
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اجتماعی 6

طلاقدرمیانسالی
همه سکوت کرده اند، همه اعضای خانواده دور هم و در یک اتاق نه چندان 
بزرگ جمع شده اند، جو سردی بر فضا حاکم شده است. امروز قرار است 
حرف هایی رد و بدل شود که سال های متمادی دو سرپرست خانواده در قبال 
آن سکوت کرده بودند. دیگر مسیر به انتها رسیده و قرار نیست، کسی از این 
واقعیت انکارناپذیر فرار کند. مادر 53ساله و پدر 6۲ ساله برگه های طلاق را 
امضا می کنند و سقفی که بیش از سه دهه خانواده ای را دربرگرفته بود به دو 

قسمت تقسیم می شود. 
اما چرا کار خانواده ها به اینجا می رسد؟ 

معمولا اگر قرار باشد سرنوشت زوجی به جدایی برسد، به احتمال زیاد این اتفاق در 
سال های اول، بخصوص در نخستین سال روی می دهد، اما مدتی است که جدایی بین 
زوج های بالای 50 سال در تمام دنیا، ازجمله کشور ما رشد نگران کننده ای داشته است. 
حدود 15 سال پیش، آمار طلاق خاکستری در غرب 2/8 بود. در حالی که امسال این 
آمار به 12 درصد رسیده است. طلاق در هر سن و زمانی یک پدیده تلخ در خانواده و 
جامعه قلمداد می شود. به هم زدن یک زندگی که روزی با عشق آغاز شده، برای هر 
انسانی دشوار است. با این حال، نیروی جوانی می تواند به داد فرد مطلقه برسد و او را به 
شروع زندگی جدید و اختیارکردن همسر دوم ترغیب کند. در صورتی که این امر درباره 
طلاق خاکستری صادق نیست. احتمال ازدواج مجدد فرد بالای 50 سال پس از طلاق 
بسیار کم است و ضعف سنین پیری و کهنسالی، آرزوهای وی در زمینه های دیگر را 
هم بر باد می دهد. معمولاً افرادی که در دوران پیری و با وجود داشتن فرزند، نوه و... تن 
به طلاق میدهند در دوران گذشته شان روی بسیاری از مسائل چشم پوشی کرده اند، 
اما با گذشت سال ها زندگی مشترک و افزایش سن، طاقت و تحمل آنها کمتر شده و با 
پدیدار شدن هر مسأله کوچکی بهانه گیری هایشان را شروع می کنند و به خود می گویند 
چرا باید به این زندگی مشترک ادامه دهیم؟! حالا که دیگر فرزندانمان راهی خانه بخت 
شده اند مجبور نیستم این رابطه را حفظ کنیم. زوج های میانسال که برای طلاق راهی 
دادگاه خانواده می شوند همان زوج های دیروزی ای هستند که خود را ملزم به حفظ 
رابطه شان کرده بودند و اکنون صبرشان لبریز شده و تصمیم به جدایی گرفته اند. البته 
امروزه نیز برخلاف سال های گذشته زوجین جوان نیز با کوچک ترین مسأله پایه های 
زندگی شان را خراب می کنند و همین امر پدیده طلاق در میانسالی را کاهش داده است.

  چرا طلاق در سنین بالا رخ می دهد؟ 
با اشاره به اینکه به سن 40 تا 45 سالگی دوره بحران میانسالی می گویند، دراین دوران 
افراد زندگی و هویت خود را تحت عنوان »من که هستم« مرور می کنند و اقداماتشان 
تاکنون را از انتخاب همسر گرفته تا شغل بازنگری می کنند و ممکن است حتی شغل 
خود را عوض کنند و ادامه تحصیل دهند. بسیاری از آدم هایی که در دوره میانسالی یا 
سالمندی هستند ازدواج هایشان با یک سری شرایط و موقعیت های خاص بوده است 
اما امروز این آدم ها به واسطه کار، تجربه و تغییرات اجتماعی که از جامعه گرفته اند 
و حتی با مشاهده زندگی فرزندان شان به این نتیجه رسیده اند که نتیجه ازدواج شان 
آن چیزی که دوست داشتند نبوده است. بنابراین، این آدم ها گاهی تصمیم جدیدی 
می گیرند، یکی از کارهایی که انجام می دهند این است که در انتخاب همسری که 
داشته اند، تجدیدنظر می کنند و تصمیم می گیرند از زندگی فعلی بیرون بیایند. حال 
این بازبینی می تواند ناشی از تحرک اجتماعی باشد یعنی اینکه موقعیت اقتصادی که 
داشتند پیش از این ضعیف تر بوده و حالا توانمندتر شده اند که این موضوع بیشتر درباره 

آقایان رخ می دهد.
   سوختن و ساختن 

تاخیر این جدایی ها در بسیاری از مواقع به خاطر فرهنگ نادرست ما ناشی از وجود 
فرزندان است. گاهی یکی از طرفین به این نتیجه می رسد که این زندگی زناشویی 
را دوست ندارد و می خواهد از این زندگی بیرون بیاید. زمانی که این امر را با کسی 
یا اعضای خانواده اش مطرح  می کند، آنها عموما این جمله را می گویند »به خاطر 
بچه ات بساز«. این افراد به خاطر فرزندان شان از هم جدا نمی شوند و فرزند را در یک 
خانواده پر تنش نگه می دارند، فقط به خاطر حرف اطرافیان، با این شیوه این زندگی را 
تحمل می کنند اما وقتی بچه ها به از آب و گل در می آیند، تصمیم به جدایی می گیرند 
چرا که با خود فکر می کنند دیگر فرزندان شان آسیب های دوره کودکی را نخواهند 
دید و حالا می توانند بهترین تصمیم را بگیرند.  زوج های میانسال که برای طلاق راهی 
دادگاه خانواده می شوند، همان زوج های دیروزی ای هستند که خود را ملزم به حفظ 

رابطه شان کرده بودند. 
  اختلاف فکری

گاهی زن ومرد به مروز زمان به دلیل تعاملات اجتماعی سطح فکر و نگرشش شان 
تغییر می کند. اختلاف فکری بین نگرش زوجین باعث می شود که طرفین احساس 
کنند همدیگر را درک نمی کنند خصوصا فردی که رشد اجتماعی، فکری و افق دید 
گسترده تری پیدا کرده و اینجاست که احساس  می کند همراه و همسرش گزینه 

مناسبی نیست و در نهایت تصمیم می گیرد در این انتخاب تجدید نظر کند. 
  فقدان آموزش های لازم

گاهی بزرگان علاوه بر اینکه خودشان تمایل به طلاق پیدا می کنند، یادشان می روند 
به فرزندان شان آموزش دهند، زندگی مشترک و ازدواج کردن شرایط و ضوابط خاص 
خودش را دارد. به بیان دیگر که بدون آن توانایی ازدواج صورت بگیرد، منتهی به آسیب 
می شود. دو طرف در ابتدا همدیگر را تحمل می کنند به خاطر اینکه فکر می کنند 
به یکدیگر تعلق خاطر دارند، در یا اجباری احساس می کنند و مجبورند ادامه دهند و 
راه گریزی دیگر وجود ندارد. به تدریج دوست داشتن های زندگی خرج نداشته ها می شود 
این فرآیند به جایی می رسد که سپرده حساب دوست داشتن خالی می شود و بعد از 
این دوره فرد از رابطه احساس خستگی و انزجار می کندد. وقتی این احساس انزجار 
به وجود می آید که سالیان سال از زندگی مشترک گذشته و تنها در شرایطی که فرد 
احساس می کند توانایی لازم را برای جدا شدن دارد تصمیم می گیرد از این زندگی 
بیرون بیاید که شاید در آن زمان یک خانم یا آقای 50 ساله باشد ولی تفاوتی ندارد چرا 

که این فرد آنقدر خسته است که تحمل ماندن در زندگی مشترک را ندارد.
  عادی شدن طلاق

 روزگارانی نه چندان دور چیزی به نام جدایی از همسر به هیچ وجه مرسوم نبود و زن 
باید با پیراهن سفید به خانه بخت می رفت و با کفن سفید هم از آنجا خارج می شد، اما 
امروزه آمار طلاق افزایش یافته و به همین دلیل قبح طلاق هم برای خانواده ها ریخته 
است. متاسفانه امروزه در هر فامیلی تعدادی دختر و پسر طلاق گرفته دیده می شوند 

و این یعنی این که باید هر روز شاهد افزایش این رخداد تلخ در زندگی زوج ها باشیم. 

یک روانشناس تأکید کرد؛
اولبازسازیعاطفیوروانیبعدازدواجمجدد

یک روانشناس گفت: تا زمانی که فرد پس از طلاق به بازسازی عاطفی و 
شناختی نرسد، اقدام به ازدواج مجدد اشتباه است و ممکن است منجر به 

شکست شود. 
دکتر شهناز نوحی افزود: طلاق همراه با تنش، درگیری و پیچیدگی خاص رابطه است 
و بعد از طلاق رسمی نمی توانیم مدت زمان مشخصی را برای ازدواج مجدد زن و مرد 

توصیه کنیم. 
وی در ادامه گفت: بازسازی روانی و کنار آمدن با مساله طلاق بسیار مهم است. این مرحله 
به پختگی فرد، درجه هوش او و موقعیت و امکاناتی که فرد برای تنها بودن دارد، بستگی 
دارد. زنان شاغل و زنانی که مهریه خوبی دریافت کرده اند فرصت بیشتری برای بازسازی 
روانی خود دارند ولی زنی که از نظر مالی تحت فشار است و خانواده از او حمایت نمی کند 

و سنتی تر هستند، برای ازدواج مجدد سخت در فشار هستند. 
این روانشناس در ادامه گفت: احساس تنهایی برای مردان آزار دهنده تر است چراکه 
حمایت های عاطفی لازم را ندارند علاوه بر آن با دشواری هایی برای انجام امور منزل 
روبه رو هستند.  وی با اشاره به بهترین زمان برای ازدواج مجدد اظهارکرد: از نظر شرعی 
بهترین زمان برای زنان 3 ماه و 10 روز است ولی این زمان از نظر روانشناختی حداقل 6 
ماه است؛ چراکه پس از طلاق احتمال بازگشت زوجین وجود دارد به همین علت بهتر 
است نفر سومی وارد زندگی زن و مرد نشود، چون ممکن است ارتباط جدید آسیب 
بیشتری را برای فرد به دنبال داشته باشد.  نوحی توصیه کرد: افراد پس از طلاق به 
سرعت برای آشنایی با فرد دیگر و ازدواج با او اقدام نکنند چون آسیب های آشنایی و 
دوستی کوتاه مدت به مراتب بدتر ازطلاق است، چون فرد دوره سوگواری پس از طلاق 
را سپری می کند و هنگامی که وارد رابطه بعدی می شود به دنبال جبران تمام کمبودها 
و ناکامی های رابطه قبلی ممکن است بدون استدلال و استفاده از عقل و منطق دچار 
هیجان زدگی و ذوق زدگی شود. بنابراین زمانی که به خواسته های خود نرسد این باورغلط 
در ذهن آنان شکل می گیرد که همه زن ها و یا همه مردان مثل هم هستند. غافل از اینکه 
هر فرد باید سهم خود را از به بن بست رسیدن یک رابطه بشناسد و خود را از لحاظ 
شخصیتی و شناختی بازسازی کند و چون برخی افراد بدون توجه به این نکته ازدواج 
مجدد می کنند شاهد هستیم که امروزه طلاق بعد از ازدواج دوم وسوم نیز در حال رواج 
یافتن است.  وی درباره شرایط زنان و مردان دارای فرزند برای ازدواج مجدد اظهار کرد: 
اگر سن فرزندان آنان 5 سال است. موعد مناسبی برای ازدواج مجدد زنان و مردان مطلقه 
است چراکه کودکان در این سن خاطرات محکمی از والدین خود ندارند و زود می توانند 

به والدین جدید عادت کنند البته والد جدید باید درصدد جلب محبت کودک برآید. 
این روانشناس اضافه کرد: زنان و مردان مطلقه می توانند با فرزندان 5 تا 12 ساله خود 
گفت وگو کنند و به آنان بگویند که با ازدواج مجدد از میزان محبت شان به فرزند کم 
نمی شود و دلایل خود را برای ازدواج مجدد با او در میان بگذارند؛ چراکه کودک در 
این دوره سنی به ویژه از پدر و مادر متابعت پذیر است.  نوحی در پایان با بیان اینکه 
بدترین موقع طلاق و ازدواج مجدد والدین برای فرزندان در دوره نوجوانی است، اظهارکرد: 
فرزندان دوران هویت یافتگی خود را سپری می کنند و فرد جدید را به عنوان پدر و 
مادر به سختی می پذیرند و پسران معمولا بیشتر مقاومت می کنند بنابراین یک فرد 
برای ازدواج مجدد هم باید به بازسازی روانی و عاطفی خود بپردازند و هم به موقعیت 

فرزندانش توجه کند. 

»تکنیکمثبت20تایی«چیست؟
»تکنیک مثبت  ۲0تایی«، روشی موثر و کارآمد برای تربیت فرزندان است که 

روی اجرای مقررات و نظم به شیوه ای مثبت متمرکز می شود. 
بکارگیری روش های تربیتی مثبت مستلزم تمرکز والدین روی وضع قوانین و مقررات 
مثبت برای تربیت فرزندان است تا راحت تر و با درگیری و چالش کمتری بتوانند با 
مشکلات روزمره کنار بیایند.  کارشناسان تربیتی همواره بر آن هستند تا بدون نیاز به 
استفاده از روش های تنبیهی سخت به والدین در تربیت فرزندان شان کمک کنند. آنها 
همچنین معتقدند تکنیک های سخت و جدی تنبیهی به ویژه در بلندمدت در تربیت 
فرزندان تاثیرگذار نیستند.  طرفداران روش تربیتی مثبت براین باورند که با این تکنیک 
احتمال آنکه کودک از عزت نفس بیشتری برخوردار باشد و رفتار بهتری نشان دهد، خیلی 
بیشتر می شود.  سایت هلث لاین در مطلبی تازه به چند تکنیک تربیتی مثبت برای سنین 

مختلف کودک اشاره کرده که به شرح زیر است: 
- نوزادان 

1- نوزاد خود را در توجه و محبت غرق کنید.  2- با نوزاد خود صحبت کنید. صدای 
والدین برای نوزاد نه تنها منبعی از آرامش است بلکه به کودک کمک می کند تا در 
آینده بتواند راحت تر صداها را تشخیص دهد.  3- به نوزادتان گوش کنید. در صورتی که 
فرزند چندماهه شما قادر به تلفظ صحیح لغات نیست باز هم به او توجه کرده و با تکرار 
آنها به فرزند خود بفهمانید که به او گوش می دهید.  4- کودک چندماهه شما حتی تا 
قبل از رسیدن به یک سالگی می تواند کارهای خوبی مثل خوردن غذای سالمی که 
برای او تدارک دیده اید، انجام دهد. او را برای انجام این کارهای خوب و هرچند بسیار 
کوچک تشویق کنید.  5- برای دور کردن فرزند خود از موقعیت های خطرناک سعی کنید 
حواسش را پرت کنید. برخی والدین هنگام نزدیک شدن فرزند خردسالشان به اجسام 
خطرناک با فریاد زدن، او را از این کار منع می کنند در حالی که این رفتار باعث می شود 

عزت نفس کودک تخریب و حتی نسبت به این ممنوعیت کنجکاوتر شود. 
- کودکان یک تا سه ساله 

6- رفتارهای خوب را به فرزندتان نشان دهید. به گفته کارشناسان تربیتی، آموزش رفتاری 
نسبت به آموزش گفتاری در مدت زمان کمتری تاثیر خود را نشان می دهد. پس شما 
الگوی رفتاری خوبی برای او باشید.  7- روی رفتارهای مطلوبی که مورد نظرتان است 
بیشتر متمرکز شوید و برای هر رفتار خوبی که از او سر می زند، تشویق مناسبی در نظر 
بگیرید.  8- در مواقع لازم از روش »گوشه نشانی« استفاده کنید! جدا کردن کودک به 
طور موقتی از محیطی که در آن رفتار نامناسبی داشته را »گوشه نشانی« می گویند. به 
گفته کارشناسان تربیتی، مدت زمان این روش به ازای هر سال از سن کودک، یک دقیقه 
است یعنی برای کودکان دو ساله، دو دقیقه گوشه نشانی کافی است. همچنین لازم است 
زمانی که این مدت کوتاه به انجام رسید به فرزندتان چرایی و ضرورت انجام این کار را 
توضیح دهید.  9- به کودک خود اجازه دهید در برخی کارهای شخصی خود همچون 
تعویض لباس و مسواک کردن دندان ها مشارکت داشته باشد.  10- کودکتان را به انجام 

فعالیت های جدید و به دست آوردن تجربیات نو تشویق کنید. 
- کودکان سه تا شش ساله 

11- فرزندتان را تشویق کنید با دیگران مهربان باشد و با افراد بیشتری آشنا شده و 
دوستان بیشتری داشته باشد.  12- انجام برخی از امور ساده خانه را به فرزندتان بسپارید. 
13- به فرزندتان اجازه دهید در تصمیم گیری هایی مثل انتخاب لباس و نوع میان وعده 
خود، نقش داشته باشد.  14- همیشه به فرزندتان توضیح دهید که چرا برای او نظم و 
مقررات تعیین می کنید و چرا از او می خواهید که در مواقعی به شیوه ای خاص رفتار کند. 

15- در حل کردن مشکلاتشان به آنان کمک کنید. 
- کودکان هفت تا 1۲ سال 

16- به فرزندتان آموزش بدهید تا اهداف در دسترسی را برای خود تعیین کند.  17- 
تفاوت میان رفتار و امور اشتباه و صحیح را به او توضیح دهید.  18- هنگامی که در کنار 
فرزندتان نیستید قوانینی را برای او تعیین کنید که انتظار دارید آنها را رعایت کند. با 
افزایش سن، کودکان تمایل پیدا می کنند زمان کمتری را با والدین خود بگذرانند اما به 
این مفهوم نیست که اجازه دارند هر رفتاری داشته باشند. با این شیوه او می آموزد حتی در 
مواقع عدم حضور شما، رفتارهایش را به شیوه ای مثبت کنترل و مدیریت کند.  19- در 
این مرحله نیز فراموش نکنید رفتارهای صحیح و خوب او را مورد تشویق قرار دهید و 
هیجان مثبت خود را از کارهای مثبتی که انجام می دهد نشان دهید.  20- محبت و 

مهربانی را از فرزندتان در هر گروه سنی دریغ نکنید. 

جولان خشکی در سرزمین آفتاب؛

 قم در بحران بی آبی غرق شد
گزارش/ زینب آخوندی

پدیده  و  آبی  کم  بحران  با  است  سالی  چند  قم  استان 
خشکسالی دست و پنجه نرم می کند. بحرانی که کیفیت 
زندگی مردم و تمام امور اقتصادی، سیاسی و اجتماعی را 

تحت تاثیر قرار داده است. 
این گزارش از سلسله گزارشهای »پرونده ویژه بررسی پدیده کم 
آبی و مدیریت بحران آب در استانهای کشور« منتشر شده است. 
نخستین پرونده ویژه استان ها با عنوان»پرونده ویژه بررسی پدیده 

حاشیه نشینی در استانهای کشور« را می توانید در اینجا بخوانید.
استان قم در آینده ای نه چندان دور به منطقه ای غیر قابل سکونت 
تبدیل می شود. « این هشداری که در سال های گذشته بارها از زبان 
کارشناسان و برخی مدیران شنیده ایم شاید آنقدر سنگین و ترسناک 
باشد که نشنیده گرفتن و باور نکردنش برایمان آسان تر جلوه کند اما 
واقعیت سهمگین تر از چیزی است که بتوان نسبت به آن بی تفاوت 

بود.
واقعیت این است که هرگز و در هیچ مقطع تاریخی دیگری از حیات 
طبیعی این سرزمین، شاهد شتاب نرخ بیابان زایی تا این حد، کاهش 
رودخانه ها، خشکی  زیرزمینی، مرگ  و پس رفت سفره های آب 
تالاب ها و دریاچه ها، افزایش نرخ فرسایش خاک، تشدید چشمه های 
تولید گرد و خاک و طغیان ریزگردها، فرونشست و خودسوزی زمین 
و سرانجام خالی شدن سکونتگاه های روستایی در استان قم نبوده ایم. 
وضعیتی که نشان می دهد حتی امروز هم برای توقف دخالت در 

محیط زیست و اتلاف منابع آبی دیر است تا چه رسد به فردا.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم یکی از کسانی است که 

وضعیت خشکسالی را در کشور ما بحرانی می داند.
رحمان دانیالی با اشاره به اینکه بهره برداری های بی رویه از منابع آبی 
و برداشت هایی که روز به روز بیشتر می شود، اثراتی روی محیط 
زیست گذشته که جبران آن به سادگی میسر نخواهد بود اظهار 
داشت: وضعیت تالاب های استان قم در حالت بحران قرار دارد و باید 

برای آن فکری کرد.
وی مشکلات حوزه محیط زیست را به دو دسته درون استانی و 
برون استانی تقسیم بندی و ابراز کرد: ریشه تمام مشکلات مربوط به 
خشکسالی منحصر در استان نیست و باید راه چاره ها را در خارج از 

استان بررسی کرد.
اعظم  بخش  افزود:  قم  استان  زیست  محیط  مدیرکل حفاظت 
مشکلاتی که امروز در دریاچه نمک رخ داده به دلیل بهره برداری های 

بیش از حد خارج از محدوده استان قم است.
وی ادامه داد: مشکل دیگر شور شدن آب ها و اراضی کشاورزی است 

که موجب کاهش تولید محصول می شود.
کار کارشناسی دقیق انجام نشده

دانیالی قدم اول برای مقابله با این مشکلات را مطالعات دقیق و 
درست دانست و گفت: تا کنون کار مدون کارشناسی شده ای برای 

مقابله با این بحران ها انجام نشده است.
وی افزود: مشکل دیگری که در این زمینه داریم این است که 
آماری که ارائه می دهیم مطالعه شده نیست و بر اساس یک سری 

تخمین ها ارائه شده است.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم اظهار داشت: البته بخشی 
از مشکلات واضح است و به راحتی با چشم می توان آنها را دید. یکی 
از آنها از بین رفتن پوشش گیاهی و دیگری وضعیت بحرانی دریاچه 
نمک است که اگر برای آن فکری نکنیم در آینده بحران عظیمی 

برای استان به وجود خواهد آورد.
امروز شکست خورده بودن تفکرات مهندسی در مدیریت منابع آب 
برای همه ثابت شده است. تقریباً تمام کارشناسان عقیده دارند و تنها 
و آخرین راه مدیریت مصرف در منابع موجود است و به روش هایی 
مانند شیرین کردن آب شور یا انتقال آب بین حوزه های آبخیز 

نمی توان دل بست.
خشکسالی نه بی تدبیری! 

»نگویید خشکسالی؛ بگویید بی تدبیری... « این عقیده مدیرعامل 
شرکت آب منطقه ای استان قم درباره وضعیت کنونی استان است. 
او می گوید اینکه مدام صحبت از خشکسالی می شود، ذهن ها را از 
واقعیت ماجرا منحرف می کند. گاهی افراد گمان می کنند که اگر 
یک سال باران خوب بارید می توان از منابع آبی بی رویه استفاده 
کرد درحالیکه استان ما یک استان کویری است و منابع آن در هر 

شرایطی محدود است.
احمد حاج حسینی می گوید :کارشناسان حوزه آب اعتقادی به طرح 
مسئله خشکسالی ندارند بلکه واقعیت این است که منابع آبی ما 

محدود است و مصارف آبی نیز باید در حد این منابع محدود شود.
وی افزود: وضعیت کنونی ما یعنی افت سفره های آب زیرزمینی، 
نشست زمین، ایجاد ریزگردها و ... به این دلیل به وجود آمده که 

میان مصارف و منابع ما تعادل وجود ندارد.
استان قم در یک منطقه خشک قرار گرفته و مصرف آب در آن هم 
باید متناسب با شرایط خشکی صورت بگیرد در حالیکه در تصمیمات 

مدیریتی استان این موضوع جدی گرفته نمی شود. به عنوان مثال ما 
تصمیم می گیریم پرورش ماهی خاویاری در قم داشته باشیم و تمام 
مسئولان روی این مسئله مانور می کنند درحالیکه این کار در کویر 

هیچ مزیتی ندارد و برای استان های کنار دریا مناسب است.
دغدغه جدی مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان قم در مورد 

نگاه های مدیریتی درمسئله آب است.
او می گوید: واقعیت این است که ما نپذیرفته ایم که در سال فقط 
مجاز به برداشت 400 میلیون متر مکعب از منابع آبی هستیم 
و نیازهای خودمان را طبق این عدد تنظیم نکرده ایم بلکه انتظار 
داریم طبیعت متناسب با خواست و نیازهایی که ما تعریف می کنیم 

خودش را تغییر دهد.
تصمیمات غلط مدیریتی بلای جان طبیعت

به گفته حاج حسینی در حال حاضر در استان قم سالانه 900 
میلیون متر مکعب آب برداشت می شود و این شرایط برای ما فاجعه 
بار است.  گاهی برخی تصمیمات غلط به دلیل عدم توجه به تغییراتی 
اقلیمی است. مثلا در 20 یا 30 سال پیش که تغییرات آب و هوا 
هنوز رخ نداده بود و دخل و تصرفات به شکل کنونی در طبیعت 
دیده نمی شد، رودخانه های قمرود و قره چای در سال بین 300 تا 
400 میلیون متر مکعب آورد داشتند و طبیعی است که آن موقع 
کشاورزی بر اساس این منابع آبی شکل گرفت اما امروز که آورد 
رودخانه ها به صفر رسیده به جای متوقف کردن روند کشاورزی آن 

را توسعه داده ایم. 

مدیرعامل شرکت آب منطقه  ای معتقد است حل مشکل دراین 
زمینه نیاز به یک خواست عمومی و همراهی ذی نفعان دارد.

یکی از مشکلاتی که در زمینه مدیریت منابع آبی مطرح می شود 
وجود چاه های غیر مجاز است. بسیاری می گویند هزار حلقه چاه غیر 
مجازی که در استان قم وجود دارد مدیریت منابع آبی را با مشکلات 

زیادی مواجه کرده. حاج حسینی اما این گفته را قبول ندارد.
او می افزاید: در حال حاضر سالانه بین 250 تا 300 میلیون متر 
مکعب برداشت اضافه از منابع آب زیرزمینی داریم که 90 درصد 
این برداشت اضافه از چاه های مجاز ما صورت می گیرد. گاهی عده ای 
مسئله چاه های غیر مجاز را بیش از اندازه بزرگ می کنند و روی آن 
مانور می دهند تا این برداشت های غیر مجاز از چاه های مجاز نادیده 
گرفته شود درحالیکه سهمی که چاه های غیر مجاز در مصرف منابع 

دارند بسیار ناچیز است.
وی درباره اقدامات شرکت آب منطقه ای برای کنترل این شرایط 
می گوید: تلاش می کنیم در قالب طرح احیا و تعادل بخشی به 
مصارف آب، برای چاه ها کنتور هوشمند نصب کنیم تا بتوانیم میزان 

برداشت آب را کنترل کرده و از برداشت بی رویه جلوگیری کنیم.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای استان قم با اشاره به اینکه این 
شرکت در مبارزه با چاه های غیر مجاز تنها است ابراز داشت: هر چند 
این چاه ها 10 درصد برداشت را انجام می دهند اما ما اگر همراهی 
سازمان جهاد کشاورزی و بانک ها را داشته باشیم می توانیم به راحتی 

از بهره برداری در این چاه ها جلوگیری کنیم.

تیغاعتیادبرگلویمدارس
مدرسه همانند اجتماعی کوچک است که ردپای 
آن  در  می توان  را  اجتماعی  آسیب های  از  بسیاری 
گفته می شود یکی  که  "اعتیاد"  پای  امروز  جست. 
از بزرگترین دغدغه ها و نگرانی های مردم است هم 
نظران در عین  و صاحب  است  باز شده  به مدرسه 
از ظرفیت  اعتیاد،  پایین آمدن سن  از  نگرانی  ابراز 
این  بروز  از  پیشگیری  برای  آموزشی  فضای  خوب 
آسیب سخن می گویند و تاکید دارند باید دست از 
توانمندسازی  بر  و  برداشت  اشتباه  آمارسازی های 
خصوص  این  در  آموزان  دانش  و  پرورشی  مربیان 

متمرکز شد.
 کوروش محمدی، رئیس انجمن آسیب شناسی اجتماعی 
کشور با بیان اینکه در بحث اعتیاد در مدارس صرف اینکه 
بخواهیم مدرسه را مبنایی برای شیوع اعتیاد در نظر بگیریم 
اشتباه است، می گوید: مدارس خودشان خروجی خانواده ها 
دانش آموز  عنوان  مدارس تحت  در  و کسانی که  هستند 
شناخته می شوند فرزندانی هستند که شخصیت آنها در 
خانواده ها شکل می گیرد و به صورت مجزا نباید درباره اعتیاد 

در نوجوانان قضاوت کرد. 
آمار اعتیاد دانش آموزان واقعی نیست 

وی می افزاید: در واقع همانطور که ممکن است زمینه 
اعتیاد در مدارس به دلیل وجود همسالان معتاد فراهم شود، 
ممکن است از بیرون مدرسه هم اعتیاد وارد شود و این یک 
امر دو سویه است. در این میان موضوع مغفول آن است که 
در مدرسه اراده و برنامه ای مبنی بر آگاهی بخشی به دانش آموز 

وجود ندارد. 
رئیس انجمن آسیب شناسی اجتماعی کشور با بیان اینکه 
آمار اعلامی از مدارس که حدود یک درصد مصرف کننده 
مواد را در مدارس نشان می دهد نمی تواند آمار واقعی باشد، 
می گوید: معتقدیم مصرف مواد بیش از این آمارهاست. باید از 
آمارهای سطحی که باعث غفلت می شود چشم پوشی کنیم و 

به سمت واقعیت های موجود جامعه برویم.
بعضا  نیز  اعلامی  آمارهای  اینکه  به  اشاره  با   محمدی 
متناقض هستند عنوان می کند: به عنوان مثال ستاد مبارزه 
با مواد مخدر اعلام می کند سن اعتیاد تا 10 و 11 سال 
پایین آمده و این اظهارات به معنای آن است که اعتیاد به 
سن دانش آموزی رسیده، حال چگونه ممکن است آمار اعتیاد 
این اندازه باشد؟ در واقع آمارها متناقض اند و بخشی از زمان 
متولیان امر صرف آمارپردازی ها می شود که از پشتوانه کار 

کارشناسی لازم برخوردار نیست. 
وی ادامه می دهد: جوانی که در سطح شهر درگیر اعتیاد 
است، همان فردی است که در مدرسه مشغول تحصیل است 
و اینکه بگوییم موادمخدر در مدرسه توزیع می شود لزوما 
صحیح نیست و می تواند از بیرون به داخل مدرسه بیاید و 

حتی برعکس. 
آموزش و پرورش خطر اعتیاد را سال هاست که 

پذیرفته است
 به گزارش ایسنا، منصور کیایی، مدیرکل دفتر مراقبت در 
برابر آسیب های اجتماعی وزارت آموزش و پرورش نیز با بیان 
اینکه در وزارت آموزش و پرورش همواره با این پرسش روبرو 
هستیم که آمار و وضعیت اعتیاد به چه صورت است می گوید: 
واقعیت این است که وزارت آموزش و پرورش خطر اعتیاد را 
سال هاست که پذیرفته است و بیشتر آمارها، آمار دقیقی برای 
جمع بندی در مورد اعتیاد نیست. ما قصد کتمان و انکار اعداد 
را نداریم اما به دلایل فنی لفظ "اعتیاد" را برای این جامعه 

آماری قبول نداریم.
 وی با تاکید بر اینکه ما حتی نمی پذیریم یک دانش آموز 
و  آموزش  نزد  آموزان  باشد می گوید: دانش  اعتیاد داشته 

پرورش امانت هستند.
 سید حمید صرامی، مشاور دبیر کل ستاد مبارزه با مواد 
مخدر نیز درباره آمارهای اعتیاد می گوید: ما به موضوع اعتیاد 
در سطح دانش آموزان معترض هستیم اما این که گفته 
می شود دانش آموز در مدرسه معتاد می شود را هیچ کس 
عنوان نمی کند. بر اساس تحقیقات به دست آمده 33 درصد 
از دانش آموزان یکی از اعضای خانواده شان سیگاری بوده، 
پنج درصد از آن ها یکی از اعضای خانواده شان مصرف مواد 

دارند، چهار درصد عنوان کرده اند که دوستان حشیشی دارند 
و هفت درصد نیز گفته اند دوستانی دارند که مصرف کننده 

تریاک هستند.
 به موضوع اعتیاد در سطح دانش آموزان

 معترض هستیم
یکی  همسالان  گروه  نوجوانان،  در  قطعاً  می افزاید:  وی 
از اثرگذارترین افراد در رفتار نوجوانان هستند، لذا وقتی ما 
می گوییم 65 درصد شخصیت افراد در خانواده شکل می گیرد 
روی  باشد قطعاً  اعضای خانواده معتاد  از  زمانی که یکی 

نوجوانان اثر خود را خواهد گذاشت. 
مربیان پرورشی توانمندی لازم را برای آگاهی دهی 

به دانش آموزان ندارند
 در کنار طرح مبحث رصد نظام مند وضعیت اعتیاد در 
سطح کشور و ضرورت اعلام آمارهای صحیح در این خصوص 
از رئیس انجمن آسیب شناسی اجتماعی درباره راهکارهای 
موجود برای پیشگیری از بروز بحران اعتیاد در مدارس در 
آینده و اقداماتی که باید در دستور کار مسئولان ذیربط قرار 
بگیرد نیز پرسیدیم. وی در این باره می گوید: این موضوع 
نیازمند توجه جدی است. پیش از این پیشنهاد کردیم آموزش 
و پرورش برای مربیان پرورشی خود دوره های آموزشی برگزار 
کند تا آنها به سلاح آموزش و آگاهی دهی در این خصوص 

مجهز شوند. 
وی می افزاید: همچنین پیشنهاد کردیم مباحث آموزشی در 
قالب کتب درسی ارائه شوند زیرا دوره های فعلی و آموزش های 
حال حاضر، تاثیرگذاری لازم را ندارند و برخورد دانش آموزان با 

آن نیز رفع تکلیفی است.
 محمدی با بیان اینکه اساس شکل گیری و مبنای فعالیت 
آموزش و پرورش تربیت صحیح است، می گوید: حتی اگر آمار 
اعتیاد دانش آموزان پایین باشد باز هم برای ما فاجعه است و 
مربیان ما توانایی و کارایی لازم را برای آموزش مهارت های 

مقابله با اعتیاد و هیجانات این سن ندارند.
 دلایل عمده افزایش مصرف مواد مخدر

 کیایی، مدیرکل دفتر مراقبت در برابر آسیب های اجتماعی 
وزارت آموزش و پرورش نیز درباره اقدامات انجام شده در این 
وزارتخانه در خصوص اعتیاد می گوید: عوامل و دلایل روانی 
شامل ویژگی های شخصیتی و فردی، دلایل اجتماعی مانند 
مسائل مربوط به محرومیت و محیط زندگی افراد و دلایل 
فرهنگی با توجه به گسترش فضای مجازی که در سبک 
زندگی جوانان خود را نشان می دهد از دلایل عمده افزایش 

مصرف مواد مخدر هستند. 
وی در ادامه عنوان می کند: برخی از برنامه های پیشگیرانه 
از آسیب های اجتماعی در سطح مدارس به صورت سالانه و 
به طور مستمر اجرا می شوند. همچنین برنامه هایی هم برای 
نخستین بار طراحی شده و در دست اجراست. برنامه های 
که  است  محور  سه  شامل  مدارس  سطح  در  پیشگیرانه 
نخستین آن شامل برنامه پیشگیری اولیه با تمرکز بر آموزش، 
پیشگیری برای کودکان و نوجوانان، والدین و کارکنان می شود.

 کیایی ادامه می دهد: محور دوم برنامه ها شامل نهضت 
فرهنگی پیشگیری است که نگاه ما در این زمینه فرهنگی 
و ترویجی بوده و شامل تولید مجلات پیشگیری و نوین برای 
دانش آموزان،  کارکنان و والدین، برگزاری نمایشگاه های سیار 
پیشگیری در مدارس کشور و برگزاری جشنواره نوجوان سالم 
می شود. محور سوم نیز برنامه های مراقبت اجتماعی است و 
تلاش می کنیم تا علاوه بر عموم دانش آموزان که در سایر 
محورها به آن ها خدمت رسانی می کنیم، توجه ویژه ای به 

کودکان و نوجوانان در معرض خطر داشته باشیم.
 سطح پوشش 8درصدی آموزش های پیشگیرانه 

اعتیاد در مدارس
 این در حالی است که صرامی، مشاور دبیرکل ستاد مبارزه 
با مواد مخدر در خصوص برنامه ریزی های این ستاد برای 
مبازره با مواد مخدر اظهار می کند: وزارت آموزش و پرورش 
یکی از 12 عضو اصلی ستاد است و آنچه در سال های اخیر 
مشاهده می کنیم این است که اقدامات آموزش و پرورش در 
جهت مهارت آموزی و تقویت رفتارهای مروج سلامت افزایش 
پیدا کرده است اما باید گفت که میزان سطح پوشش متناسب 
با حجم تهدید نیست. در حال حاضر آمارهای ما میزان سطح 

پوشش را چیزی در حدود هشت درصد اعلام می کنند.
 به گزارش ایسنا، امروز یکی از دغدغه ها و نگرانی های بزرگ 
کارشناسان امور اجتماعی تغییر الگوی مصرف مواد مخدر 
است و گفته می شود بیش از 30 درصد معتادان، مواد مخدر 

صنعتی مصرف می کنند.
 نگرانی بزرگ امروز: مصرف، حمل و نگه داری آسان 

مواد مخدر صنعتی
 رئیس انجمن آسیب شناسی اجتماعی ایران نیز بر این 
گفته صحه می گذارد و تصریح می کند: همه نگرانی ما از این 
است که الگوی مصرف مواد مخدر تغییر کرده و موادمخدر 
صنعتی جدید به راحتی در کیف مدرسه جا می گیرد و بو 
و دود ندارد، مصرف آن دشوار نیست و می تواند از یک قرص 
ساده شروع شود و حتی در مواد خوراکی چون پاستیل تعبیه 
شود. به عنوان مثال شیشه ماده مخدری است که در ابتدا 
علامت مشخصی مثل موادمخدر سنتی ندارد که بتوان به 

سرعت از روی ظاهر پی به مصرف آن برد.
 محمدی با بیان اینکه نباید در چنین شرایطی خودمان 
را با آمارسازی های اشتباه گول بزنیم می گوید: اگر آموزش 
و پرورش نخواهد با واقعیت روبرو شود، واقعیت آموزش و 
پرورش را درگیر خواهد کرد. متاسفانه محدودیت هایی از 
سوی آموزش و پرورش در این خصوص وجود دارد و فرار 
از این واقعیت تنها این معضل را گسترده تر و بر عمق آن 
می افزاید و سفیدنمایی آموزش و پرورش دردی را دوا نخواهد 
کرد.  وی تاکید می کند: از سوی دیگر باید پذیرفت آموزش 
و پرورش جدای از خانواده نیست و باید احساس مسئولیت 
کند. معتقد نیستم اعتیاد از آموزش و پرورش و مدارس رشد 
می کند بلکه می تواند تقویت شود. آموزش و پرورش نباید از 

قبول مسوولیت های خود در این خصوص سرباز بزند.
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 معاون وزیر امور خارجه کشورمان گفت: بلافاصله پس از 
اجرایی شدن توافق هر پولی که در هر نقطه ای بلوکه شده 

باشد آزاد خواهد شد.
سید عباس عراقچی در نشست خبری صبح دیروز خود که در 
وزارت خارجه برگزار شد، در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه برخی از 
اعضای 1+5 و به خصوص آمریکایی ها می خواهند مدت زمان نظارت 
شورای امنیت بر توافق هسته ای را از 10 سال به 15 سال افزایش 
دهند، واکنش جمهوری اسلامی ایران نسبت به این مساله چیست؛ 
گفت: چنین چیزی امکان پذیر نیست. قطع نامه شورای امنیت روشن 
است و تاریخ خاتمه بررسی و نظارت شورای امنیت نسبت به مسئله 
هسته ای مشخص است و جای ابهامی ندارد، پس طول دوره نظارت 
شورای امنیت بر فعالیت هسته ای ایران بر اساس قطع نامه 10 سال 
است. وی ادامه داد: اینکه پس از 10 سال می خواهند قطع نامه 
جدیدی و مسئله بازگشت پذیری را تمدید کنند ابراز شده، اما این 
مساله جزو توافق نیست، پس از هر تاریخی پس از 10 سال فاقد 

موضوعیت است.
تشکیل سازوکار نظارت بر توافق در سطح دولت

معاون حقوقی و امور بین الملل وزارت امور خارجه در پاسخ به 
این سوال که سازوکار نظارت بر اجرای توافق از سوی طرف مقابل 
در کشور ما چگونه است؟ اظهار داشت: بحث اجرا به اندازه خود 
مذاکرات از اهمیت بسیاری برخوردار است. دولت در این باره جدیت و 
اهتمام ویژه ای داشته و سازوکاری در سطح دولت در این باره تشکیل 
می شود، چراکه مسئله ای مانند تحریم ها مربوط به وزارتخانه های 
دیگر نیز می شود. البته سازوکاری در وزارت امور خارجه تشکیل 
می شود تا امور سیاسی و حقوقی این مسئله  را مورد پیگیری و بررسی 
قرار دهد، زیرا اجرای تعهدات طرف مقابل برای ما اهمیت زیادی دارد.

خبرنگاری از عراقچی پرسید آیا اظهارات مقامات  آمریکایی نسبت 
به توافق هسته ای نشانه بدعهدی نیست؟ و اینکه آقای ظریف در 
مجلس اعلام کردند ما اعتراض خود را به طرف مقابل بیان کرده ایم، 
این اعتراض  به کجا بوده است؟ که وی تصریح کرد: اظهاراتی که 
از طرف مقابل بیان می شود، همانطور که مقام معظم رهبری بیان 
کردند نوعی رجزخوانی است و البته طبیعی است که پس از هر 
مذاکراتی طرفین ادعاهایی را مطرح کنند تا فضای داخلی شان را 
تحت مدیریت و کنترل قرار دهند و ما این فضا را و این ادعاها را در 

این راستا مشاهده می کنیم.
با اشاره به  عضو ارشد تیم مذاکره کننده هسته ای کشورمان 
اقدامات برخی لابی ها در کنگره آمریکا برای ممانعت از اجرای توافق 
یادآور شد:  توافق ایران و گروه 1+5 و همچنین قطع نامه شورای 
امنیت بی ابهام است و همه باید نسبت به این مسئله  پایبند بمانند 
و اگر اظهار نظری خلاف »برجام« باشد ما نسبت به این مسئله  
اعتراض می کنیم و در خصوص اظهارات اینچنینی نیز اعتراض خود 
را به مقامات امریکایی و به 1+5 ارائه کردیم و  البته این صحبت ها 

ارزش خاصی ندارند.
وی تاکید کرد:  ما اقدامات طرف مقابل را رصد کرده و هر گونه 

کوتاهی یا نقض تعهدات آنها را مورد پیگیری  قرار خواهیم داد.
هیچ کشوری توان اصلاح و تغییر توافق را ندارد

معاون وزیر امور خارجه در پاسخ به سوالی در باره مخالفت 
احتمالی مجلس با توافق هسته ای و اینکه دولت نمی تواند مخالفت 
مجلس را وتو کند، ابراز داشت: برخلاف آمریکا هیچ نهاد یا هیچ فردی 
قدرت توان وتوی تصمیمات مجلس شورای اسلامی را ندارد؛ از طرفی 
اگر مجلس تصمیمی در این باره دارد باید در رد یا تایید کلیت توافق 
باشد و هیچ کشوری قابلیت موافقت با بخشی از توافق یا اصلاح و 

تغییر توافقنامه را ندارد.
عادی شدن پرونده هسته ای ایران در شورای حکام

عراقچی در پاسخ به این سوال که پرونده هسته ای ایران چه 
زمانی از شورای حکام خارج می شود؟ خاطرنشان کرد: طبعا زمانی 
که موضوعات مورد توافق شده به سرانجام برسد شورای حکام نیز 
پرونده ایران را از دستور کار خارج می کند زیرا پس از توافق و اجرای 
آن پرونده ایران عادی می شود و برخورد آژانس با پرونده هسته ای 
ایران باید مانند هر عضو دیگر NPT باشد و به عبارت دیگر عادی 
شدن پرونده هسته ای ایران در شورای حکام پس از طی شدن دوره 

توافق است.
توافق هسته ای به معنای عادی شدن 

روابط ایران و آمریکا نیست
عضو ارشد مذاکره کننده کشورمان در خصوص اظهارات اخیر 
رئیس جمهور آمریکا درباره ایران و اینکه آمریکا حامی اسرائیل است، 
بیان کرد: ما هیچ گاه انتظار تغییر سیاست های آمریکا درباره ایران 
پس از توافق جز در مسئله هسته ای را نداشته  و نداریم و آمریکا نیز 

نباید انتظار تغییر مواضع ما را داشته باشد.
وی با تاکید بر اینکه توافق هسته ای به معنای این نیست که 
هیچ یک از سیاست های ایران در منطقه و همچنین سیاست های 
خارجی درباره روابط با آمریکا و نیز حمایت ما از دوستان منطقه ای 
تغییر کند، یاددآور شد: اتهامات ناصوابی که از سوی آمریکا به دولت 
جمهوری اسلامی ایران وارد می شود، همچون گذشته بیان گردیده 

که ما قبول نداریم.
معاون وزیر امور خارجه با بیان اینکه حل مسئله هسته ای و 
دستیابی به توافق تنها مدیریت کردن تنها یکی از موضوعات فی مابین 
است، عنوان کرد: توافق هسته ای به معنای عادی شدن روابط دو 

کشور نیست.
عراقچی در مورد روابط با کشورهای منطقه همچون آذربایجان 
پس از توافق هسته ای نیز گفت: حتما ما در دوره بعد از تحریم ها 
شاهد آغاز دوران جدیدی در همکاری های اقتصادی میان ایران و 
جامعه بین الملل خواهیم بود و به طور طبیعی کشورهایی که در 
مسیر ترانزیت ما قرار دارند جایگاه ویژه ای خواهند داشت و جمهوری 
آذربایجان نیز به دلیل علقه های گوناگون فرهنگی، تاریخی و حتی 
قومی و نیز به دلیل موقعیت خاص ژئوپلتیکی که این کشور در اختیار 

دارد و در میان ما و اروپا قرار گرفته جایگاه خاصی خواهد داشت.
دسترسی به مراکز غیرهسته ای 

در چارچوب پروتکل مقدور خواهد بود
  PMDمعاون وزیر امور خارجه در توضیح مسائل مربوط به
خاطرنشان کرد: در خصوص موضوعات مربوط به گذشته که به غلط 
به عنوانPMD  معروف شده، باید بگویم بنا بر تفاهمی که در وین 
به دست آمده بود و سندی که میان آقای آمانو و صالحی به عنوان 
چارچوبی برای همکاری های طرفین امضا شد، تصمیم گرفتیم این 
توافق را به عنوان نقشه راه همکاری میان ایران و آژانس در نظر گرفته 

و ان شاءالله مسائل مختلف در این چارچوب حل شود.
عراقچی افزود: پروتکل الحاقی مربوط به آینده است و نه گذشته و 
بنابر توافق اخیر ما پروتکل به طور داوطلبانه از زمانی که به روز اجرایی 
شدن برسیم، آن را اجرا خواهیم کرد و دسترسی به هر تاسیسات 

غیرهسته ای در چارچوب این پروتکل مقدور خواهد بود
بلوکه  اموال  تیم مذاکره کننده هسته ای در مورد  ارشد  عضو 
شده ایران و روند گفت وگوهای صورت گرفته برای آن ابراز داشت: 
گفت وگوی خاصی صورت نگرفته، مگر اینکه همه اموال ایران باید 
آزاد شود و این مسئله نیاز به هیچ ساز و کار ویژه ای ندارد و بلافاصله 
پس از اجرایی شدن توافق هر پولی که در هر نقطه ای بلوکه شده 

باشد آزاد خواهد شد.
وی اضافه کرد: قبل از اجرایی شدن توافق نیز که حدود چهار تا 
شش ماه دیگر است، توافق ژنو در اجرا است و در این مدت نیز باید 

700 میلیون دلار ماهانه آزاد شود.
رفع ممنوعیت های تسلیحاتی پس از 5 سال

معاون وزیر خارجه کشورمان در خصوص نقش آژانس بین المللی 
انرژی اتمی در زودتر ممنوعیت های موشکی و تسلیحاتی به ایران 
بیان کرد: در این موضوع نسبت به گذشته تحول اساسی وجود دارد. 
در ساختار تحریم های قبلی، صادرات و واردات هر سلاحی به طور 
کلی ممنوع بود و هفت سلاح خاص نظامی نیز به طور کلی اجازه 
ورود به ایران را نداشت، اما در ساختار جدید برای واردات  و صادرات 
سلاح، باید از شورای امنیت سازمان ملل مجوز گرفته شود و بعد از 

پنج سال، این محدودیت نیز برداشته خواهد شد.
نقش گزارش جامع آژانس 

در رفع زودتر محدودیت های ایران
انرژی هسته ای  بین المللی  آژانس  افزود: کمکی که  عراقچی 
می تواند به ایران بکند، این است که گزارشی را آژانس بدهد که به 
گزارش جامع معروف است. این گزارش جمع بندی آژانس براساس 
پروتکل الحاقی است که فقدان مواد اعلام نشده را اعلام می کند یعنی 
تائید می کند که علاوه بر اینکه مواد اعلام شده زیر نظر من است بلکه 

مواد اعلام نشده ای نیز وژجود ندارد.
عضو ارشد تیم مذاکره کننده هسته ای کشورمان با تاکید بر اینکه 
هیچ یک از مراحل توافق برجام منوط به این گزارش نیست ، یادآور 
شد: چه محدودیت های تسلیحاتی و چه محدودیت های موشکی 
منوط به این گزارش نیست اما اگر آژانس این گزارش را بدهد تاثیر 

مثبت می دهد و این محدودیت ها زودتر تمام می شود.
اس 300 شامل محدودیت های تسلیحاتی نیست

وی در پاسخ به سوالی درباره وضعیت موشک های اس 300 از 
روسیه به ایران عنوان کرد: سلاح های فروش تسلیحاتی که فروش 
شامل محدودیت است، شامل این نوع موشک نیست و دولت روسیه 
بارها و بارها در طول مذاکرات اعلام کردند موشک های اس 300  

جزو این محدودیت ها نخواهد بود.
حل و فصل مسائل گذشته با توافق جدید ایران و آژانس

عضو ارشد تیم مذاکره کننده هسته ای درباره پارچین بیان کرد: در 
نقشه راه امضا شده میان سازمان انرژی اتمی و آژانس ترتیباتی مورد 
پیش بینی قرار گرفته است تا موجب حل و فصل مسائل گذشته 
شود و به شکلی است که بتواند به خوبی رضایت آژانس را به دست 
بیاورد و مدیرکل آژانس جمع بندی خود را ارائه دهد و در این زمینه 
هماهنگی های لازم صورت خواهد گرفت. ما مطمئن هستیم می توان 
به شکل معقولی نگرانی های آژانس را رفع شود و از طرفی دغدغه های 

مسئولان ما نیز رعایت شود.
برای ما حفظ منابع ملی کشور مهم است

وی در پاسخ به سوال خبرنگاری که بی اهمیت دانستن قطعنامه 
شورای امنیت را شبیه ادبیات کاغذپاره خواندن قطعنامه های شورای 
امنیت خوانده بود، عنوان کرد: اینکه با چه تعبیری از قطعنامه ها 
صحبت شود، مصداق صحبت نیست و مهم این است که برای ما 
حفظ منافع ملی کشور مهم است و در این راستا ما تلاش کردیم به 

توافق خوبی دست پیدا کنیم.
معاون وزیر امور خارجه با اشاره به بیانیه وزارت امور خارجه پس از 
صدور قطعنامه شورای امنیت گفت: پس از صدور قطعنامه نیز وزارت 
امور خارجه بیانیه ای را صادر کرد و ایران مواضع خود را به شکل 
شفاف و قاطعانه بیان کرد که که میان مفاد قطعنامه شورای امنیت 
و توافق تفاوت وجود دارد. عدم رعایت توافق پیامدهایی دارد و عدم 
رعایت قطعنامه شورای امنیت نیز پیامدهایی دارد، اما این پیامدها 
الزاما مشابه نیستند و عدم رعایت آن قسمت از قطعنامه که در توافق 

نیامده، به معنای خروج ایران از توافق هسته ای نیست.
عراقچی در پاسخ به سوالی درباره حمایت های مقام معظم رهبری 
از تیم های مذاکره کننده و رفتار آنها در واکنش به این حمایت ها 
اظهار داشت: ایران برای مقابله با ترورسیم و کمک به متحدان از 
هیچ اقدامی فروگذار نخواهد کرد و وزارت خارجه مجری کامل 

سیاست های اصولی جمهوری اسلامی خواهد بود.
عضو ارشد تیم مذاکره کننده هسته ای کشورمان با بیان اینکه ما به 
عنوان مجریان سیاست خارجه جمهوری اسلامی هم اعتقاد قلبی به 
این مسائل داریم و هم دستور سازمانی ما این است و هم آرمان های 
انقلاب اسلامی به این مسائل اشاره دارد، یادآور شد: قضاوت رهبری 

درباره انقلابی بودن مذاکره کنندگان نیز بر پایه این یافته هاست.
وی در پاسخ به ابهاماتی که در خصوص واژه تعلیق در متن توافق 
مطرح می شود، تصریح کرد: دیروز در مجلس حضور داشتم. رئیس 
 UN محترم مجلس از وزیر خارجه مشخصا درباره لغو تحریم های
سوال کردند و آقای ظریف هم پاسخ دادند در هیچ کجای توافق از 
 UN واژه تعلیق استفاده نشده که طبیعتا منظور ایشان تحریم های

بوده است.
معاون وزیر امور خارجه کشورمان افزود: با این حال در دو جای 
توافق از این کلمه استفاده شده که یک مورد در خصوص تحریم های 
اتحادیه اروپا است که به دلیل سازوکار پیچیده این تحریم ها، آنچه 
در عمل اتفاق می افتد، لغو کامل تحریم هاست که با توجه به نظام 
اداری حاکم بر اتحادیه در دو مرحله ابتدا تعلیق و سپس لغو می شود.

عراقچی تاکید کرد: تمامی تحریم های اقتصادی و مالی که تا پیش 
از این وجود داشته، بنابر توافق وین در روز توافق که حدود دو ماه 
دیگر است، تعلیق خواهد شد و در روز اجرایی شدن بنابر سازوکار 

تعیین شده به مرور لغو خواهد شد.
عضو ارشد مذاکره کننده هسته ای کشورمان در پاسخ به سوال 
دیگری درباره روابط ایران و ترکیه پس از توافق خاطرنشان کرد: ایران 
و ترکیه دارای روابط مستحکم، قدیمی و بسیار گسترده ای هستند 
که دارای ابعاد مختلف تاریخی، فرهنگی، سیاسی و اجتماعی است 
که حتما در آینده نیز ادامه پیدا خواهد کرد، البته اینکه ما در برخی 
مسائل اختلاف هایی داریم، کاملا درست است و حتی اینکه برخی از  
این اختلاف ها کاملا جدی است، هم درست است. اما اختلاف های 
دو کشور به هیچ عنوان از حدود خود خارج نشده و بی شک پس از 

توافق روابط فی مابین به نحو بهتری ادامه خواهد یافت.
وی ادامه داد: ترکیه نیز همچون آذربایجان ما بین ما و اروپا قرار 
گرفته و حتی در طول تحریم ها هم ما روابط خوبی با ترکیه داشتیم 
و امروز در چارچوب این توافق، روابطمان را گسترش خواهیم داد. 
آنچه  مسلم است این است که روابط ما در سطح کلان، روابط بسیار 

خوبی و نزدیکی است.
تصویب قطعنامه را در شورای امنیت

 امر مثبتی می دانیم
معاون وزیر امور خارجه در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اثر 
صدور قطعنامه  سازمان ملل بر بررسی توافق در کشورها ابراز داشت: 
قطعنامه شورای امنیت به لحاظ حقوق بین الملل برای کشورها 
الزام آور است، اما اینکه آیا این قوانین بر قوانین داخلی کشورها تفوق 
دارد، در هر کشوری متفاوت است. اتفاقا برای ما و آمریکا این قوانین 
داخلی است که اولویت دارد و تایید مجلس و شورای امنیت ملی 
برای ایران و همچنین کنگره و نهادهای نظارتی در آمریکا بر الزام های 

بین المللی ارجح است.
عراقچی افزود: تصمیم گیری در این مقطع درباره کلیات توافق 
خواهد بود و امکان تغییر یا اصلاح بخش خاصی از توافق وجود 
ندارد. ما تصویب قطعنامه را در شورای امنیت امر مثبتی می دانیم 
و این موضوع را در جلسه دیروز در کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس با دوستان مطرح کردم که ما و برخی از اعضا 5+1 
همواره بر این موضوع اصرار داشتیم که می بایست ابتدا کلیت توافق 

مورد تایید قرار بگیرد.
عضو ارشد تیم مذاکره کننده هسته ای در پاسخ به سوال دیگری 

در خصوص امکان تغییر توافق توسط رئیس جمهورهای بعدی 
ایالات متحده یا دیگر کشورهای عضو 1+5 بیان کرد: بنابر توافق، 
دولت آمریکا متعهد شده که رئیس جمهور آن کشور هر گونه قانون 
تحریمی کنگره در خصوص توافق را وتو کند و به سرباز زدن از اجرای 
مصوبات کنگره تا زمانی که توافق پابرجا است، ادامه دهد بنابراین اگر 
رئیس جمهوری در آینده در آمریکا از اجرای این بند از توافق تخطی 
کند عملا کل توافق را نقض کرده که در آن صورت باید درباره تمام 
موضوعات از ابتدا صحبت و تصمیم گیری کنیم و این موضوع به 

روشنی در متن توافق آمده است.
تحریم موشکی به محدودیت موشکی

 برای ما تبدیل شده است
وی در پاسخ به سوال دیگری در خصوص تحریم های تسلیحاتی 
و موشکی یادآور شد: این دست از تحریم ها از قبل تصویب شده و 
شورای امنیت بنابر آخرین قطعنامه اش به روشنی تحریم موشکی 
ایران را خواستار شده بود و این موضوع در توافق اخیر کاملا تغییر 
کرده و تحریم موشکی به محدودیت موشکی برای ما تبدیل شده 

است.
معاون وزیر امور خارجه با بیان اینکه پیشتر شورای امنیت بنا بر 
بند 41 به ایران دستور می داد که به هیچ عنوان حق در اختیار داشتن 
موشک هایی که امکان حمل کلاهک های اتمی را داشته باشند ندارد، 
عنوان کرد: حالا بدون اشاره به بند 41 با لحنی کاملا متفاوت تنها از 
ما درخواست می کند که از این اقدام خودداری کنیم و این در ادبیات 
سیاسی و حقوقی بین الملل اهمیت بسیار زیادی دارد ضمن آنکه هیچ 
کدام از موشک های ما برای حمل کلاهک های اتمی طراحی و تولید 

و یا خریداری نشده است.
عراقچی تاکید کرد: تذکر این نکته نیز اهمیت دارد که ما به هیچ 
عنوان سیاست هایمان را در خصوص حمایت از دوستان منطقه ای و 
نیز تلاش برای مبارزه با تروریست آنچنان که رهبر معظم انقلاب نیز 

فرموده اند تغییر نخواهیم داد.
سازوکار بازگشت پذیری دو طرفه است

عضو ارشد تیم مذاکره کننده هسته ای کشورمان در پاسخ به 
سوالی در خصوص سازوکار بازگشت پذیری تحریم ها گفت: سازوکار 
بازگشت پذیری که اتفاقا این روزها بسیار مورد توجه قرار گرفته است 
روند پیچیده ای است که در متن توافق به آن اشاره شده که البته این 
سازوکار دو طرفه است و اگر هر یک از طرفین چه ایران و چه هر 
کدام از اعضای 1+5 از اجرای جزئیات این سازوکار تخطی کند اجرای 

توافق به مشکل برخواهد خورد.
وی افزود: تا آنجا که بنده به خاطر دارم بنابر توافق سازوکار 
بازگشت پذیری تحریم ها بدین گونه است که در صورتی که یکی 
از طرفین خواستار این موضوع شد می بایست پس از طرح موضوع 
جلسه ای با حضور وزرای ایران و 1+5 پس از 15 روز به این موضوع 
رسیدگی کند و در صورت عدم تفاهم می بایست یک کمیته مشورتی 
سه نفره متشکل از یک عضو ایرانی،  یک عضو از یکی از کشورهای 
1+5 و نیز یک عضو بی طرف موضوع را بررسی کنند و اگر باز هم به 
نتیجه ای نرسیدند مسئله را به شورای امنیت ارجاع می دهند که تا 
سی روز آن را بررسی کنند و در صورت عدم حصول نتیجه می بایست 
قطعنامه ای از سوی کشوری که خواستار بازگرداندن تحریم ها است 
به شورای امنیت داده شود و در حقیقت در جلسه شورای امنیت 
قطعنامه پیشین وتو شود که در مجموع چیزی در حدود 60 روز به 

طول خواهد انجامید.
عراقچی با اینکه یکی از نکات جالب قطعنامه شورای امنیت این 
است که به روشنی به موضوع بازگشت پذیری اشاره شده است، ابراز 
داشت: اگر کشوری بخواهد با بهانه جویی توافق را برهم زند امکان 

بازگشت به دوران پیش از توافق برای طرفین وجود دارد.
عضو ارشد تیم مذاکره کننده هسته ای افزود: در بیانیه وزارت امور 
خارجه که پس از تصویب قطعنامه در شورای امنیت صادر شد بر این 
موضوع نیز تاکید شد که در صورت برهم خوردن توافق ایران نه تنها 
دیگر خود را متعهد به اجرای توافق نمی داند بلکه مجاز است از ادامه 

همکاری با آژانس بین المللی اتمی نیز سرباز زند.
براساس قطعنامه شورای امنیت 

از فصل هفتم خارج شدیم
عراقچی در پاسخ به سوالی خروج ایران از فصل هفتم منشور 
سازمان ملل عنوان کرد: براساس قطعنامه شورای امنیت حتی الان 
نیز ما از فصل هفت خارج شدیم. در همه آن شش قطعنامه قبلی ذکر 
شده که این قطعنامه ها ذیل ماده 41 و فصل هفت بررسی می شود و 
از آنجا که در قطعنامه اخیر به این موضوع اشاره نشده و به جای آن 
به ماده 25 ارجاع داده شده در واقع ما از فصل هفت خارج شدیم و 
تنها در یکی دو مورد همچون محدودیت تسلیحاتی و نه تنها بحث 

موشکی به ماده 41 و فصل هفت اشاره شده است.
عضو ارشد تیم مذاکره کننده هسته ای ادامه داد: شورای امنیت 
سازمان ملل که پیشتر شش قطعنامه علیه ایران ذیل فصل هفت 
تصویب کرده بود و فعالیت هسته ای ایران را تهدید برای جامعه 
جهانی می دانست در قطعنامه اخیر خود علاوه بر اینکه تمام این 
مدعیات را کنار گذاشته تاکید دارد که ایران حق استفاده از انرژی 
نیز برای همکاری  هسته ای را دارد و حتی کشورهای جهان را 

هسته ای با ایران ترغیب کرده است.
وی با تاکید بر اینکه تصویب چنین قطعنامه ای در تاریخ شورای 
امنیت بی سابقه است، گفت: اینکه شورای امنیت غنی سازی در یک 
کشور در حال توسعه را بپذیرد و حتی دیگر کشورها را به همکاری 

هسته ای با آن کشور ترغیب کند بی سابقه است.
معاون وزیر امور خارجه در پایان تاکید کرد: همین جا از منتقدان 
خواهش می کنم در بررسی قطعنامه و توافق علاوه بر اینکه به نکات 
جزئی توجه می کنند ابتدا تصویر کلان قطعنامه و همچنین توافق 
هسته ای را در نظر داشته باشند و اگر این گونه عمل شود نتیجه 
ایستادگی ده ساله ایران تحت هدایت های داهیانه مقام معظم رهبری 

به خوبی دیده خواهد شد.

رییس جمهوری با تأکید بر این که تصویب قطعنامه ۲۲31 
شورای امنیت سازمان ملل متحد یک رویداد کم نظیر در 
تاریخ جمهوری اسلامی ایران است، گفت: ایران به دنبال 
اثبات حق غنی سازی بود و امروز شورای امنیت به صراحت 

حق غنی سازی کشور ما را پذیرفته است.
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز چهارشنبه در 
جلسه هیأت دولت با بیان این که »تا پیش از این سازمان ملل و 
شورای امنیت براساس نظر برخی منابع غیرموثق اعلام می کرد که 
جمهوری اسلامی ایران تخلف کرده و نمی تواند غنی سازی داشته 
باشد«، اظهار داشت: اگر چه توافق ایران با کشورهای 1+5 برای مدت 
زمانی مشخص محدودیت هایی ایجاد می کند، اما بنا به اظهار نظر 
متخصصان لطمه ای به ادامه و پیشرفت این فناوری در کشور ما 

نخواهد زد.
رییس شورای عالی امنیت ملی افزود: طرف مقابل مدعی است 
که براساس این توافق ایران نخواهد توانست در کمتر از یک سال به 
بمب اتمی دست یابد، اما این ادعایی مضحک است. زیرا ملت ایران 
هیچگاه به دنبال ساخت سلاح های کشتار جمعی نبوده و آن را 

خلاف اخلاق، فقه و فتوای رهبر معظم انقلاب می داند.
روحانی ادامه داد: در دکترین امنیتی ایران ساخت چنین سلاحی 
در دستور کار نیست و اگر تکرار این ادعا برای آنها موفقیت محسوب 

می شود، اشکال ندارد که از این موفقیت خوشحال باشند.
وی با یادآوری این که شورای امنیت سازمان ملل متحد امروز 
تحریم های ظالمانه را لغو کرده است، گفت: آنها با زبان حقوقی 
پذیرفته اند که تحریم ها تأثیری بر جمهوری اسلامی ایران نداشته 
و باید آن را کنار بگذارند، همان دستگاه هایی که قطعنامه ها را علیه 
ایران وضع کردند، امروز خودشان آنها را کنار گذاشتند که این موضوع 

خیلی مهم است.
رییس جمهوری ادامه داد: اکنون پرونده ادعایی علیه ایران از ذیل 
فصل هفتم شورای امنیت سازمان ملل متحد خارج شده است، به 
این ترتیب سازمان ملل و شورای امنیت خودشان قطعنامه داده اند 
که دیگر ایران را مخل صلح و امنیت جهانی نمی دانند و این موفقیت 

بزرگی است.
روحانی تصریح کرد: مردم ایران بزرگی و عظمت اتفاق رخ داده 
را می داند و این پیروزی ملی متعلق به همه مردم است. باید در 
چنین جایی که مسأله ای مربوط به منافع ملی است، منافع جناحی 

و گروهی را کنار بگذاریم و از موفقیت به دست آمده حمایت کنیم.
وی با بیان این که هم نقد منصفانه و هم بیان نقاط مثبت امری 
حائز اهمیت است، گفت: ما در میدانی حضور داشتیم که یک طرف 
ایران و یک طرف دیپلمات های 6 قدرت جهانی حضور داشتند. در 
این رقابت داور هم هم فکر و هم سوی با تیم رقیب بود و اگر می 
خواست سوت بزند به نفع آنها اقدام می کرد. در چنین مسابقه ای، 

تیم ایران پیروز شد.

رییس جمهوری افزود: حتی در یک مسابقه و بازی فوتبال وقتی 
می گوییم برنده یا موفق شدیم، معنایش این است که سه گل زده و 
دو گل خورده ایم، حالا عده ای بگویند که می شد از فلان فرصت هم 
استفاده کرد و گل های بیشتری زد. باید دید که در مقابل چه تیمی 
بازی کرده ایم و الا اگر در کنار گود نشسته و تماشاچی باشیم، می 

توانیم درخواست های بیشتری هم مطرح کنیم.
روحانی با بیان این که این موفقیت و پیروزی ناشی از لطف 
خداوند، توجهات حضرت ولی عصر)عج( و ایستادگی و پشتیبانی 
مردم، حمایت های رهبر معظم انقلاب و همه قوا و دولت بود، خاطر 
نشان کرد: ما به تیم مذاکره کننده هسته ای ایران که در عرصه های 
سیاسی فنی و حقوقی کار بسیار بزرگی انجام دادند، افتخار می کنیم.

وی تأکید کرد: تعامل سازنده کلید حل مسأله و پیروزی بود که 
این راه از ابتدا توسط دولت انتخاب شد. ما مانند برخی نگفتیم که 
مذاکره با آنها فایده ای ندارد یا معتقد نبودیم که در دنیای سیاست 
جز راه تسلیم و یا تقابل راه دیگری وجود ندارد. اگر چه ملت ما در 
دفاع از حقوق خود هیچگاه تسلیم نخواهد شد، اما گفتیم می توان با 
تعامل سازنده راه سومی در پیش گرفت و این استراتژی ابتدا در توافق 

موقت ژنو کارگشایی خود را نشان داد.
رییس شورای عالی امنیت ملی با بیان این که در دنیای پیچیده 
امروز روشن است که نباید در عرصه های مختلف به هیچ طرفی 
100 درصد اعتماد کرد، یادآور شد: امروز شرایط کشور باید شرایط 
امید، نشاط و فضای بهتر در آینده برای کار و رونق اقتصاد باشد. 
روحانی تصریح کرد: کسانی که دنبال تولید و صادرات هستند، باید 
آینده را بهتر ببینند، کسانی که دنبال گشایش سیاسی و فرهنگی 
هستند، باید امیدوارتر باشند و آنهایی که به دنبال رابطه بهتر کشور 
با همسایگان و مسلمانان منطقه هستند نشانه های آن را می توانند 
ببینند. اکنون فصل تحول، نشاط و امیدآفرینی در عرصه کار و اقتصاد 

فرا رسیده است.
وی افزود: کسانی نیز که به قدرتمند شدن کشور در حوزه نظامی 
و دفاعی فکر می کنند، باید امید را پیش رو ببینند. چون بدون تردید 

موضع ایران در منطقه تقویت خواهد شد.
رییس قوه مجریه ادامه داد: اما این رخداد به ضرر هیچ یک از 
همسایگان و کشورهای مسلمان نخواهد بود این توهمی است که اگر 
ایران قدرتمند شود، پس در امور داخلی دیگران دخالت می کند، ما 
مداخله را ناصحیح و غلط می دانیم و معتقدیم امور هر کشور باید به 
دست مردم آن کشور سپرده شود. البته ما از مظلوم و ستم دیده دفاع 
خواهیم کرد و در مبارزه با تروریسم که خطری برای منطقه و جهان 

است تمام توان خود را بکار خواهیم گرفت.
روحانی از ملت ایران خواست تا با روحیه قوی تر و مصمم و امید 
و نشاط بیشتر وارد فضای کار و فعالیت شوند، چرا که بدون حضور و 
مشارکت مردم در همه عرصه ها دولت موفق به پیشبرد امور نخواهد 

شد و برای هر گامی نیازمند همراهی دولت و ملت است.

روحانی: قطعنامه شورای امنیت رویداد کم نظیر در تاریخ جمهوری اسلامی ایران است

آغاز فصل تحول و نشاط در عرصه کار و اقتصاد
اخبار

شنیده هایی از راهروهای مجلس

اعضای احتمالی کمیسیون ویژه بررسی برجام 
در مجلس چه کسانی هستند؟

نمایندگان مجلس دیروز تصمیم گرفتند بررسی توافق هسته ای در وین را به 
کمیسیونی ویژه واگذار کنند. اما چه کسانی عضو این کمیسیون خواهند شد؟

پس از تصویب تشکیل این کمیسیون ویژه در جلسه علني صبح دیروز، علي لاریجاني 
رئیس مجلس گفت که »اعضاي 15 نفره این کمیسیون در جلسات بعد انتخاب خواهند 
شد«. این در حالي است که در پایان این جلسه برخي اعضاي هیات رئیسه در گفت و 
گوهاي خود اعلام کردند که تعداد اعضاي این کمیسیون را هیات رئیسه انتخاب مي کند. 
از جمله عبدالرضا مصری که به ایرنا گفت در جلسه هیات رییسه امروز در مورد این که 
چه تعداد نماینده و از چه کمیسیون هایی می توانند در کمیسیون ویژه بررسی برجام 
هسته ای عضو شوند تصمیم گیری می شود. به گفته وي کمیسیون هایی می توانند در 
این کمیسیون ویژه نماینده داشته باشند که وظایف و کارایی شان با این کمیسیون ویژه 
مطابقت داشته باشد. البته هر کمیسیون می تواند به صورت مجزا برجام هسته ای را بررسی 
می کند ولی آنچه در صحن مجلس بررسی می شود گزارش کمیسیون ویژه است. اگرچه 
مصري از کمیسیون هایي که ارتباط مستقیم با این موضوع دارند، نامي نبرده است اما به 
نظر مي رسد سه کمیسیون »سیاست خارجي و امنیت ملي«، »اقتصادي«، »حقوقي و 
قضایي« و »انرژي« بیشترین ارتباط را با توافق هسته اي وین دارند. ارائه دهندگان پیشنهاد 
تشکیل این کمیسیون هم عمدتا از اعضاي همین کمیسیون ها هستند که به نظر مي 
رسد بالقوه از نامزدهاي احتمالي تشکیل این کمیسیون باشند. این نمایندگان عبارت بودند 
از: احمد توکلی، غلامرضا مصباحی مقدم، غلامعلی حداد عادل، محمد رضا تابش، محمد 
علی پورمختار، مسعود پزشکیان، ضرغام صادقی، محمد دهقان، جعفر قادری، سید مهدی 
هاشمی، محمد حسین فرهنگی، آشتیانی، مرتضی آقاتهرانی، غلامعلي رجایی، محمد رضا 
مرندی، موسوی و نادر قاضی پور. آنگونه که از رایزني هاي نمایندگان در راهروهاي مجلس 
بر مي آمد، نمایندگان منتقد مذاکرات هسته اي و به عبارتي دلواپس نیز تمایل دارند به 
عضویت این کمیسیون درآیند که در صورت پذیرش عضویت آنها باید روزهاي پرچالشي 
را در این کمیسیون انتظار کشید. اعضاي کمیسیون امنیت ملي و سیاست خارجي مجلس 
نیز حق خود مي دانند که به عضویت این کمیسیون درآیند. هرچند به گفته احمد توکلي، 
مجلس در مورد توافق نامه ها از جمله برجام هسته ای تنها می تواند بله و خیر بگوید. این 
بدان دلیل است که در کلیات توافق نامه ها فردی چانه زنی های لازم را داشته، توافق را 
تنظیم و طرف مقابل را راضی کرده است، از این رو نمی شود کاری غیر از آن کرد ، البته 
در این راستا حق تحفظی وجود خواهد داشت. گفتني است مرکز پژوهش های مجلس نیز 
قرار است جدولی از داده ها و ستانده های این برجام تهیه کند و آن را مورد بررسی قرار دهد.

صادق زیباکلام:

توافق هسته ای،افراطیون را 
با بحران جدی مواجه کرد

استاد علوم سیاسی دانشگاه تهران معتقد است، تندروها در ادامه بیش از 
روزهای گذشته به اصل توافق و برخی از بندهای آن حمله خواهند کرد.

صادق زیباکلام با اشاره به اینکه توافق هسته ای اخیر، اصولگرایان تندرو را دچار بحران 
جدی و عمیقی کرده، عنوان کرد: ابعاد این بحران حتی از شکست در انتخابات سال 92 نیز 
بیشتر است. بسیاری از اصولگرایان حتی تا لحظات پایانی هم فکر نمی کردند توافقی صورت 
بگیرد. وی افزود: اصولگرایان از یک سو می خواستند کشور از بحران تحریم ها خارج شود، 
اما در عین حال هم اصلا تمایلی نداشتند منفعت حل این بحران به پای رقبایشان، یعنی 
دولت روحانی و اصلاح طلبان نوشته شود.  زیباکلام خاطرنشان کرد: اصولگرایان تا قبل از 
این خیلی جدی با تصمیم گیری برای توافق مواجه نشده بودند، چراکه اصلا امیدی به توافق 
نداشتند. اما از سه شنبه 23تیرماه با واقعیتی به نام توافق ایران و گروه 1+5 روبرو شدند. 
این استاد علوم سیاسی دانشگاه تهران عنوان کرد: در واکنش به توافق صورت گرفته طیف 
افراطی سکوت توام با انتقاد را در دستور کار خود قرار دادند. البته هرچه جلوتر می رویم 
قاعدتا این انتقادها بیشتر هم خواهد شد، اما فعلا از هجمه مستقیم به مذاکره کنندگان 
خودداری می کنند. زیباکلام یادآور شد: در این میان برخی اصولگرایان میانه رو اگرچه در 
موارد متعدد سکوت کردند، اما به جای انتقاد، رویه حمایتی را هم در پیش گرفتند. البته 
نباید از این موضوع غافل شویم برخی شخصیت ها نیز بدون کوچکترین توجهی به جزئیات 
مذاکرات و اینکه این توافق می تواند چه تاثیری بر کشور داشته باشد، دائما با مذاکرات 

مخالفت و تلاش کردند خود را هم سو و هم خط با طیف منتقد نشان دهند.
زیباکلام با بیان اینکه در روزهای آینده نیز طیف اصولگرا اقداماتی را در دستور کار قرار 
خواهد داد و تندروها در ادامه بیش از روزهای گذشته به اصل توافق و برخی از بندهای آن 
حمله خواهند کرد، تاکید کرد: طیف میانه رو مثل علی لاریجانی به حمایت های کمرنگ 

خود از مذاکرات ادامه می دهند.

تاجرنیا فعال سیاسی اصلاح طلب مطرح کرد؛

تلاش تندورها در آستانه انتخابات 
برای گل آلودکردن فضای بعد از توافق

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: گروهی تلاش می کند در مقطع انتخابات 
مجلس با سوءاستفاده از فضای بعد از توافق، افکار عمومی را گمراه کرده و از آب 

گل آلود ماهی بگیرد.
علی تاجرنیا با اشاره به انتقاد های تندی که اخیرا علیه مذاکره کنندگان کشورمان صورت 
می گیرد، عنوان کرد: این حملات از ابتدا نیز قابل پیش بینی بود، در حالیکه به اعتراف 
بسیاری از رسانه های بین المللی این توافق، دستاورد بزرگی برای دولت روحانی محسوب 
می شود. وی افزود: تصویب توافقنامه در شورای امنیت سازمان ملل آن هم با رای قاطع 
اعضای آن، نشان می دهد تیم مذاکره کننده کشورمان کار خود را به نحو شایسته انجام داده 
است. این فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به اینکه عمده تحریم ها به مسائل هسته ای 
بازمی گشت، گفت:  البته بخشی از تحریم های تسلیحاتی مربوط به گذشته بود و ارتباطی به 
موضوع هسته ای نداشت. وی با تاکید بر اینکه دولت با انجام این توافق، توانست آرامش را به 
مردم بازگرداند، گفت: قطعا این آرامش در نوع نگرش مردم به دولت در آینده نیز تاثیرگذار 
خواهد بود. 12 سال است که این مردم با مقوله  مذاکرات، تحریم ها و قطعنامه درگیر 
هستند. این دولت توانسته چنین مسئله ای را به نحو شایسته حل کند. تاجرنیا خاطرنشان 
کرد: آنها که امروز با تحریم ها مخالفت می کنند، بیش از مردم می دانند چقدر به این توافق 
نیاز داشتیم؛ آن هم در شرایطی که هر اتفاقی می توانست فشار بیشتر تحریم ها را در پی 
داشته باشد. این فعال سیاسی اصلاح طلب یادآور شد: خوشبختانه ایستادگی تیم مذاکرات 
و حمایت های رهبری شرایطی را ایجاد کرد که امروز بتوانیم از دستاوردهای یک توافق 
خوب صحبت کنیم. گام بعدی در این مسیر رضایتمندی مردم و تمایل بیشتر آنها به دولت 
یازدهم است طبیعی است که در این راستا حجم فشارها به دولت روحانی هم بیشتر خواهد 
شد و دلواپسان از ترس اقبال مردم به دولت که روز به روز بیشتر می شود، تلاش می کنند 
این توافق را در اذهان و افکار عمومی مسئله دار نشان دهند. وی افزود: در گذشته اگر 
جریانی موضعی را اتخاذ می کرد که دشمنان ما از آن حمایت می کردند، همین دلواپسان 
امروز از آنها به عنوان جریان ضدانقلاب یاد می کردند و به آنها برچسب اتهامات مختلف را 
می زدند، اما امروز برای این آقایان مهم نیست که در نقد مذاکرات و توافق صورت گرفته، 
حرف هایشان با دشمنان ما همسو شده است. تاجرنیا در پایان تاکید کرد:  چطور ممکن 
است کسی ادعای ولایتمداری داشته باشد، اما تیم مذاکره کننده ای را بارها مورد حمایت 
رهبری قرار گرفته است، با اتهامات خود زیر سوال ببرد. مشخص است که این مجموعه 
برای منافع جناحی خود منافع ملی را قربانی می کنند و تلاش می کنند در مقطع انتخابات 
مجلس، با سوءاستفاده از این فضا افکار عمومی را گمراه کرده و از آب گل آلود ماهی بگیرند.

هشدار اوباما به کنگره: 

مخالفان توافق وین جنگ افروز هستند
باراک اوباما که تاکنون چندین بار هشدار داده در صورت رد توافق وین در 
کنگره، این تصمیم را وتو خواهد کرد، گفت: مخالفان نتیجه مذاکرات ایران و 5+1 
همان دسته افرادی هستند که برای جنگ عراق نیز شتاب کردند و می گفتند 

)این جنگ( تنها چند ماه زمان می برد.
خبرگزاری آسوشتیدپرس روز چهارشنبه گزارش داد، رییس جمهوری آمریکا در جمع 
کهنه سربازان »کنوانسیون ملی جنگ« در پیتزبورگ ایالت پنسیلوانیا آمریکا با اشاره به 
سیاستمداران تندرو آمریکایی که مخالف توافق ایران هستند به صراحت گفت: آنها همان 

افرادی هستند که در جنگ با عراق نیز شتاب کردند. 
اوباما اظهار کرد: سیاستمداران، کارشناسان و صاحب نظرانی که یک راه حل دیپلماتیک 
ممکن درباره برنامه هسته ای ایران را به فوریت رد می کنند، سابقه زمینه سازی آغاز جنگ 
شتابزده عراق را دارند. بنابر این گزارش، اوباما سپس از کنگره این کشور خواست با توافق 
حاصل شده با ایران ضدیت نورزیده و روش مسولانه و هوشمندانه تری برای حفظ منافع 

ملی آمریکا پیش بگیرد. 
جان کری نیز در این باره اعلام کرد: اگر کنگره نتواند توافق هسته ای با ایران را تصویب 
کند، تبعاتی فاجعه بار خواهد داشت و به شما می گویم آمریکا همه اعتبار خود را از دست 
خواهد داد. وزیر خارجه آمریکا افزود: در صورت شکست توافق هسته ای، اگر تصمیم به 
استفاده از گزینه نظامی بگیریم، آیا فکر می کنید که سازمان ملل نیز با ما خواهد بود؟ آیا 
فکر می کنید که همقطاران اروپایی واشنگتن از ما حمایت خواهند کرد؟ شکست مذاکرات 
یک اشتباه است.کری گفت: ایران خواهد گفت همان طور که گفتیم نمی توان به غرب 
اعتماد کرد و با آنها مذاکره کرد. آنها )غربی ها( صادق نیستند و شما را فریب می دهند. 
آنها ما را متوقف کردند و کنگره از مذاکرات عقب نشینی کرد و کسی در غرب نیست که 
بتوان مذاکره کرد. وی همچنین در پاسخ به برخی اظهارات درباره این که دولت اوباما بسیار 
مشتاق توافق هسته ای است و هزینه سنگینی را به خاطر آن خواهد پرداخت، اظهار کرد 
که من سه بار مذاکرات را ترک کرده است. کری اظهار کرد: اگر کنگره رای لازم سلب 
اختیار حق وتوی ریاست جمهوری را بدست آورد، رد توافق عواقب وخیمی خواهد داشت.

 عراقچی: نقض توافق برای طرف مقابل تبعات دارد

سامانه موشکی ایران موضوع قطعنامه نیست
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بر طاعت خدا بشکيبيد 
و بر ترك معصيت او صبورى كنيد
چرا كه دنيا ساعتی بيش نيست.

پنجشنبه - اول مردادماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3773 روزنامه

موضوع مذاکره سردار سلیمانی با مسعود بارزانی
گفته می شود: سردار قاسم سلیمانی فرمانده نیروی قدس سپاه چندی پیش در اربیل با مسعود 
بارزانی رئیس منطقه کردستان عراق دیدار کرده است.  شبکه خبری کرد نیوز در گزارشي از این دیدار 
نوشته است: سردار سلیمانی در این دیدار درباره موضع ایران پس از توافقنامه هسته ای با مقامات کرد 
گفت وگو کرده و در این دیدار تاکید کرده است توافقنامه هسته ای هیچ تغییری در مواضع پیشین ایران 
ایجاد نمی کند.  به گفته این منبع سردار سلیمانی همچنین کردها را به تعامل و گفت وگو با دولت مرکزی 
ترغیب کرده و اظهار داشته است: »دو طرف هیچ گزینه ای جزء گفت  وگو و توافق ندارند. « مسعود بارزانی 
نیز در این دیدار از حمایت های ایران در طول سالیان متمادی تشکر کرده و حمایت ایران در جنگ اخیر 

داعش را فراموش نشدنی توصیف کرده است

نظرسنجی صدا و سیما درباره »ماه عسل«
گفته می شود: روابط عمومی رسانه ملی بر اساس تماس هایی که مخاطبان با شماره های واحد 162 
داشته اند نوعی نظرسنجی درباره سریال ها و برنامه های صدا و سیما انجام داده است. از بین برنامه های ترکیبی 
ویژه افطار »ماه عسل« و »ماه سپید« از شبکه سوم سیما، »جشن رمضان« و »عقیق« از شبکه پنج سیما، 
بیشترین تماس ها را به خود اختصاص داده اند که در مجموع حدود 72 درصد تماس گیرندگان از تماشای 
برنامه های مذکور احساس رضایت داشته اند. در این میان برنامه »ماه عسل«، علیرغم انتقادهایی که نسبت به 
دو قسمت برنامه شده بود، بیشترین میزان رضایت یعنی حدود 77 درصد را به خود اختصاص داده بود و 69 

درصد تماس گیرندگان نیز نسبت به برنامه »جشن رمضان« اظهار رضایت داشته اند.

سوال فانی از دستور کار مجلس خارج شد
گفته می شود: سوال ملی دو نفر از نمایندگان از وزیر آموزش و پرورش از دستور کار جلسه علنی 
مجلس شورای اسلامی خارج شد. به گزارش ایسنا، در آغاز جلسه علنی دیروز محمدحسین فرهنگی عضو 
هیأت رئیسه مجلس، اظهار کرد: به دلیل انصراف آقایان عباسپور و ایرانپور نمایندگان بوئین  زهرا و مبارکه 

از سوال ملی خود از فانی وزیر آموزش و پرورش، این سوال از دستور کار مجلس خارج شد.

حکم شیخ استخاره با اصلاحاتی تأیید شد
گفته می شود: حکم صادر شده برای آقای »ج« معروف به شیخ استخاره با اصلاحاتی از سوی دادگاه 
تجدید نظر تأیید شد. یک منبع آگاه در گفت وگو با فارس با اعلام این خبر افزود: ما بنا نداریم برخی از 
احکام مربوط به دادگاه ویژه روحانیت را منتشر کنیم. در این پرونده به خصوص بعد از آن که برای این فرد 
در دادگاه بدوی حکم صادر شد پرونده به دادگاه تجدید نظر رفت. این منبع آگاه گفت: سرانجام پس از 

بررسی های انجام شده از سوی دادگاه تجدید نظر حکم بدوی صادر شده با اصلاحاتی تأیید شد.

بازیکن 2 میلیون دلاری در لیگ برتر؟
گفته می شود: در شرایطی که لیگ امسال بی شک یکی از ارزان ترین ادوار اخیر لیگ حرفه ای ایران 
است ، شایعه ای عجیب دهان به دهان می چرخد . اینکه تراکتورسازی تبریز برای خرید یک مهاجم طراز 
اول ، رقمی نزدیک به 2 میلیون دلار پول داده است. تیمی که امسال برای 7 ستاره لیگ برتر فقط به اندازه 
خورد و خوراک شان پول داده است و تیمش را با سربازهای کارت پایان خدمت باطل شده پر کرده است 
، برای خرید 4 بازیکن خارجی اش دستی باز داشته تا بتواند تیمی مدعی قهرمانی ببندد و امسال با تمام 
توان جام را در دستانش ببیند. حمزه یونس ، مهاجمی که سال قبل با لودو گورتس بلغارستان در لیگ 
قهرمانان اروپا بازی کرده ، حالا گفته می شود گرانترین بازیکن تاریخ لیگ برتر است و بیش از 6 میلیارد 

تومان می ارزد. این اما تنها یک شایعه کلامی است که دهان به دهان می شود.

آخرین اخبار از » در حاشیه« مهران مدیری
گفته می شود: نصرالله رادش که در سری اول مجموعه »در حاشیه« حضور داشت، از آغاز ساخت 
سری جدید این مجموعه از اوایل مرداد ماه خبر داد. به گزارش ایسنا، این بازیگر گفت: پیش از این قرار 
بود در »محله گل و بلبل« ایفای نقش داشته باشم، اما میسر نشد و قرار شد از ابتدای مرداد ماه ضبط 
مجموعه »در حاشیه« آغاز شود. او همچنین گفت: تاکنون بیش از هفت قسمت مجموعه »در حاشیه« 
نگارش شده است. وی با اشاره به قصه مجموعه جدید »در حاشیه« گفت: کلیتی که به ما گفته شده، 
این است که ماجرا در یک زندان می گذرد. ما خودمان هم کنجکاو هستیم جزئیات بیشتری را بدانیم اما 
نکته ای که وجود دارد این است که با زندان بان هم نمی شود شوخی کرد. چگونه با زندان بان ها شوخی 
کنیم. احتمالا روابط زندانی ها و یا فرارشان می تواند بامزه باشد؛ البته در زندان ها یکسری زورگوهای زندانی 

هم هستند که می توانند سوژه شوند.

حرف های بودار امیر قلعه نویی
گفته می شود: سرمربی فصل قبل استقلال گویا هنوز با مالکان جدید این باشگاه به توافق قطعی 
نرسیده است. به گزارش خبرآنلاین، چند روز قبل بود که خبر مربیگری ملوان توسط قلعه نویی در فصل 
جدید منتشر شد. مسولان این باشگاه هم حضور او را در تیم شان تائید کردند اما قلعه نویی ناگهان سفر 
خود را به انزلی به تاخیر انداخت. او در این باره به روزنامه گل گفت: »به خاطر هواداران به انزلی می روم 
اما فعلا نمی بندم.« این روزنامه نوشت گویا نظر قلعه نویی پس از تماس دنیا مالی عضو هیات مدیره این 

باشگاه کمی تغییر کرده است.

دانشگاه داعش سه ساله دکترا می دهد!
گفته می شود: گروه تروریستی داعش در یک اقدام مضحک طرحی داده است که در آن سه ساله 
مدرک دکترا به دانشجوهای خود می دهد.به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان،  گروه تروریستی داعش با 
راه اندازی یک دانشکده پزشکی در استان »الرقة« به دنبال تربیت پزشک برای خدمت است. این گروه 
تکفیری اطلاعیه ای در شهرهای تحت کنترل خود منتشر کرده است، مبنی بر اینکه افراد بین 18 تا 30 
سال به عنوان دانشجو در دانشکده پزشکی داعش می توانند ثبت نام کنند و زنان و مردان بین 18 تا 30 
می توانند با آزمون ورودی وارد این دانشکده شوند. زبان تدریس در این دانشکده داعشی  انگلیسی است 
و قرار است فارغ التحصیلان این دانشکده به داعش خدمت کنند. گروه تکفیری تروریستی داعش در این 
اطلاعیه آورده است، دیوان اسلامی دانشکده پزشکی را در شهر رقة افتتاح کرده است. و این دانشکده از 
حساسیت های بالایی برخوردار است.دانشجویان در این دانشگاه به صورت نظری و علمی به مدت سه 

سال آموزش می بینند.

خیز بلند حلقه دوم احمدی نژاد برای انتخابات
گفته می شود: کواکبیان در گفت وگویی خاطرنشان کرد: تصورم  در مورد احمدی نژاد و طیف منتسب 
به وی در انتخابات این بوده که حلقه اولیه مقداری خود را کنار کشیده و یک حلقه ثانویه و دومی را برای 
انتخابات مجلس آماده کرده اند. وی درباره اینکه ایا منظورش از این حرف حزب جدید التاسیس یکتاست، 
گفت: بله، حتما همین طور بوده، به هر حال نمی توانند منکر این شوند که منتسب به احمدی نژاد نیستند، 
هر چند بگویند ارتباط تنگاتنگی در حال حاضر با شخص احمدی نژاد ندارند، آنچه مسلم بوده اکثریت 
آنها وزرا و اعضای کابینه رئیس جمهور دولت نهم و دهم بوده و فضای حاکم بر این جریان، همان تفکر 

احمدی نژادی است.

احسان علیخانی به "خندوانه" می رود
گفته می شود: علی شهیدیان مسئول روابط عمومی پروژه "خندوانه" با اعلام خبر حضور"احسان 
علیخانی"در این برنامه تلویزیونی اظهار داشت: "احسان علیخانی" حتما به برنامه "خندوانه"می آید ولی 
زمان و روز آن را باید خود او معلوم کند. وی درباره مهمان امروز "خندوانه" ادامه داد: ما مهمانان زیادی را 
در لیست دعوت خود قرار می دهیم ولی تا دقیقه آخر ممکن بوده مهمان برنامه ما عوض شود؛ بنابراین تا 

ساعاتی مانده به پخش نمی توانیم نام آنها را اعلام کنیم.

تکذیب دریافت مالیات از خرید کارتی
گفته می شود: علیرضا طاری معاون مالیات بر ارزش افزوده اعلام کرد: نحوه پرداخت وجه کالا اعم از 
نقدی و یا استفاده از کارت اعتباری و pos بانکی مؤثر در موضوع معافیت یا شمول مالیات نیست. بنابراین 
تأکید می گردد کالاهای مشمول مالیات در قانون دقیقاً مشخص بوده و پرداخت وجه کالا از طریق 

کارتهای اعتباری یا دستگاه های pos بانکی به هیچ وجه موجب تعلق مالیات نخواهد بود.

   
نامحرمانه

محمد رسول یزدیان، جوانی قمی با کسب رتبه 
دوم رشته ریاضی و فنی در کنکورسراسری افتخاری 
برای این استان بدست آورد و نشان داد که با توکل به 
خدا و همتی مضاعف و برنامه ریزی درست می توان، 

قله های افتخار را برای این مرز و بوم رقم زد.
کسب این افتخار برای جوان قمی عاملی برای گفت 
وگویی  با وی شد و یزدیان نیز به بیان دلایل موفقیت 

خود در این عرصه علمی در کشور پرداخت.
وی توکل به خدا، کار و تلاش، برنامه ریزی و حفظ 
آرامش را از رموز موفقیت خود در کسب مقام دوم رشته 
ریاضی و فیزیک در کنکور سراسری ذکر کرد. وی گفت: 
دانش آموزان از لحاظ مشاوره و برنامه ریزی باید با یک یا 
دو نفر ارتباط داشته باشند تا حرف های ضد و نقیض چند 
نفر باعث انحراف از هدف و مسیر اصلی نشود. یزدیان با بیان 
اینکه برنامه ریزی برای کنکور سراسری را از تیرماه سال 93 
آغاز کردم، گفت: به طور میانگین روزانه هفت ساعت مطالعه 
داشتم و هر چه به زمان کنکور نزدیک می شدم ساعات 
مطالعه را افزایش می دادم، به طوریکه در ماه آخر، روزانه 
13 تا 14 ساعت درس می خواندم. وی با اشاره به استفاده 
از کلاسهای کنکور مدرسه استعدادهای درخشان شهید 
قدوسی، بیان کرد: بحمدالله کادر آموزشی مدرسه مجرب 
و متخصص می باشد و بنده یک ماه و نیم در کلاس های 
کنکور مدرسه شرکت کردم. وی به دانش آموزان توصیه کرد: 
درکلاسهای کنکور که در مدارس تشکیل می شود شرکت 
کرده و از نکات آموزشی که توسط اساتید مجرب ارائه می 
شود، استفاده کنند. وی افزود: کسب رتبه اول مسابقات قرآنی 
سمپاد، رتبه دوم لیگ علمی و رتبه چهارم کارسوق شیمی 
از دیگر رتبه های من در دوران متوسطه اول و دوم می باشد. 
حائز رتبه برتر کنکور سراسری با اشاره به نقش تاثیرگذار 
خانواده در موفقیت فرزندان، گفت: پدرم عضو هیات علمی 
دانشگاه و مادرم دبیر آموزش و پرورش است که در تمام 
موفقیت های من نقش ارزنده و قابل توجهی داشتند. وی در 
پایان از کادر آموزشی و اداری مدرسه استعدادهای درخشان 

شهید قدوسی قدردانی کرد.
 یزدیان درمسابقات فرهنگی و هنری نیز 

حائز رتبه های برتر بود
معاون پرورشی مدرسه شهید قدوسی نیز در گفت و گو 

با ایرنا، بیان کرد: محمدرسول یزدیان از جمله دانش آموزان 
منضبط و بااخلاق این مدرسه بود که علاوه بر موفقیت علمی، 
در مسابقات فرهنگی و هنری نیز حائز رتبه های برتر می 

باشد. 
مجید نجفی زاده بااشاره به برگزاری کلاسهای کنکور 
درمدرسه شهید قدوسی، افزود: 95 درصد دانش آموزان این 
مدرسه در کلاس های کنکور که هرسال برگزار می شود، 

شرکت می کنند. 
رتبه ششم رشته ریاضی و فنی سال 93 و رتبه دوم 
ریاضی و فنی سال 92 در کنکور سراسری نیز از دانش 
آموزان مدرسه استعدادهای درخشان شهید قدوسی بوده اند.

کسب رتبه برتر کنکوردر سال های اخیر
توسط  دانش آموزان قم

رییس گروه آموزش متوسطه اداره کل آموزش وپرورش 
قم نیز با تبریک کسب رتبه برتر کنکور سراسری توسط دانش 
آموز قمی، گفت: خوشبختانه دانش آموزان استان قم در چند 
سال گذشته موفق به کسب رتبه های برتر کنکور سراسری 
شدند. حسن مطیع، حضور سید محمد جواد طباطبایی از 
دانش آموز دبیرستان تیزهوشان شهید قدوسی قم در تیم 

پنج نفره المپیاد فیزیک کشور را نمونه دیگری از افتخارات 
جوانان قمی دانست که وی موفق به کسب مدال نقره در 
چهل و ششمین المپیاد جهانی فیزیک در کشور هند شد. 
این مسابقات 14 تا 21 تیرماه سالجاری در مومبای هند 

برگزار شد.
وی در ادامه با اشاره به برگزاری کلاس کنکور در اکثر 
دبیرستان های قم، افزود: مدیران دبیرستان ها با اخذ مجوز از 
ادارت نواحی اقدام به برگزاری کلاس های کنکور می کنند 
که این کلاسها در تابستان هر سال شروع می شود و در طول 

سال تحصیلی ادامه می یابد.
وی با بیان اینکه شرکت درکلاس های کنکور برای 
که  اساتیدی  داد:  ادامه  است،  اختیاری  آموزان  دانش 
درکلاسهای کنکور تدریس می کنند، از نظر کیفیت در 
سطح عالی هستند و با تایید دانش آموزان به تدریس ادامه 

می دهند.
بر اساس این گزارش، آزمون سراسری امسال با شرکت 
880 هزار و 756 داوطلب در 463 حوزه امتحانی در 367 
شهرستان برگزار شد؛ سهم استان قم از این تعداد حدود 15 

هزار نفر می باشد.

نکته

اخبار

کارگاه های آجرپزی صنعتی چسبیده به مسجد !

وصله های ناجور 
بر فضای معنوی جمکران

حجت الاسلام والمسلمین محمدحسن رحیمیان تولیت مسجد مقدس 
جمکران در مراسم تودیع و معارفه خود در شهریورماه سال 92 به تأکیداتی 
که رهبر معظم انقلاب در حکم انتصاب وی آورده است اشاره کرد. تولیت 
مسجد مقدس جمکران گفت: در حکم رهبر معظم انقلاب نسبت به دو مسئله 
ارائه تسهیلات و ایجاد فضای معنوی و قدسی برای تغذیه روحی و معنوی 
زائران تأکید شده است که باید با پیگیری مساعدت مسئولان نظام به این دو 
هدف دست یابیم. این عین عبارتی است که »رحیمیان« در این مراسم گفت. 
سفارش رهبر معظم انقلاب بر ارائه تسهیلات و ایجاد فضای معنوی و قدسی 
در مسجد مقدس جمکران. از حق و انصاف که نگذریم، تلاش های بسیار 
گسترده ای هم برای تحقق منویات رهبری در این مکان مقدس انجام شده 
است، اما متأسفانه شاهد هستیم وصله های ناجوری بر قامت فضای معنوی 
مسجد مقدس جمکران، روح و روان هر زائر و مسافری را می آزارد. وصله های 
ناجوری که امروز دیگر تقریباً به مسجد چسبیده اند! کوره های آجرپزی 
اطراف مسجد مقدس جمکران که نه تنها برای این مکان مقدس، بلکه برای 
کل استان قم امروز مشکلات زیست محیطی ایجاد کرده اند تا جایی که در 
مطالعات صورت گرفته در خصوص منشاءیابی ریز گردها، از این مناطق 
به عنوان یکی از منابع مهم تولید این معضل زیست محیطی نام برده شده است. 
البته این وصله های ناجور، به غیراز مشکل ریز گردها برای اهالی جمکران و 
میلیون ها زائر و مسافری که سالیانه به این مکان مقدس مشرف می شوند، 
مشکلات دیگری را به همراه دارند. آلودگی و گرمای هوا ناشی از سوختن نفت 
سیاه، سوغاتی است که کوره های آجرپزی برای میلیون ها عاشق و مشتاق این 
مکان مقدس به ارمغان می آورند. البته چند سالی هست که صحبت از انتقال 
کوره های آجرپزی از اطراف مسجد مقدس جمکران نقل محافل مختلف در 
استان قم است، اما تاکنون شاهد هیچ گونه عزم جدی برای حل این مسئله 
نبوده ایم. از سوی دیگر به دلیل شرایط اقتصادی پیش آمده، دیگر تولید آجر 
به شیوه سنتی آن چنان که بایدوشاید مقرون به صرفه نیست و به همین دلیل 
بسیاری از کوره پزان این منطقه به سمت احداث کوره های آجرپزی صنعتی 
سوق پیداکرده اند. تفاوتی که کوره های آجرپزی سنتی و صنعتی باهم دارند، 
در تولید بالای آجر در شیوه صنعتی است؛ یعنی درروش سنتی بیش از یک 
یا دو بار در سال یک کوره پز توان تولید آجر را نداشت؛ چراکه باید زمانی را 
برای خشت زنی و زمانی را هم برای کوره چینی در نظر می گرفت، یعنی کوره 
آجرپزی در شیوه سنتی سالی یک یا دو بار با سوخت نفت سیاه روشن می شد؛ 
اما در شیوه صنعتی، کوره های آجرپزی تقریباً به صورت دائم و در 12 ماه سال 
مشغول تولید آجر و ایجاد انواع و اقسام آلودگی های زیست محیطی هستند. 
جالب توجه اینکه یکی از این کوره های آجرپزی صنعتی تقریباً می توانیم 
بگوییم که چسبیده به حریم مسجد مقدس جمکران است. شاید هم حتی در 
طرح جامع مسجد قرار بگیرد؟! سؤال اینجاست که چگونه مسئولان مربوطه 
مجوز احداث کوره آجرپزی صنعتی را در این فاصله از مسجد مقدس جمکران 
صادر کرده اند؟! آیا سازوکار مشخصی برای صدور چنین مجوزهایی وجود 
ندارد؟ مطمئناً اگر سازوکار محدودیت زایی هم برای این کارگاه های تولیدی 
در نظر بگیرند، بیشترین ضرر را کوره پزهای سنتی خواهند دید. چراکه از هر 
لحاظ ضعیف تر هستند. به نظر می رسد، باید مسئولان مربوطه ازجمله  سازمان 
صنعت، معدن و تجارت، مجمع امور صنفی و اتحادیه صنف کوره پزان باید 
به صورت کاملاً دقیق و کارشناسی با این موضوع برخورد کنند. به هر صورت 
این کارگاه های تولیدی به واقع وصله های ناجوری بر قامت فضای معنوی 
مسجد مقدس جمکران هستند که باید هر چه سریع تر با یک عزم جدی 

برای آنان چاره اندیشی شود.

معاون طرح و توسعه شرکت آبفار استان قم :

بخشی از شبکه توزیع آب 
روستای کرمجگان اصلاح شد

معاون طرح و توسعه شرکت آبفار استان قم از اصلاح و بازسازی 
بخشی از شبکه توزیع آبرسانی روستای کرمجگان خبر داد.

 سعید ابوالقاسمی  با بیان اینکه روستای کرمجگان در بخش کهک قرار  
گرفته است و دارای هزار و 230 مشترک است، گفت: در اقدامی بخشی از 

شبکه توزیع این روستا که دچار فرسودگی شده بود اصلاح گردید.
معاون طرح و توسعه شرکت آبفار تصریح کرد: عملیات اصلاح شبکه در 
راستای جلوگیری ار پرت آب و تأمین فشار مطلوب برای مشترکین در بخش 
هایی از این روستا انجام گرفته است. وی با بیان اینکه اصلاح شبکه با کمک 
دهیار و اهالی محترم روستای کرمجگان صورت گرفت، افزود: بخشی از این 
اقدامات شامل 530 متر اصلاح شبکه آبرسانی با لوله هایی از جنس پلی اتیلن 
به قطر های 50 و 110 می باشد. ابوالقاسمی راد ادامه داد: در این اقدام 200 
متر لوله و 50 عدد انشعاب و 2 باب حوضچه با شیر های کنترلی نصب گردید.

وی گفت: امیدواریم با اختصاص اعتبارات بیشتر بتوانیم کل شبکه فرسوده 
روستای کرمجگان را مهندسی مجدد و بازسازی نماییم تا اهالی آن حد اکثر 

استفاده را از آب موجود داشته باشند.
معاون طرح و توسعه شرکت آبفا روستایی در پایان اشاره کرد: به دنبال 
اجرای عملیات پروژه اصلاح و بازسازی شبکه آبّرسانی، بنیاد مسکن انقلاب 

اسلامی سنگ فرش کردن کوچه ها را آغاز نموده است.

در جلسه کارگروه تسهیلات زائران مطرح شد

ایجاد شرایط مناسب برای رفاه حال 
مسافران در ترمینال مسافربری قم

ترمینال  در  مسافران  حال  رفاه  برای  مناسب  شرایط  ایجاد 
مسافربری و برطرف شدن کمبودها و نواقص این پایانه در جلسه 

کارگروه تسهیلات زائران مطرح شد.
جلسه کارگروه تسهیلات زائران ظهر دیروز با حضور فرماندار قم، معاون 
استاندار و دیگر مسئولان استان قم برگزار شد؛ یونس عالی پور معاون هماهنگی 
امور زائران استانداری قم در این جلسه طی سخنانی گفت: زائرمحوری در 
برنامه های مختلف استانی جایگاه خاصی دارد و نیاز است تا تمهیداتی برای 
سفرهای مسافران به این شهر مقدس اندیشیده شود. در جلسه امروز مقرر 
شد: شرایط مناسبی برای رفاه حال مسافران در ترمینال مسافربری ایجاد شود 
و کمبودها و نواقص این پایانه هر چه زودتر برطرف شود. از مسائل مهم دیگر 
مطرح شده در این جلسه احتمال بیماری بعضی از مسافران بود و عالی پور 
حضور یک پزشک در پایانه مسافربری را ضروری دانست و از مسئولان پایانه 
خواست: برای استقرار پزشک در این ترمینال اقدام کنند. از دیگر برنامه های 
پیشنهادی استقرار صرافی ها در ترمینال قم بود تا زائران خارجی برای تهیه 
پول ایرانی مشکلی نداشته باشند؛ همچنین در این جلسه مقرر شد تا غرفه های 
فروش بلیط در ترمینال حضور داشته باشند تا مسافران برای تهیه بلیط دچار 
سرگردانی نشوند. در ادامه مدیرعامل سازمان مدیریت و نظارت بر تاکسیرانی 
شهرداری قم به ایراد سخن پرداخت و گفت: با برنامه ریزی های به عمل آمده 
هر شب 15 دستگاه خودروی ون و هشت دستگاه خودرو تاکسی در ترمینال 

مستقر خواهد شد تا به زائران خدمت رسانی کند.

گفت و گو با جوان افتخارآفرین قمی:

روزانه 13 تا 14 ساعت درس می خواندم

فرمانده انتظامي استان قم از کاهش 
وقوع سرقت و ارتقاء رضایتمندي مردم 
از پلیس قم در سه ماهه اول سال جاري 

خبر داد.
سردار کاظم مجتبایي در جمع کارکنان 
این فرماندهي با اشاره به اینکه در سه ماهه 
اول سال جاري شاهد کاهش وقوع سرقت و 
از طرفي ارتقاء رضایتمندي مردمي از پلیس 
ارتقاء  این  عنوان داشت:  ایم،  بوده  استان 
شاخص ها با همکاري و هم افزایي بخش 
هاي مختلف، در ماه هاي پیش رو بیش 
از پیش محقق خواهد شد. وي در ادامه 
بر فعال شدن قرارگاه هاي خیبر در حوزه 
بیشترین  که  هایي  استحفاظي کلانتري 
وقوع سرقت را دارند، تأکید و خاطرنشان 

کرد: امید است با انجام این فعالیت ها و 
همکاري دیگر پلیس هاي تخصصي، وقوع 
جرم کاهش و کشف آن افزایش یافته و نیز 
با هدایت و تجزیه و تحلیل هاي معاونت 

عملیات و ارائه راهکارهاي مناسب، بتوان 
رضایتمندي عمومي را ارتقا بخشید.

ادامه  در  قم  استان  انتظامي  فرمانده 
راهکار  ارائه  و  قوي  محتوایي  تحلیل  بر 

آسیب  کنار  در  مناسب  پیشنهادهاي  و 
شناسي ها و ضرورت پیگیري مستمر و پویا 
از عملکرد پلیس 110 یگان هاي مختلف 

فرماندهي انتظامي استان تأکید کرد.
طرح  اینکه  بیان  با  مجتبایي  سردار 
مدیریت کیفیت ناجا )مکنا( سیستمي است 
که باید هم در محیط و هم در فرآیند عملکرد 
کلانتري و پاسگاه ها و اجراي ماموریت ها به 
ما کمک کند، عنوان داشت: فرآیند مستمر 
و هدفمند مربوط به بحث 110 و توجه به 

فرآیند مکنا مورد تأکید است.
سرهنگ صیاد درویشي معاون عملیات 
ابتدا  در  نیز  استان  انتظامي  فرماندهي 
هاي  فوریت  عملکرد  و  آمار  از  گزارشي 

پلیسي 110 قم ارائه داد.

است  قرار  حالی  در  غدیر  تونل 
بر اساس گفته های فرویدون همتی 
ماه  بهمن  قم  استانداری  سرپرست 
امسال به بهره برداری برسد، که این 
روزها روند پیشرفت آن به کندی طی 

می شود.
به گزارش قم فردا، طولانی شدن روند 
اجرا و بهره برداری از پروژه های عمرانی در 
قم صدای بسیاری از مردم و حتی علما را 
حجت  میان  این  است،در  آورده  در  نیز 
علمی  هیئت  عضو  رفیعی  ناصر  الاسلام 
جامعه المصطفی العالمیه گفته است:مردم 
قم باید چند سال خاک پروژه های عمرانی 
را بخورند،انسان شرمنده می شود که مردم 
برای یک تونل و یا پل باید چند سال گرد و 

خاک را تحمل کنند.
تونل غدیر از جمله  همین پروژه های 

عمرانی شهرداری قم است که در هسته  
آن  اساس  بر  و   واقع شده  مرکزی شهر 
دوسطحي کردن بلوار عماریاسر حدفاصل 
انقلاب   از خیابان  بعد  تا  خیابان طالقاني 
انجام می شود، طول کلی این پروژه 850 
متر)دو سطحه( است که در این بین طول 
تونل 555 متر است که دارای سیستم تهویه 
کنترل  سیستم  با  هماهنگ  روشنایی  و 

ترافیک شهر است.
در سال 92 لاین شرقي تونل غدیر حد 
فاصل میدان معلم تا تقاطع خیابان آیت الله 
طالقانی به طول 1300 متر توسط شهردار 
وقت محمد دلبری  به افتتاح رسید و باعث 
شد به میزان قابل توجهی از ترافیک بلوار 

عمار یاسر و خیابان معلم کاسته شود.
این در حالی است که ادامه این پروژه 
در سال های اخیر با کندی مواجه شده و 

کمبود بودجه و عدم ثبات مدیریت شهری 
قم باعث شده است تا روند اجرای آنها از این 

تغییرات تاثیر بگیرد.
محمد تقي نادعلي مدیرعامل سازمان 
عمران و نوسازي شهرداري قم در خصوص 
روند اجرای این پروژه می گوید: عملیات 
بازگشایي  اجراي فاز جدید تونل غدیر و 
رمپ خروجي از این تونل در تقاطع خیابان 

معلم در دستور کار قرار گرفته است.
اجراي  فعلي  برنامه  و  هدف  وي 
عملیات در تونل غدیر را تکمیل فازهاي 3 
و 4 و امکان دسترسي از لاین غربي تونل 
غدیر به بلوار معلم و راه اندازي پارکینگ 
هاي نیم طبقات شمالي و جنوبي آن بیان 

می کند.
البته مرتضی سقائیان نژاد که بیش از 
یک ماه از فعالیتش در قم گذشته است و 

در حال حاضر نیز تا حدودی با بازدید های 
انجام داده شده در جریان اجرای این پروژه 
ها قرار گرفته است، در گفتگو با خبرنگار 
نیمه  های  پروژه  اینکه  بیان  با  فردا،  قم 
تمام موجود در شهر قم یکی از بزرگترین 
مشکلات موجود است که به دنبال رفع آن 
هستیم،می گوید:تمرکز و اولویت شهرداری 
بر روی آن  پروژه های شهری  افتتاح  در 
دسته از پروژه هایی است که مردم با آن ها 

بیشتر سر و کار دارند.
با این همه، باید دید داستان هزار و یک 
شب پروژه های عمرانی و همچنین ملی در 
شهر قم سرانجامی در پی خواهد داشت یا 
اینکه این پروژه ها هر روز با بهانه ای جدید 
به حرکت لاک پشتی خود ادامه خواهند داد 
و پیشرفت چندان و قابل توجهی را در پی 

نخواهند داشت.

در سه ماهه نخست امسال صورت گرفت:

کاهش وقوع سرقت در قم

پروژه هایی که همچنان به حرکت لاک پشتی خود ادامه می دهند؛

آخرین وضعیت پروژه تونل غدیر

آگهی فقدان سند مالکیت 
نظر به اینکه وکیل سید رضا چاوشی طی درخواست شماره 1/16477 مورخه 1394/4/24  با ارائه 
یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ به شماره مسلسل 091314 
ج 93 مربوط به پلاک10584/36 اصلی واقع در بخش 1 ثبت قم که ذیل ثبت152823 صفحه 234 
دفتر819 که به نام نامبرده )سید رضا چاوشی( ثبت و سند صادر و تسلیم شده که سند اولیه در اثر 
سهل انگاری مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده، لذا به استناد تبصره 1 
اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی 
مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از 
انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی 
قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات 

اقدام خواهد شد.
کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 

آگهی نوبتی سه ماهه اول سال 94- خردادماه 1394
 اداره ثبت اسناد و املاک خلجستان 

 به موجب ماده 12 قانون ثبت اسناد و ماده 59 اصلاحی آیین نامه مربوطه املاکی که در سه 
ماهه سوم سال 1393 تقاضای ثبت آن پذیرفته شده و شماره های که از قلم افتاده ودر وقت مقرر 
آگهی نشده و هر آنچه طبق آرا هیئت نظارت و دستور اداری آگهی نوبتی آن باید تجدید نظر شود و 

به شرح ذیل آگهی می شود.
الف : املاکی که تقاضای ثبت آنها پذیرفته و شماره هایی که از قلم افتاده و در وقت مقررآگهی 

نشده که مدت اعتراض آنها از تاریخ این آگهی به مدت 90 روز می باشد.
1- پلاک 1/684 اصلی آقای حسین حسینی کوپا فرزند محمد علی سه دانگ مشاع از شش دانگ 

یک قطعه باغ شهر دستجرد
2- پلاک باقیمانده 1/1826/3806 اصلی خانم طاهره شمس فرزند حسین شش دانگ یک قطعه 

باغ که در قسمتی از آن احداث بنا گردیده شهر دستجرد
لذا به موجب ماده 16 قانون ثبت اسناد و املاک چنانچه نسبت به املاک ذکر شده در این اگهی 
واخواهی داشته باشند باید از تاریخ اولین نوبت انتشار این آگهی تا مدت 90 روز و آنهائیکه طبق آرا 
هیئت نظارت و دستور اداری تجدید آگهی شده به مدت 30 روز درخواست خود را با اخذ رسید به این 
اداره تسلیم نمایند همچنین طبق ماده 17 قانون مذکور در صورتیکه قبل از انتشار این آگهی دعوایی 
اقامه شده طرف دعوی با متقاضی ثبت باید گواهی دادگاه مشعر به جریان دعوی را ظرف مدت مدت 
مرقوم تسلیم نمایند اعتراضات یا گواهی طرح دعوی را که بعد از مدت مرقوم واصل شده باشد بلا اثر 
است و طبق قسمت اخیر ماده 16 قانون ثبت وتبصره ماده 17 رفتار خواهد شد جمعا به موجب تبصره 
2 ماده واحده مصوب 73/2/15 اعتراض به تقاضای ثبت و تحدید حدود موضوع ماده 2016 قانون 
ثبت می بایدتوسط معترض ظرف مدت یک ماه از تسلیم اعتراض به این اداره با تقدیم دادخواست به 
مرجع ذیصلاح قضایی صورت پذیرد ضمنا طبق ماده 56 آئین نامه قانون ثبت حقوق ارتفاقی در موقع 
تحدید حدود در صورت مجلست تحدیدی قید خواهد شد این آگهی نسبت به ردیف ب در یک نوبت 

در یکی از روزنامه های قم چاپ خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :94/5/1  تاریخ انتشار دوم : 94/6/1
رئیس ثبت خلجستان نوذری 

معاون خدمات شهری شهرداری قم، گفت: مسائل زیست محیطی یکی از 
موضوع های مورد بحث و اولویت دار حوزه خدمات شهری شهرداری قم محسوب 

می شود.
مهدی اصفهانیان مقدم اظهار داشت: شهرداری قم با توجه به نفوذ گسترده ریزگردها و 
آلاینده های زیست محیطی درسالهای اخیر، برنامه هایی از قبیل ایجاد کمربند سبز حفاظتی 
در پیرامون محیط شهری را در راستای توسعه وگسترش فضای سبز و افزایش سرانه ها در 
دستور کار خود قرار داده است. معاون شهردارقم، تصریح کرد: این نهاد مردمی درصورت 
همکاری و تعامل سایر دستگاههای ذی ربط مبنی بر تامین زمین و پساب مورد نیاز برای 
توسعه فضای سبز شهری به منظور کنترل ریز گردها و کاهش آسیب های زیست محیطی 
آمادگی لازم دارد. وی با بیان اینکه زیر ساختهای مورد نیاز برای انتقال پساب مورد نیاز 
از طریق لوله گذاری و احداث ایستگاه های انتقال و تصفیه خانه انجام شده است، افزود: 
شهرداری قم از طریق اداره کل امور آب کار تخصیص پساب حداقل 300 لیتر بر ثانیه به 
مدیریت شهری را پیگیری می کند تا توسعه و گسترش فضای سبز با رویکرد کنترل آلاینده 
های زیست محیطی و ریزگردها را در سال های آینده به بهترین نحو انجام دهد. وی بااشاره 
به بحث کاهش دفن پسماند درمحیط زیست به عنوان یکی دیگر از اقدامات در دستور کار 
شهرداری قم برای کاهش آلاینده های زیست محیطی در این شهر، اظهار داشت: شهرداری 
قم با همین رویکرد امر احداث کارخانه تمام مکانیزه تفکیک پسماندهای شهری در سایت البرز 
را دردستور کار دارد. وی با اشاره به پیشرفت 95 درصدی این پروژه، تصریح کرد: این پروژه 

که تاکنون اعتباری بالغ بر 100 میلیارد ریال در برداشته و به خودی خود نیز نقش مهمی در 
بازگشت مواد به چرخه طبیعت دارد، ظرف ماه های آینده به مرحله افتتاح و بهره برداری می 
رسد. وی همچنین با اشاره به مشارکت بخش خصوصی و گروه ماشین سازان جوان در تامین 
اعتبار مورد نیاز این پروژه، تصریح کرد: قسمت های عمده این پروژه که مهندسی معکوس از 
پروژه ای در آلمان محسوب می شود، بسیار پیشرفته و تمام مکانیزه است. اصفهانیان مقدم با 
اشاره به آموزش شهروندان با هدف ارتقا فرهنگ شهروندی و مشارکت آنها در بحث تفکیک 
از مبدا پسماندها، تصریح کرد: 6 منطقه از مجموع مناطق 8 گانه شهرداری قم تحت این 
آموزش ها قرار گرفته اند تا فرهنگ جداسازی مواد قابل بازیافت زباله ها از قبیل کارتن، کاغذ 

و پلاستیک از بقیه زباله ها در راستای بهبود وضعیت محیط زیست در جامعه نهادینه شود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به اطلاعات دریافتی از اداره کل هواشناسی قم 
مبنی بر احتمال نامساعد بودن شرایط جوی این استان، تصریح کرد: شهرداری قم تمهیدات 
لازم جهت مواجه با هر گونه شرایط جوی و وقوع سیل را از طریق آماده باش نیروهای 
خدماتی، فضای سبز، موتوری، نگهدارنده و همچنین تجهیزات مکانیزه خدمات شهری اتخاذ 
کرده است. وی با اشاره به رویکرد شهرداری قم مبنی بر خدمات رسانی مطلوب به زائران و 
شهروندان، تصریح کرد: در این راستا در تمامی بوستان های مناطق 8 گانه شهرداری بویژه 
مبادی ورودی شهر، هسته مرکزی و مسجد مقدس جمکران، تسهیلات مورد نیاز از قبیل 
سرویس های بهداشتی، نمازخانه ها، سکوهای نشیمن، آلاچیق ها، مبلمان پارکی و غرفه های 

تامین مایحتاج زائرین آماده و مهیا شده است.

معاون شهردار قم خبرداد:

 پیشرفت 95 درصدی کارخانه تمام مکانیزه تفکیک پسماندهای شهری


